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Г. Бадах, асп. 
 

РЕАЛІЗАЦІЯ ІДЕЙ БОЛОНСЬКОГО ПРОЦЕСУ В НІМЕЧЧИНІ:  
ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ КОНТРОЛЮ ЯКОСТІ ВИЩОЇ ОСВІТИ  

ТА АКРЕДИТАЦІЙНА СИСТЕМА КРАЇНИ 
 

У статті розглянуті питання забезпечення контролю якості освіти в німецьких вищих навчальних закладах, систему 
акредитації та основні шляхи адаптації національної системи вищої освіти країни до Болонського процесу. 

The article dealt up with the theme of securing the control of the higher education quality in the German higher educational 
institutions, the system of the accreditation and the main ways of adaptation of the national system of higher education to the 
Bologna process. 

 
На початку XXI століття соціокультурний розвиток 

визначив закріплення складної та суперечливої тенде-
нції, що дістала назву глобалізація, яка значно посили-
ла вплив на трансформацію національних систем вищої 
освіти. Так, на думку одного з відомих теоретиків універ-
ситетської освіти, віце-канцлера Кенсінгтонського універ-
ситету П.Скотта, глобалізація є найфундаментальнішим 
викликом, з яким зіткнулася вища школа за всю понад 
тисячолітню історію існування [1, С. 3]. В цих умовах са-
ме університет стає головним соціальним інститутом 
сучасного суспільства. Як елітний вищий навчальний 
заклад, він перейняв на себе велику кількість функцій, 
зокрема таких як: організація та проведення спільних 
міжнародних фундаментальних наукових досліджень; 
забезпечення потреб суспільства у висококваліфікова-
них кадрах; розвиток загальної освіти. 

Наприкінці 90-х рр. ХХ ст. практично у розвитку вищої 
освіти кожної європейської країни починається новий етап. 
Величезні перспективи відкриває процес європейської 
інтеграції, який супроводжується формуванням єдиного 
загальноєвропейського інтелектуально-освітнього та нау-
ково-технічного середовища, що було й закріплено Бо-
лонською конвенцією, підписаною в 1999 році [9]. Особли-
вий інтерес викликає досвід реформування системи вищої 
освіти Німеччини в нових умовах. Разом із іншими євро-
пейськими країнами Німеччина ставить за мету провести 
структурне реформування вищої освіти і консолідувати 
зусилля наукової та освітянської громадськості й уряду 
для істотного підвищення конкурентоспроможності євро-
пейської системи вищої освіти та науки у світі. Основними 
напрямами на шляху конструктивних динамічних перетво-
рень у вищій освіті Німеччини є якісна освіта на всіх рівнях 
підготовки, інноваційний розвиток освіти, розвиток суспі-
льства на засадах конкурентоспроможності освіти. 

Стаття має на меті розглянути питання забезпечення 
контролю якості освіти в німецьких ВНЗ, систему акреди-
тації та основні шляхи адаптації національної системи 
вищої освіти країни до Болонського процесу. 

Зважаючи на недостатнє висвітлення у вітчизняній на-
уковій літературі питань реалізація ідей Болонського про-
цесу в Німеччині, зокрема забезпечення контролю якості 
вищої освіти та акредитаційної системи країни, в статті в 
основному було використано праці німецьких вчених. Пи-
тання реформування вищої освіти Німеччини є актуаль-
ними для німецьких дослідників і знайшли свій відбиток у 
ряді публікацій Петера Векса, Олівера Маасена, Філіпа 
Екарда, Ханс Лайнера Фрідріха, Анке Ханфт, Ізабелль 
Мюскенс та баготьоїх інших дослідників. Важливим дже-
релом для вивчення проблематики даної теми є також 
тексти основних документів Болонського процесу, матері-
али конференцій ВНЗ Європи та, укладені по закінченню 
цих зустрічей, конвенції та декларації, національні звіти 
країн-учасниць, зокрема Німеччини. На межі тисячоліть 
проблема вищої освіти, її роль в становленні держави і 
вплив на життя суспільства, набула особливої актуально-

сті і стала предметом дослідження не тільки істориків, а й 
економістів, політологів, педагогів, філософів.  

Серед основних положень Болонської декларації, що 
обумовлюють проведення до 2010 р. перетворень в на-
ціональних системах вищої освіти, проблемі якості освіти 
відведено відносно скромне місце. Але не виникає сум-
нівів, що саме якість європейської вищої освіти перебу-
ває в центрі уваги ініціаторів та учасників Болонського 
процесу, головне завдання якого і полягає в збереженні і 
підвищенні рівня цієї якості, у той час як інші положення 
Декларації по суті вказують на основні механізми її рішен-
ня. Підписання Болонської декларації, незважаючи на 
лаконізм сформульованого в ній положення про якість 
освіти, дало потужний імпульс для відновлення дискусії з 
цього питання, які почались ще з середини 90-х р. Болон-
ський процес, що поєднує безліч різнорідних та незалеж-
них один від одного учасників (уряд, вищі навчальні за-
клади, представники студентства, ділові кола і т.д.), ви-
явився, можливо, найбільш оптимальною організаційною 
та інституційною формою для проведення загальноєвро-
пейської дискусії про якість вищої освіти та для вироб-
лення на її основі відповідних рекомендацій [7, S.155].  

Вже 29-30 березня 2001 р. на зустрічі представників 
більше 300 європейських вузів в Саламанці (Іспанія) 
проблема якості освіти і його оцінки стала центральною 
на порядку денному [8]. У прийнятому за підсумками зу-
стрічі Посланні, якості вищої освіти відведена ключова 
роль поряд з фундаментальними академічними ціннос-
тями, без яких неможливе створення загального Євро-
пейського освітнього простору. Тут знову було відзна-
чено всеосяжне значення поняття якості і підкреслено, 
що вона (тобто якість), не є незмінною категорією, а по-
требує постійного підтвердження. У Посланні європейсь-
ких ВНЗ сформульовано визначення якості стосовно до 
завдань побудови єдиного освітнього простору, і в цьому 
контексті воно розглядається як невід'ємна умова вста-
новлення довіри, співвідносності, мобільності, порівнян-
ності та привабливості в Європейському просторі вищої 
освіти. У цьому ж Посланні підкреслюється, що форму-
вання відносин взаємної довіри між країнами, до якості їх 
вищої освіти, не може ґрунтуватися тільки на викорис-
танні загальних для всіх стандартів. Найбільш доцільною 
тут буде розробка на європейському рівні механізмів 
взаємного визнання результатів оцінки якості, які будуть 
враховувати національні особливості та змістовні відмін-
ності об'єктів оцінки, а механізми акредитації будуть ви-
ступати загальноєвропейським гарантом довіри [4].  

Також однією з головних завдань здійснюваних в 
Європі реформ освіти є досягнення релевантності ви-
щої освіти з європейським ринком праці, що забезпечує 
оптимальне співвідношення між кількістю і якістю фахі-
вців-випускників і попитом на них в рамках об'єднаної 
Європи. Очевидно, що сукупна продуктивність євро-
пейського простору вищої освіти більш ніж достатня, 
щоб задовольнити в кількісному плані потреби об'єдна-
ної Європи у фахівцях будь-якого рівня і профілю. Про-
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блема співвідносності, таким чином, носить перш за все 
якісний характер і полягає в тому, щоб основна маса 
випускників відповідала за своїми професійно-
кваліфікаційними характеристиками вимогам ринку 
праці, який в свою чергу постійно змінюється. Таким 
чином передбачається розробка та введення таких 
освітніх програм, які можна видозмінювати відповідно 
до кон'юнктури ринку, зокрема, за допомогою застосу-
вання модульної системи. Це означає, що в ідеалі не-
обхідно забезпечити таку якість освіти, що дозволить 
кожному випускнику не тільки знаходити для себе оп-
тимальну нішу трудової діяльності, а й безболісно змі-
нювати її в разі потреби, самостійно обираючи най-
більш підходящу для цього форму безперервної додат-
кової освіти. 

В свою чергу, привабливість німецьким ВНЗ та євро-
пейській вищій освіті в цілому для талановитої молоді 
всього світу безпосередньо може забезпечити лише мо-
жливістю отримання в Європі якісної освіти. Мова йде 
про підвищення конкурентоспроможності європейських 
ВНЗ на світовому ринку освітніх послуг. Рішення цієї ма-
сштабної задачі потребує проведення розрахованих на 
тривалу перспективу заходів, які не завжди можуть бути 
обмежені рамками систем освіти. Зокрема, необхідно 
передбачити можливість адаптації освітніх програм і 
отриманих в результаті кваліфікацій до вимог не тільки 
європейського, а й світового ринків праці; розширити 
навчання на основних світових мовах; поліпшити освітній 
менеджмент, інформаційну діяльність і маркетинг; спри-
яти мобільності студентів і науково-педагогічних праців-
ників та їх працевлаштування в Європі, всіляко поєдну-
вати освіту і наукові дослідження, оновлювати освітні 
програми та вищу освіту в цілому з урахуванням сучас-
ного стану науки і наукових уявлень про світ. 

Національні системи оцінки якості освіти, які існують 
в даний час в різних країнах, істотно розрізняються не 
тільки за цілями, завданнями, критеріями і процедура-
ми, а й за багатьма іншими параметрами, в тому числі, 
ступенем залучення до цього процесу урядових, гро-
мадських, професійних органів та установ. У Німеччині 
до недавнього часу головна роль у забезпеченні якості 
підготовки знаходилась у внутрішній компетенції уні-
верситету. Внутрішній контроль якості освіти у ВНЗ Ні-
меччини здійснювався в основному факультетами, а 
точніше, їх спеціальними комісіями, які відповідали за 
навчальний процес. Зовнішній контроль здійснювався з 
боку регіональних органів управління освітніми устано-
вами та був спрямований на формування викладацько-
го та керівного складу ВНЗ та відкриття нових спеціаль-
ностей і напрямів підготовки. Всі ці питання підлягали 
затвердженню міністерством освіти відповідного регіо-
ну (землі). В останні роки в країні прийшли до висновку, 
що цих способів контролю недостатньо, і в 1995 р. по-
чала запроваджуватися система зовнішньої оцінки яко-
сті, що функціонує за складною багатоступеневою схе-
мою під егідою Конференції ректорів вищих навчальних 
закладів [2, С.2]. На першому етапі ВНЗ, який піддаєть-
ся процедурі оцінки, готує звіт на основі самостійної 
атестації, що містить інформацію про інтелектуальний 
потенціал, матеріально-технічну базу та інші аспекти 
освітньої діяльності. Комісія ВНЗ, що проводить оцінку, 
особливу увагу звертає також на анкетування студентів 
з метою отримання їх думки, що стає одним з основних 
показників при проведенні атестації даного напрямку 
підготовки. Наступний етап – зовнішня оцінка. Конфе-
ренція ректорів ВНЗ Німеччини формує спеціальні ате-
стаційні комісії з різних напрямків, які проводять переві-
рку однієї і тієї ж освітньої програми, що реалізується 
всіма ВНЗ конкретного регіону. Така процедура, що 

дозволяє здійснювати порівняльний аналіз якості підго-
товки в різних університетах, вважається найбільш об'-
єктивною і економічно найменш витратною.  

Слід зазначити, що акредитація навчальних закла-
дів на федеральному рівні в Німеччині була відсутня – 
державні ВНЗ отримували акредитацію автоматично. 
Що ж до недержавних, то їх акредитація здійснювалася 
міністерством освіти кожної землі відповідно до власно-
го регіонального законодавства про акредитацію. Вве-
дення, в зв'язку з участю Німеччини в Болонському 
процесі, нових кваліфікацій "бакалавра" та "мастера" 
стало додатковим стимулом для поширення інституту 
акредитації на федеральному рівні [6]. З цією метою 
було створено Національну акредитаційну раду 
(Akkreditierungsrat), до основних завдання якої нале-
жить: координація процедур оцінки освітніх програм; 
акредитація регіональних і міжрегіональних агентств, 
які уповноваженні проводити оцінку якості; забезпечен-
ня об'єктивності і прозорості правил оцінки [10, S.277]. 
Кожен ВНЗ зобов'язаний пройти перевірку якості, яка 
може бути внутрішньою, коли навчальний заклад сам 
запрошує своїх експертів або зовнішніх експертів. Для 
цього в Німеччині існують спеціальні агентства. Переві-
рка – обов'язок ВНЗ, їх внутрішня справа, а от акреди-
тацію роблять вже зовнішні агентства, які вибираються і 
оплачуються університетом, але агентства перевіряють 
не сам ВНЗ, а конкретні освітні програми. Тобто на кож-
ну освітню програму потрібно наймати таке агентство, 
щоб воно могло перевірити і допустити її до користу-
вання. Проблема в Німеччині постає зараз в тому, що 
німецькі університети не встигають подавати програми 
на акредитацію чи не мають для цього достатньо кош-
тів, так я це досить дорога процедура. До основних ак-
редитаційних агентств Німеччини належать: 
Akkreditierungs-, Certifizierungs- und Qualitätssicherungs-
Institut (ACQUIN) – інститут з забезпечення акредитації, 
сертифікації, контролю якості; Akkreditierungsagentur für 
Studiengänge im Bereich Gesundheit und Soziales 
(AHPGS) – акредитаційне агенство в галузі соціальних 
програм та програм здоров'я; Agentur für 
Qualitätssicherung und Akkreditierung kanonischer 
Studiengänge (AKAST) – агенство по забезпеченню яко-
сті та акредитації канонічних програм; Österreichische 
Qualitätssicherungsagentur (AQA) – австрійське агенство 
з забезпечення якості; Agentur für Qualitätssicherung 
durch Akkreditierung von Studiengängen (AQAS) – агент-
ство з забезпечення якості шляхом акредитації про-
грам; Akkreditierungsagentur für Studiengänge der 
Ingenieurwissenschaften, der Informatik, der 
Naturwissenschaften und der Mathematik (ASIIN) – акре-
дитацій не агентство по вивченню програм в галузі ін-
форматики, природничих наук та математики; 
Foundation for International Business Administration 
Accreditation (FIBAA) – акредитаційний фонд з економі-
ки (ділова адміністрація); Organ für Akkreditierung und 
Qualitätssicherung der Schweizerischen Hochschulen 
(OAQ) – орган з акредитації за забезпечення якості 
освіти для Швейцарських ВНЗ; Zentrale Evaluations- und 
Akkreditierungsagentur Hannover (ZEvA) – центральне 
агентство з оцінки та акредитації а Ганновері [11]. 

Отже, у Німеччині Болонська система впроваджу-
ється протягом багатьох років і у цій країні вже накопи-
чений великий досвід. Більше 70 напрямів підготовки 
бакалаврів і магістрів були за ці роки створені заново, 
це абсолютно нові та відмінні від колишніх програми. 
Велика кількість навчальних програм, які існували для 
підготовки спеціалістів, були реструктуровані та модер-
нізовані. 70% сучасних програм підготовки бакалаврів і 
магістрів використовують систему кредитів [3, S.288].  
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Для підтримки ВНЗ конференція ректорів ВНЗ Німе-
ччини створила сервіс-центр "Болонья", зібравши в 
ньому експертів і радників з впровадження Болонського 
процесу, які виїжджають до ВНЗ і проводять там конк-
ретні консультації для розширеного складу керівництва, 
щодо впровадження Болонського процесу. Крім цього, 
існує ще компетент-центр "Болонья", який розробляє 
список компетенцій для кожного напряму і проект за-
безпечення якості освіти. Загалом, впровадженням Бо-
лонського процесу в Німеччині займається серйозна 
робоча група, до якої входять представники федераль-
ного міністерства освіти і науки Німеччини, різних нау-
кових фондів, які теж фінансуються державою, Німець-
кого клубу академічного обміну, Конференції ректорів 
ВНЗ Німеччини, Конференції міністрів освіти суб'єктів 
федерації, вільного союзу студентства, федерального 
союзу роботодавців, профспілки працівників науки і 
освіти, федерального атестаційного ради. Тобто в цій 
робочій групі представлені всі зацікавлені особи, які в 
тій чи іншій мірі впливають на ситуацію з впроваджен-
ням Болонського процесу в Німеччині. Особливе зна-
чення має входження в цю групу представників Вільно-
го союзу студентів Німеччини, це вимога Болонського 
процесу, щоб студенти з самого початку і скрізь були 
представлені, а також представників Федерального 
союзу роботодавців [5, S.90]. 

У сучасному швидко мінливому світі вища школа, 
що знаходиться в процесі інтенсивних перетворень, є 
одночасно і об'єктом, і суб'єктом змін, що відбуваються. 
Збереження, а при можливості і зміцнення суб'єктності 
вищої освіти, виступає як базовий принцип не тільки 
реформ національних систем освіти, але і широкомас-
штабних інтеграційних процесів, які розгортаються в 
регіоні Європи, про що й свідчать прийняті документи, 
що характеризують цілі та завдання європейських ре-
форм освіти на сучасному етапі. В результаті їх здійс-
нення повинна зрости роль вищої освіти в цілому, роль 
кожного вищого навчального закладу, викладачів і сту-
дентів як активних і відповідальних учасників процесу 
змін. Разом з тим зміни необхідні і в державній політиці, 
і в інституційних відносинах: адекватне фінансування, 
розширення автономії ВНЗ, демократизація вищої осві-
ти в цілому. 

Необхідність освітніх реформ у дусі Болонського 
процесу викликана в першу чергу тим, що Європа все 

більшою мірою усвідомлює себе як єдине ціле. Вища 
освіта є сферою, яка в значній мірі впливає на те, як 
формується суспільство, тому роздробленість, строка-
тість освітніх систем перешкоджають єднанню Європи. 
Єдина Європа передбачає вільне пересування робочої 
сили, товарів і капіталу, звідси необхідність у порівнян-
ності кваліфікацій у галузі вищої освіти, без чого вільне 
пересування висококваліфікованих кадрів неможливо. 
Нарешті, вища освіта стає високорентабельною сфе-
рою бізнесу, в якій лідируючі позиції займають США. Єв-
ропа лише як ціле може розраховувати на успішну конку-
ренцію в цій галузі. Якість вищої освіти, один з наріжних 
каменів Болонського процесу, є багатовимірним поняттям, 
яке включає всі його функції і види діяльності: навчальні 
та академічні програми, наукові дослідження і стипендії, 
укомплектування кадрами, учнів, будівлі, матеріально-
технічну базу, обладнання, роботу на благо суспільства і 
академічну середу. Встановлення та дотримання діючих в 
Європі стандартів якості у вищій освіті є основною метою 
Болонського процесу. Передумовою є розробка порівня-
них методів та критеріїв оцінки якості в сферах навчання, 
викладання та наукових досліджень, а інструментами з 
реалізації та дотримання стандартів якості є акредита-
ція та оцінка. 
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СПІВРОБІТНИЦТВО ЮНЕСКО ТА ДЕРЖАВ СНД В ГАЛУЗІ ОСВІТИ 

 
На основі аналізу Конвенцій ЮНЕСКО та матеріалів її конференцій досліджено співробітництво ЮНЕСКО та держав СНД 

в галузі освіти. 
Analyzing the conventions UNESCO and materials of its conferences, the author studies the relations between CIS and UNESCO  

n field of education. 
 

Важливим аспектом співпраці країн СНД з ЮНЕСКО є 
діяльність в галузі освіти. Адже освіта – це основа життя 
кожної нації, ключ до майбутнього, можливість вирішити 
найскладніші проблеми людства. Для країн пострадянсь-
кого простору це є особливо актуальним. Молоді незале-
жні країни (країни СНД) намагаються вирішити свої освітні 
проблеми, спираючись, в тому числі, на досвід ЮНЕСКО в 
цій галузі. Проблемою діяльності ЮНЕСКО в області осві-
ти займаються такі науковці, як А. Грушова [7], Н. Бернет 
[1], Л. Пуховська [13]. Дослідниця А. Грушова, в контексті 
вивчення захисту прав дітей, звертає свою увагу на зна-
чення Конвенції про боротьбу з дискримінацією в сфері 
освіти, подаючи цінний фактологічний матеріал щодо до-
кументу. Однак, варто зазначити, що вона зупинилася 

лише на одній країна СНД – Україні, а інших держав пост-
радянського простору вона не торкається. О. Костенко [11] 
також проаналізувала взаємовідносини України та 
ЮНЕСКО, подаючи важливу інформація про діяльність 
однієї з країн СНД в ЮНЕСКО. На наш погляд, важливим 
для оцінки програми "Освіта для всіх" (ОДВ) є стаття за-
ступника генерального директора ЮНЕСКО з освіти Н. 
Бернета, так як ми бачимо критичну точку зору щодо да-
ного проекту. Важливі статистичні дані щодо стану освіти 
в колишніх країнах СРСР надає доктор педагогічних наук 
Л. Пуховська. Отже, проблема діяльності країн СНД в 
ЮНЕСКО в галузі освіти є актуальною. Тому авторка про-
понованої статті вважає за необхідне дослідити з історич-
ної точки зору співпрацю держав пострадянського просто-
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ру і ЮНЕСКО в галузі освіти. Відповідно до цього постав-
лені наступні завдання: на основі аналізу конвенцій, мате-
ріалів конференцій проаналізувати основні напрямки дія-
льності країн СНД в ЮНЕСКО в галузі освіти; висвітлити 
головні досягнення роботи Бюро ЮНЕСКО в Москві щодо 
прогресу в освітньому житті держав пострадянського про-
стору; показати важливість подальшої співпраці країн СНД 
та ЮНЕСКО в галузі освіти. 

Освіта є однією з провідних сфер діяльності 
ЮНЕСКО. Зокрема, про це свідчить ряд документів, 
прийнятих Організацією: Конвенція про боротьбу з дис-
кримінацією в області освіти (1960 р.), Рекомендація 
про розвиток освіти дорослих (1976 р.), Конвенція про 
технічну і професійну освіту (1989 р.), Саламанська 
декларація і Рамки дій осіб з особливими потребами 
(1994 р.) та інші. Варто одразу зазначити, що важливою 
подією в даній сфері було прийняття Дакарських рамок 
дій "Освіта для всіх " (ОДВ) в 2000 р., які включали в 
себе розширення і вдосконалення комплексних заходів 
з виховання дітей молодшого віку, доступ до безкошто-
вної освіти всіх дітей, особливо дівчаток, рівноправний 
доступ молоді і дорослих до освітніх програм та інші. 
Дана програма , на думку авторки, є важливим аспек-
том діяльності ЮНЕСКО в галузі освіти, адже вона 
включила в себе актуальні проблеми сучасності в облас-
ті освіти. Заступник Генерального директора ЮНЕСКО з 
питань освіти (з 2007 р.) Ніколас Бернет критично відно-
ситься до цілей програми "ОДВ", говорячи, що: "… вони 
не приділяють достатньої уваги питанням рівності і соці-
альної справедливості… в цілях ОДВ не виділяється 
спеціально тема змісту освіти… цілі ОДВ зовсім не вра-
ховують адаптації до суспільства…" [1, с. 113 – 114]. На 
нашу думку, кожен має право на свій погляд, а будь-який 
проект потрібно вдосконалювати. Та все ж таки країни 
СНД активно підтримують програму "ОДВ" та співпра-
цюють з ЮНЕСКО в галузі освіти. 

Авторка пропонованої статі вважає за необхідне по-
рівняти показники в області освіти країн СНД в 1985 р. 
(коли вони входили до складу Радянського Союзу) та 
1995 р. (в статусі незалежних держав), щоб прослідку-
вати рівень освіти в житті держави. Зокрема, дошкільна 
освіта – загальна чисельність чоловік і жінок – 16,3 млн. 
ч. (1985 р.) і 13,3 млн. ч. (1995 р.); перша ступінь освіти 
– 29,8 млн. ч. (1985 р.) і 28,9 млн. ч. (1995 р.); середня 
освіта – 36,0 млн. ч. (1985 р.) і 40,7 млн. ч. (1995 р.); 
вища освіта – 10,9 млн. ч. (1985 р.) і 10,8 млн. ч.(1995 
р.) [6, с.109 – 110]. Як бачимо, загалом рівень освіти 
впав . Це пов'язане з тяжким перехідним періодом країн 
СНД, коли фінансова, економічна, політична кризи ві-
добразилися й на освітньому житті держав. Вдалося 
лише покращити показники середньої освіти. А кількість 
викладачів в цей час зросла з 6232 тис. чол. (1985 р.) 
до 7361 тис. чол. (1995 р.). Варто також відзначити, що 
за даними ЮНЕСКО, в країнах Східної, Центральної 
Європи і колишнього СРСР нараховується близько 10% 
загальної кількості учнів початкової школи у світі, проте 
в них працює 16% загальносвітової кількості вчителів; у 
середній школі ці цифри становлять 20 і 28%; у вузах – 
26 і 29% [13; 68]. Тобто на порозі ХХІ століття країни 
СНД мали безліч питань в освітній сфері. Нажаль, сьо-
годні ці проблеми ще не є вирішеними. На думку авто-
рки, саме діяльність ЮНЕСКО спільно з державами 
СНД може принести для останніх бажані результати. 

Варто звернути увагу на Конвенцію про боротьбу з 
дискримінацією, яка була прийнята в 1962 році. В ній 
під даним терміном значиться: "закриття для будь-якої 
особи або групи лиць доступу до освіти будь-якого сту-
пеня чи типу; обмеження освіти для будь-якого лиця 
або групи лиць нижчим рівнем освіти; створення або 

збереження окремих систем освіти або учбових закла-
дів…" [8]. На нашу думку, її роль є надзвичайно важли-
ва в сучасному світі, коли йде боротьба за рівноправ-
ність в області освіти для будь-якої людини, незалежно 
від її матеріального положення, кольору шкіри, мови, 
релігії і т.д. 

За даними Бюро ЮНЕСКО в Москві можна прослідку-
вати, як країни СНД співпрацюють з ЮНЕСКО в галузі 
освіти. Як вже зазначалося, держави пострадянського 
простору прийняли програму "Освіта для всіх" і активно 
діють в напрямку її реалізації. В 1998 – 1999 рр. були про-
ведені конференції: "Розвиток російського і міжнародного 
законодавства в області освіти", "Освіта в інтересах ста-
лого розвитку", "Проблеми професійно-технічної освіти на 
сучасному етапі" та інші. Країни СНД прийняли участь в 
Міжнародній конференції "Проблеми безперервної про-
фесійно-технічної освіти в період переходу держав до 
сталого розвитку" [16, с. 17]. Варто зазначити, що Конвен-
ція про технічну і професійну освіту є важливим аспектом 
в діяльності ЮНЕСКО в освітній сфері. В статті 1 докумен-
ту зазначається: "…"технічна і професійна освіта" охоплює 
всі форми і рівні процесу освіти, включаючи, в доповненні 
до загальних знань, вивчення техніки і дисципліни, що до 
неї відносяться, набуття практичних навиків , "ноу-хау", 
формування відносин і розуміння питань, що відносяться 
до професії в різних секторах економічного і соціального 
життя…" [9]. Дійсно, дана Конвенція заслуговує на особ-
ливу увагу, адже в наш час професійна і технічна освіта – 
є однією важливих аспектів в освітньому просторі. 

В 2000–2001 рр. одним з нових напрямків діяльності 
ЮНЕСКО в Росії стала програма інтегрованої освіти 
дітей з особливими потребами. Була організована Між-
народна науково-практична конференція з проблем 
інтегрованої освіти осіб з обмеженими можливостями 
здоров'я, в результаті якої був виданий збірник матері-
алів "Актуальні проблеми інтегрованого навчання". Ва-
жливим етапом стала в березні 2001 р. Консультативна 
зустріч експертів країн СНД і Балтії, де обговорювалися 
проблеми реформування системи соціальної освіти. 
Бюро ЮНЕСКО в Москві в співробітництві з німецькою 
Асоціацією "Розвиток через ігри" провело в Москві се-
мінар для педагогів і спеціалістів, що працюють з діть-
ми з особливими потребами [2, с. 15]. Тобто, за даний 
період країни СНД продовжували активну діяльність в 
області підтримки процесу реформування і розвитку 
системи освіти. 

Основним напрямком діяльності Бюро ЮНЕСКО в 
Москві в 2002 – 2003 рр. являється підтримка процесу 
реформування і розвитку системи освіти в країнах СНД. 
Співробітники Бюро брали участь в підготовці і прове-
денні більше 40 конференцій, семінарів, круглих столів з 
проблем освіти в пострадянських державах. За останні 
два роки при підтримці Бюро були організовані 14 семі-
нарів підвищення кваліфікації для педагогів загальноос-
вітніх шкіл, вищих учбових закладів, співробітників відді-
лів освіти об'єктів всесвітньої спадщини і біосферних 
заповідників, а також управлінських кадрів та інших спе-
ціалістів даної сфери. Протягом двох років проходили 
консультації з представниками міністерств освіти країн 
СНД і Прибалтики, в ході яких обговорювалися пріорите-
ти цих держав в сфері освіти. В центрі уваги Бюро зали-
шалася проблема створення Національних планів дій 
щодо "Освіти для всіх". Важливим етапом стало прове-
дення в Тбілісі субрегіонального семінару "Якість освіти 
для всіх. Підготовка педагогів і реформування учбових 
програм в країнах Південного Кавказу: від планів до дій". 
Захід був організований спільно з Бюро ЮНЕСКО з осві-
ти (Женева), міністерствами освіти Азербайджану, Вір-
менії і Грузії. [3, c. 5]. Також увага була приділена про-
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блемам інтегрованої освіти осіб з особливими потреба-
ми. За підсумком 2002–2003 років випливає, що країни 
пострадянського простору все більше уваги починають 
приділяти програмі "Освіта для всіх". На думку авторки, 
це закономірно, адже з кожним роком відбувається про-
грес в розвитку співробітництва держав СНД і ЮНЕСКО, 
а для останньої даний проект є одним з найголовніших у 
вирішенні проблем освіти сучасності. 

В 2004–2005 рр. найбільш важливою подією було 
Спільне засідання представників ЮНЕСКО і Міністрів 
освіти країн СНД, на якому була прийнята резолюція, 
що визначала основні напрямки співробітництва 
ЮНЕСКО и держав пострадянського простору в області 
освіти. Зазначимо, що за 5 років з прийняття програми 
"Освіти для всіх" в країнах СНД був досягнутий значний 
прогрес в області освіти. Бюро ЮНЕСКО в Москві по-
чало реалізовувати в Республіки Молдова проект "Під-
вищення якості і доступності системи дошкільної освіти 
в сільських регіонах". В результаті відбулася модерні-
зація дошкільних освітніх закладів та їхнє матеріальне і 
технічне оснащення. На підтримку Саламанських рамок 
дій (документ щодо освіти осіб з особливими потреба-
ми) Бюро приступило до реалізації програм підтримки 
країн СНД по відношенню до дітей з такими проблемами 
(інклюзивна освіта). На нашу думку, слід звернути увагу 
на дані рамки дій, так як вони є надзвичайно важливим в 
розвитку освіти. Основний принцип інклюзивної школи 
заключається в тому, що всі діти повинні вчитися разом у 
всіх випадках, коли це виявляється можливим, не дивля-
чись ні на які труднощі чи відмінності, що існують між 
ними [15]. Дійсно, це є важливим, адже документ закли-
кає будувати суспільство, яке буде забезпечувати освіту 
для кожної дитини. Те, що країни СНД використовують ці 
рамки дій в своїй національній діяльності, є важливим 
етапом формування їхньої освітньої політики. 

Також варто зазначити, що в 2005 році був даний 
офіційний старт проголошеному ООН періоду з 2005 по 
2014 рр., цілі якого – створення більш сталого суспільс-
тва та інтеграція сталого розвитку в системі освіти на 
всіх її рівнях. В квітні 2005 року було оголошено про 
початок в країнах СНД Десятиріччя ООН з освіти для 
сталого розвитку і організовано міжнародний форум 
"Освіта для сталого розвитку: на шляху до суспільства 
знань". Учасники з Вірменії, Білорусії, Казахстану, Росії, 
Таджикистану та України прийняли участь в засіданнях 
секцій з таких аспектів освіти, як професійна освіта, 
Болонський процес, вища школа, дистанційна освіта , 
екологічна освіта. Паралельно відбулися спільні засі-
дання представників ЮНЕСКО і міністрів освіти СНД, Х 
конференція Міністрів освіти країн СНД і XVII засідання 
Ради по співробітництві в області освіти держав-
учасниць СНД. [4]. На завершення була прийнята резо-
люція, в якій зазначалося, що учасники Спільного засі-
дання "… рекомендують…: розвивати практику взаємо-
дії інститутів ЮНЕСКО і держав учасників СНД…; ви-
словлюються на підтримку проведення на регулярній 
основі під егідою ЮНЕСКО конференцій і заходів країн 
СНД, аналогічних Міжнародному форуму "Освіта для 
сталого розвитку: на шляху до суспільства знань"; під-
тримують прохання Міжнародного форуму "Освіта для 
сталого розвитку: на шляху до суспільства знань" до 
Виконавчої ради врахувати рекомендації форуму, а 
також програмні пріоритети" [10]. На нашу думку, цей 
форум мав велике значення, адже він став основою 
для обговорення стратегії розвитку освіта на всьому 
просторі СНД, поштовхом для створення нових програм 
та проектів, стимулом для розвитку вищої освіти, а та-
кож важливою подією в діяльності країн МНД в 
ЮНЕСКО в галузі освіти. 

В 2006–2007 рр. "Освіта для всіх" залишалася клю-
човим напрямком діяльності Сектора освіти Бюро 
ЮНЕСКО в Москві. Зокрема, Бюро підтримувало розви-
ток національної політики і програм в рамках "ОДВ" в 
країнах СНД. Щодо пострадянських країн ЮНЕСКО 
сприяє проведенню політики реформування системи 
освіти на національному, реалізації планів по забезпе-
ченню доступу і покращенню якості ОДВ. В основі освіти 
для дітей з особливими потребами, як вже зазначалося, 
знаходиться право людини на отримання освіти. Країни 
СНД намагаються побудувати демократичне суспільст-
во, та все ж таки проблема отримання якісної освіти ді-
тям з обмеженими можливостями є невирішеною. Тому 
Бюро ЮНЕСКО прагнуло надати підтримку країнам по-
страдянського простору щодо вирішення цього питання. 
В лютому 2006 року в Москві відбувся семінар "Впрова-
дження сучасних психолого-педагогічних технологій в 
роботу інтегративних освітніх закладів", а в Баку був 
створений проект "Діти з обмеженими можливостями: 
вдосконалення підходів, практики і політики". Це сприяло 
просуванню інклюзивної освіти в країнах СНД – допомо-
ги дітям з обмеженими можливостями та робота х їхніми 
батьками. В жовтні 2006 року в Мінську пройшла науково-
практична конференція "Громадянська освіта і патріотизм: 
пріоритети, проблеми і перспективи діяльності асоційова-
них шкіл ЮНЕСКО Республіки Білорусія". Представники 
шкіл ЮНЕСКО Білорусії і Росії обговорили свій внесок в 
підвищення рівня ідеологічної і громадянської освіти мо-
лодого покоління [5]. В результаті, було зроблено внесок в 
розвиток виховання молодого покоління, освіти для дітей 
с обмеженими можливостями, отже проблема прав люди-
ни в області освіти займає чільне місце в співпраці країн 
СНД та ЮНЕСКО. 

Беручи до уваги масштаби і швидкість змін, суспіль-
ство все більше базується на знаннях і, як наслідок, 
вища освіта і наукові дослідження виступають сьогодні 
в якості невід'ємних складових культурного, соціально 
економічного і екологічно безпечного розвитку особис-
тості. "Основними областями діяльності ЮНЕСКО … 
було розвиток вищої освіти і сприяння науковим дослі-
дження на основі міжнародного співробітництва" [14, 
с.43]. В Україні питання розвитку вищої освіти також є 
актуальним. Потрібно зазначити, що 5–6 грудня 
2002 року в Києві відбулася Міжнародна конференція 
"Університети – Міжнародні відносини – ЮНЕСКО", на 
якій Бюро ЮНЕСКО в Москві продовжувало надавати 
підтримку реформам вищої освіти в країнах СНД. За 
підсумками конференції було відмічено, що: "Відповідно 
до стратегії ЮНЕСКО освіта ХХІ століття повинна роз-
глядатися як суспільне надбання" [12, с. 271]. Підводя-
чи підсумки останнього дворіччя, ми можемо відмітити, 
що в галузі освіти основна діяльність була направлена 
на підтримку зусиль з розширення доступності освіти, 
що повністю відповідає Цілям розвитку тисячоліття 
ООН. В країнах СНД протягом двох років велика увага 
приділялася просуванню освіти для осіб з обмеженими 
можливостями, підвищенню якості освіти, просуванню 
громадянської і екологічної освіти. 

Порівнявши роботу Бюро ЮНЕСКО в Москві щодо 
співробітництва країн СНД з ЮНЕСКО в галузі освіти, ми 
приходимо до висновку, що програма "Освіта для всіх" 
продовжувала залишатися основним напрямком діяль-
ності держав пострадянського простору в цій області. 
Такі питання, як інклюзивна освіта (право дітей з особли-
вими потребами на якісну освіту), професійно-технічна 
освіта, вища освіта та інше, вирішувалися країнами СНД. 
З кожним роком відбувається розвиток освітніх програм, 
проведення конференцій з нових, більш актуальних пи-
тань, вдосконаленн набутого досвіду. Але проблеми за-
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лишаються – безкоштовна освіта, боротьба з дискримі-
нацією. Та все ж таки держави пострадянського простору 
стоять на шляху вирішення цих питань і створення спра-
ведливого суспільства. На погляд авторки, країни СНД 
повинні продовжувати співпрацювати з ЮНЕСКО в галузі 
освіти, проводячи нові конференції, вдосконалюючи своє 
законодавство для майбутніх поколінь. 
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ІНСТИТУТ ПРИВАТ-ДОЦЕНТІВ ТА ПІДГОТОВКА МОЛОДИХ НАУКОВЦІВ  

В УНІВЕРСИТЕТАХ РОСІЙСЬКОЇ ІМПЕРІЇ  
(ДРУГА ПОЛОВИНА ХІХ – ПОЧАТОК ХХ СТОЛІТТЯ) 

 
Статтю присвячено проблемі підготовки викладачів для вищої школи Російської імперії. Особлива увага приділяється 

характеристиці інституту приват-доцентів та основних умов його розвитку у російському університеті. 
The article is devoted to the problem of the teachers' training for Russian empire's universities. In the article is pointed out the 

description of the private-docents' institute and the main conditions of it development in Russian university. 
 
Протягом усього ХІХ ст. розвиток російських універси-

тетів відбувався паралельно із постійним пошуком можли-
вих теоретично-організаційних основ підготовки виклада-
чів для навчальних закладів країни. Проблема підготовки 
молодих науковців з кожним роком загострювалася, під-
твердженням чого є збільшення кількості відкритих ка-
федр, які протягом довгого часу залишалися вакантними. 
Наприклад, на 1870 р. у 6 російських університетах (Мос-
ковському (1755 р.), Дерптському (1802 р.), Казанському 
(1804 р.), Харківському (1804 р.), Санкт-Петербурзькому 
(1819 р.), Київському (1834 р.)) нараховувалося 222 неза-
міщені викладацькі посади, а у нововідкритих (Новоросій-
ському (1865 р.) та Варшавському (1869 р.)) – 129 [8, с. 2]. 
Підготовка наукових та науково-педагогічних кадрів зав-
жди відносилася до актуальних питань академічного жит-
тя університетів. Одним із можливих шляхів вирішення 
постійної проблеми дефіциту професорів в університетах 
Російської імперії є запропонована у 1862 р. програма 
щодо відновлення інституту приват-доцентів. 

Дореволюційна (П. Ферлюдін [28], Ю. Кулаковский 
[12], П. Мілюков [15; 16], С. Рождественський [22], 
В. Мякотін [17],) та радянська (А. Сінецький [23], 
К. Галкін [4], Г. Щетиніна [45], Є. Соболева [24]) історіо-
графія представлена працями переважно описово-
узагальнюючого характеру, автори яких, досліджуючи 
проблему історії вищої освіти Російської імперії, побіж-
но згадують про інститут приват-доцентства та умови 
його існування у російському університеті. Сучасна ро-
сійська історіографія представлена роботами 
А. Іванова [6; 7], А. Авруса [2], колективною працею 
співробітників Науково-дослідного інституту вищої осві-
ти "Высшее образование в России: Очерк истории до 
1917 г." [3], самостійним дослідженням Г. Перковської 

[19] й вирізняється підвищеною цікавістю до питання 
підготовки науково-педагогічних кадрів у російському 
університеті. Із числа українських дослідників варто 
виокремити праці Т. Попової [20; 21], увага якої зосере-
джується переважно на аналізі розвитку інституту при-
ват-доцентів у Новоросійському університеті. Проте, 
охарактеризована історіографія не дозволяє комплекс-
но реконструювати механізм підготовки молодих науко-
вців в інституті приват-доцентів та визначити основні 
умови його розвитку в середовищі університетської 
освіти. Відповідно, мета роботи полягає у висвітленні 
наступних питань: по-перше, характеристика інституту 
приват-доцентів як одного із можливих шляхів вирішен-
ня проблеми поповнення професорсько-викладацького 
корпусу; по-друге, оцінка основних умов розвитку при-
ват-доцентства у російському середовищі вищої освіти; 
по-третє, аналіз відмінностей правового становища 
приват-доцента та доцента у російському університеті. 

Вперше інститут приват-доцентства (доцентства), за 
зразком німецьких університетів, введений Статутом 
1842 р. в Університеті Св. Володимира як розсадник 
ад'юнктів й професорів [13, с. 68]. Наступного року це 
право отримали й інші російські університети (Москов-
ський, Казанський, Харківський та Санкт-
Петербурзький) [13 ,с. 88], а Дерптський – ще у 1803 р. 
(§91) [27, стб. 145], а від 1839 р. мав штатного доцента 
із заробітною платнею у розмірі 1200 крб. та правами, 
що прирівнюються до положення штатного ад'юнкта. 

Потрібно підкреслити, що перенесена практика захід-
ноєвропейської освіти у російське наукове середовище 
не принесла очікуваних результатів. Тобто, юридично 
звання приват-доцента в системі вищої освіти Російської 
імперії існувало у перш. пол. ХІХ ст., однак, насправді ця 
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практика залишилася простою формальністю. Характе-
ризуючи означену ситуацію, професор Московського 
університету М. Любімов називає декілька основних при-
чин невдалого експерименту, зміст яких ґрунтується на 
російських поняттях та традиціях. По-перше, існування 
інституту приват-доцентства можливе лише за наявності 
академічної свободи, по-друге, системи гонорарів й, по-
третє, обов'язкового незалежного університетського ек-
заменування кандидатів у приват-доценти "на здібності" 
[13, с. 57–66, 71, 72]. 

Наступним етапом в історії російської університетсь-
кої освіти та інституту приват-доцентства стала освітня 
реформа 1863 р., яка остаточно проголосила необхід-
ність існування інституту. Ідея відкриття приват-
доцентства, перш за все, розглядалася російськими ре-
форматорами як надійний спосіб природного поповнення 
лав професорського колективу, омолодження виклада-
цького складу шляхом вливання нових сил, які сприяти-
муть появі наукової конкуренції та підвищення кваліфіка-
ційного рівня викладачів. 

По-перше, Статутом 1863 р. було законодавчо офо-
рмлено умови існування приват-доцентства. Введено, 
окрім посади штатного викладача, поняття і "позаштат-
ного". Відтепер кожний факультет отримав право мати 
необмежену кількість позаштатних викладачів у званні 
приват-доцентів (§6), які не відносилися до особового 
складу університету та становили основу нештатного 
корпусу, призначалися кожного академічного року із 
дозволу опікуна навчального округу та отримували ви-
нагороду за викладацьку діяльність із спеціальних ре-
зервів університету (§74) [26, с. 4, 25]. 

По-друге, визначено та уніфіковано критерії підбору 
кандидатів у звання приват-доцентів для всіх універси-
тетів імперії. Відповідно до положень cтатуту, приват-
доцентами могли бути випускники університетів, які 
мають вчену ступінь кандидата наук (й лікаря із відзна-
кою на медичному факультеті) та представили на роз-
гляд факультету дисертацію pro venia legendi (з лат. "на 
право читати лекції") й публічно її захистили (§68) [26, 
с. 23; 2, с. 29]. Обов'язковою вимогою для отримання 
права читати лекції у званні приват-доцента є прове-
дення двох відкритих лекцій у присутності факультету: 
однієї – на тему за власним вибором кандидата, іншу – 
призначену радою факультету (§69) [26, с. 23]. Якщо 
представлену дисертацію та пробні лекції було оцінено 
позитивно, рада університету, згідно із рішенням опіку-
на округу, мала право присвоїти кандидату звання при-
ват-доцента та дозволити читати в університеті підго-
товлений курс із вибраних наук. Наголосимо, що попе-
редньо охарактеризовані умови отримання звання при-
ват-доцента були обов'язковими практично для всіх 
пошукачів, а поодинокі виключення поширювалися ли-
ше на відомих у науковому колі кандидатів. Одним із 
яких, наприклад, був екстраординарний професор Київ-
ської духовної академії, магістр Ф. Терновський, а із 
1869 р. і приват-доцент Університету Св. Володимира 
по предмету "Російська церковна історія". Історико-
філологічний факультет прийняв рішення допустити 
кандидата до читання лекцій студентам у званні при-
ват-доцента на індивідуальних умовах: без представ-
лення дисертації та проведення лише однієї пробної 
лекції [34, арк. 2–3]. 

По-третє, можливість видавати посвідчення на право 
читати лекції у званні приват-доцента отримали всі вищі 
навчальні заклади, незалежно від вибору майбутнього 
місця працевлаштування. Наприклад, кандидат 
Л. Куперник отримав посвідчення на право читати лекції 
у званні приват-доцента кафедри карного права на юри-
дичному факультеті Московського університету, а про-

хання про зарахування до числа приват-доцентів, хоча і 
не реалізоване, подав до Київського [39, арк. 1, 3 зв.]. 

Однак, необхідно звернути увагу, що отримане право 
кожним вищим навчальним закладом видавати посвід-
чення на право читати лекції студентам у званні приват-
доцента завжди критикувалося професорськими колек-
тивами як проблема необ'єктивності та неоднаковості 
вимог рад університетів до пробних лекцій кандидатів, 
що з часом перетворювалася на проблему невідповідно-
сті навчального рівня потребам різних університетів. 
Пояснюючим прикладом охарактеризованої дискусії є 
розповідь доцента кафедри загальної терапії та фарма-
кології Київського університету В.-Г. Стадіона щодо оці-
нювання пробних лекцій в університетах Російської імпе-
рії: "… Московський університет може бути поблажливим 
до пробних лекцій, а от Харківський – навпаки …" [5, 
с. 262] або ж, наприклад, характеристика відмінностей 
умов отримання звання приват-доцента у Військово-
медичній академії професора кафедри дерматології та 
сифілідології Університету Св. Володимира М. Стуковен-
кова, яка вимагала від кандидата проведення обов'язко-
вих 3-х пробних лекцій [31, арк. 4 зв.]. 

На відміну від інших російських університетів, у зв'я-
зку із особливостями історичного розвитку, керівництво 
Університету Св. Володимира завжди прискіпливо ста-
вилося до національної приналежності професорсько-
викладацького та студентського складу. 27 лютого 
1863 р. Міністерством народної освіти (МНО) видано 
розпорядження, яке встановлювало обмежений доступ 
до середовища викладачів особам польського та єв-
рейського (від 1866 р.) походження, натомість для за-
міщення вакантних посад надано перевагу особам ро-
сійського походження. Згадаємо, наприклад, справи 
кандидатів у звання приват-доцентів, яких було не до-
пущено до служби в університеті через приналежність 
до "ненадійної" національності (магістра І. Бодуен-де-
Куршене (1871 р.), доктора медицини Фінкеля (1875 р.), 
лікаря Залєсського (1883 р.), доктора медицини 
Б. Червінського (1889 р.)). Як виняток, на медичному 
факультеті протягом 11-ти років (1868 – 1880 рр.) у 
званні приват-доцента доктор медицини 
Е. Мандельштом (єврейського походження) читав лекції 
з предмету "Офтальмологія", а протягом 1876 – 
1880 рр. був завідувачем Офтальмологічної клініки на 
факультеті [30, арк. 1–6; 44, арк. 1–1 зв.; 41, арк. 6]. 

Університетський статут 1884 р. вніс корективи у си-
стему підготовки майбутніх викладачів для вищих на-
вчальних закладів та особливий акцент поставив на 
методику виховання молодої зміни професорів. По-
перше, змінено цінності підготовки кандидатів до про-
фесорського звання, відтепер надано перевагу вихо-
ванню викладачів для російських університетів на віт-
чизняному ґрунті, у той же час дано новий поштовх ін-
ституту приват-доцентів [3, с. 105]. По-друге, внесено 
зміни до структури особистого складу університетів – 
ліквідовано вчене звання доцента, а відкриту посаду 
заміщено приват-доцентом [18, стб. 465], який відтепер 
рахується штатним викладачем, що отримує обов'язко-
ву винагороду за викладацьку діяльність із спеціальної 
штатної суми, розмір якої визначався МНО індивідуа-
льно для кожного [17, с. 80]. Відповідно до положення 
статуту, шлях до заміщення відкритих університетських 
кафедр по всім факультетам лежав виключно через 
приват-доцентство. Тобто, кожен імовірний кандидат на 
професорську посаду обов'язково повинен мати вчену 
ступінь доктора відповідного розряду наук та 3-х річний 
викладацький досвід у званні приват-доцента (§99) [18, 
стб. 468–470]. 
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По-третє, процедура отримання вченого звання 
приват-доцента новим статутом була дещо спрощена. 
Відтепер кандидати, які мають вчений ступінь чи то 
магістра, чи доктора, не подавали до факультету дисе-
ртацію pro venia legendi. Звернемо увагу, що право ба-
лотуватися у приват-доценти отримали всі бажаючі: 
особи, що мають вчені ступені; професори інших на-
вчальних закладів та вчені, які отримали наукову славу 
власними працями, звичайно після пробного проведен-
ня двох лекцій; магістранти (особи, що склали магістер-
ські іспити, але публічно не захистили дисертації [14, 
с. 306–307; 39, арк. 4]), які 3 роки тому закінчили уні-
верситетський курс (обов'язкова умова) та мають по-
свідчення про право читати лекції у званні приват-
доцента, надане одним із російських університетів 
(§109) [18, стб. 469]. Так, описуючи роки проведені у 
Московському університеті у званні приват-доцента 
(1886 – 1895 рр.), П. Мілюков згадує, що складення ма-
гістерських іспитів та проведення двох пробних лекцій 
відкривали шлях молодим науковцям для вступу до 
наукового середовища [15, с. 127]. Навіть звання при-
ват-доцента було присвоєно магістрантці 
М. Васюхновій фізико-математичним факультетом Уні-
верситету Св. Володимира у 1914 р., аналогічно право 
читати лекції у званні приват-доцента з предмету "Ро-
сійська історія" отримала у 1916 р. магістрантка, вчите-
лька історії Київської жіночої гімназії Н. Полонська [42, 
арк. 16; 1, с. 131–132]. 

По-четверте, було остаточно введено систему опла-
ти за університетське навчання, тобто систему гонора-
рів (§129 – 130). За рахунок гонорарних коштів влада 
намагалася збільшити заробітну платню викладачів 
університетів та підтримати ініціативу молодих науко-
вців, активізувати наукову діяльність за рахунок появи 
конкуренції у викладацькому колективі. Проте, величи-
на гонорарів у російських університетах залежала не 
від кількості лекцій, а від величини потоків та обов'язко-
вості лекційних курсів. Таким чином, створювалися 
умови нерівноправного становища для російських ви-
кладачів [17, с. 77]. Затверджений МНО навчальний 
план чітко визначав перелік обов'язкових курсів для 
кожного студента, виконання якого дозволяло складати 
випускні іспити, та й взагалі надавало право бути сту-
дентом університету. Відповідно до встановленої сис-
теми університетського навчання Російської імперії, 
талановитий професор, лектор обов'язкового курсу на 
малочисельному факультеті, отримував незначний го-
норар, а бездарний викладач багатолюдного факульте-
ту, проводячи лекції у напівпустій аудиторії, отримував 
значну гонорарну суму. Так само і професор, читаючий 
лекційний курс студентам першого року, завжди отриму-
вав більший гонорар у порівнянні із викладачем на четве-
ртому. Російський історик В. Мякотін, аналізуючи практи-
ку гонорарів в університеті Російської імперії, називає її 
системою "професорського гонорару", оскільки механізм 
навчального процесу працював лише на користь забез-
печеної матеріально групи викладачів, залишаючи поза 
увагою інтереси молодих науковців [17, с. 76, 84]. Таким 
чином, гонорарна практика у російському університеті не 
була визнана й, на противагу поставленим цілям, поши-
рила конфлікти серед викладачів та на поч. ХХ ст. була 
відмінена [2, с. 32]. 

По-п'яте, законодавство 1884 р. створює умови для 
встановлення конкуренції у викладацькому колективі. 
Професори отримали право проводити заняття (як лек-
ційні, так і практичні), окрім обов'язкових, призначених 
факультетом, і з інших предметів (§68). Одночасно 
приват-доцентам надано можливість викладати не ли-
ше спецкурси, але й на рівні конкурувати із професора-

ми, читаючи паралельно обов'язкові лекційні курси. 
Тобто, якщо предмет читався одночасно різними ви-
кладачами, студент отримував можливість обирати 
лектора та його курс (§73), окрім обов'язкових предме-
тів, визначених спеціальністю (§72). Професор Харків-
ського університету В. Бузескул, аналізуючи можливість 
утворення конкуренції шляхом введення паралельних 
курсів, розповідає, що свобода вибору предмету та ви-
кладача у російському університеті при існуванні на-
вчальних програм та екзаменаційних вимог не видава-
лася можливою. Описуючи практику паралельних кур-
сів у Харківському університеті, він визначає основні 
причини, які стримували розвиток: це невелика аудито-
рія слухачів на окремих факультетах та недостатня 
кількість викладачів, небажання самих професорів кон-
курувати одне з одним. Тим більше, що протягом пер-
ших 10 років (1884 – 1894 рр.) фактично була лише 
єдина практика проведення паралельних курсів на 
юридичному факультеті з предмету "Карне право", реа-
лізована професорами різних кафедр [11, с. 275]. До-
сить показовою й, певною мірою, парадоксальною для 
російського університету ХІХ ст. була ситуація, що 
склалася у Санкт-Петербурзькому університеті, де при-
ват-доцентом М. Туган-Барановським та професором 
А. Георгієвським читалися паралельні курси з політич-
ної економіки, і число студентів на окремих лекціях 
приват-доцента значно перевищувало кількість присут-
ніх у професора [3, с. 130]. Таким чином, умови для 
появи конкуренції у професорсько-викладацькому коле-
ктиві та між штатними викладачами й приват-
доцентами нібито були створені, однак, очікувані ре-
зультати залишилися виключно теоретичними. Оскіль-
ки, по-перше, характерною особливістю навчально-
викладацького процесу, швидше навіть, неписаною 
традицією, був звичай призначати професорів лекто-
рами обов'язкових курсів, а доцентів та приват-
доцентів – спецкурсів, які найчастіше відносилися до 
тематики їхнього дисертаційного дослідження [2, с. 30]. 
У своїх спогадах П. Мілюков зазначає, що приват-
доцентура давала право читати переважно необов'яз-
кові курси для студентів [15, с. 136]. По-друге, російські 
університети не могли дозволити собі розкіш відкриття 
двох паралельних курсів через дефіцит наукових сил, 
свідченням чого є призначення приват-доцентів лекто-
рами обов'язкових предметів. Таким чином, головна 
мета впровадження системи гонорару в університетах 
Російської імперії не була реалізована. Інститут приват-
доцентів за рахунок гонорарів не був матеріально за-
безпечений. 

Кількість приват-доцентів не була обмежена матері-
альними ресурсами університетів та можливістю отри-
мання гонорару в університетах й визначалася виключно 
потребами кожного факультету окремо. Наприклад, 
М. Карєєв зазначає, що протягом 1881 – 1884 рр. кількість 
приват-доцентів у Санкт-Петербурзькому університеті 
зросла від 14 до 82, у Московському – від 11 до 120, у Ха-
рківському – від 5 до 50, у Казанському – від 10 до 42, в 
Університеті Св. Володимира – від 11 до 39 (у 1894 р. – 37 
[25, с. 63–68]) [9, с. 253]. За підрахунками Г. Щетиніної, у 
1894 р. загальна чисельність приват-доцентів у 6 універ-
ситетах Російської імперії (Московський, Санкт-
Петербурзький, Харківський, Казанський, Київський, Но-
воросійський) становила 321, а на початку ХХ ст. при-
ват-доцентура забезпечила викладачами російські уні-
верситети [45, с. 169]. 

Обов'язки та права приват-доцентів були законода-
вчо визначені та базувалися на добровільних засадах й 
закріплювалися їх згодою із радою факультету, рішення 
якої затверджувалося опікуном округу. Кожен із приват-
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доцентів мав право обирати предмет й теми спецкурсів 
відповідно до затверджених навчальних програм (тоб-
то, пропонувати програми самостійно розроблених 
спецкурсів до схвалення [21, с. 227]), використовувати 
допоміжні установи університету, брати участь у екза-
менуванні на вчену ступінь кандидата наук та звання 
дійсного студента (§75), на період перебування у званні 
приват-доцентів користуватися всіма привілеями стат-
ських чиновників (хоча і не відносяться до числа дер-
жавних (§138) [26, с. 25, 27, 40]). В окремих випадках 
приват-доцентам створювалися спеціальні умови для 
викладацької діяльності. Проте, за словами професора 
Санкт-Петербурзького університету В. Шимкевича, при-
ват-доценти не мали права на виявлення власних по-
треб для навчального процесу [10, с. 171]. Як виняток, з 
дозволу МНО приват-доценту Університету 
Св. Володимира Е. Мандельштому дозволено проводи-
ти демонстративні лекції студентам на квартирі у той 
же час, який був визначений розкладом навчального 
плану медичного факультету на перше півріччя 1870 – 
1871 академічного року. Визначною обставиною у 
справі отримання дозволу керівництвом факультету 
для проведення приват-доцентом занять було визна-
чення курсу "Офтальмологія" приват-доцента особливо 
корисними для студентів-медиків за умови присутності 
хворих, які виступали науковим матеріалом [37, арк. 1]. 

Наголосимо, що приват-доцентство не надавало 
жодного привілейованого становища. Єдиною і найго-
ловнішою перевагою для майбутнього службовця було 
право зараховувати час, проведений ним на виклада-
цькій посаді у званні приват-доцента, у термін вислуги 
років на пенсію (§145 п.1) [26, с. 42; 30, арк. 3]. Напри-
клад, у дійсну службу О. Кістяківському було зараховано 
період його перебування у званні приват-доцента Уні-
верситету Св. Володимира як лектора обов'язкового кур-
су із предметів "Карне право" та "Юридичне судочинст-
во" (1864 – 1867 рр.) [38, арк. 37]. Відповідно до змін, 
введених Статутом 1884 р., обов'язковою умовою зара-
хування педагогічного стажу приват-доценту була умова 
його приналежності до числа штатних викладачів одного 
із вищих навчальних закладів (§150) [18, стб. 473]. На 
основі охарактеризованої статті, прохання приват-
доцента предмету "Грецька словесність" Університету 
Св. Володимира статського радника М. Фоккова про 
зарахування йому 3 річного терміну у дійсну службу для 
призначення пенсії було відмовлено [40, арк. 3]. 

Натомість, чітко визначеної заробітної платні за ви-
кладацьку діяльність приват-доценти не мали. Відпові-
дно до штатного розпису, вони отримували за свою 
роботу винагороду із спеціальної університетської суми, 
розмір якої визначався МНО відповідно до кількості про-
ведених лекційних й практичних годин та науково-
кваліфікаційного рівня викладача (§112) [18, стб. 470]. 
Згідно із підрахунками Ю. Кулаковського, приват-доценти, 
у кращому випадку, отримували по 200 крб. на рік із спеці-
альних університетських сум [12, с. 61], а то й взагалі не 
мали жодних матеріальних виплат [25, с. 63–68]. 

Аналіз архівних документів про матеріальні виплати 
приват-доцентам, дозволяє визначити, що за кожну 
годину у тиждень викладацької праці (як лекційну, так і 
практичних занять) вони отримували по 100 крб. сріб-
лом на рік, проте, якщо викладач у званні приват-
доцента мав вчений ступінь (магістра або доктора), то 
отримував за кожну годину доплату у розмірі 50 крб. за 
наукову кваліфікацію [29, арк. 1; 43, арк. 2]. 

Сума утримання приват-доцента як штатного лектора 
обов'язкового курсу нараховувалася відповідно до числа 
лекцій та коливалася у межах 1200 крб. на рік [33, 
арк. 1 зв.; 17, с. 80]. Наприклад, магістр М. Ващенко-

Захарченко у званні приват-доцента Київського універси-
тету із обов'язкового предмету "Теорія ймовірностей" (від 
1863 р.) для студентів математичної спеціальності викла-
дав із утриманням по 600 крб. сріблом на рік протягом 
двох років, а розмір винагороди було збільшено у 1865 р. 
до 1200 лише у зв'язку із призначенням паралельного 
курсу на тему: "Теорії чисел" [32, арк. 3–8] (тобто, визна-
чена сума прирівняна до розміру заробітної платні штат-
ного доцента згідно із Статуту 1863 р. [26, с. 44–55; 36, 
арк. 1 зв.]). 

Таким чином, відповідно до охарактеризованих 
умов, в російських університетах виокремлюються три 
групи приват-доцентів, кожна з яких мала окремий пра-
вовий статус та обов'язки. Отже, до складу першої гру-
пи відносилися молоді науковці, які у званні приват-
доцентів читали студентам спецкурси та проводили 
практичні заняття, не маючи штатного утримання. Другу 
формували приват-доценти (переважно ті, що мали 
вчений ступінь магістра), тобто, лектори обов'язкових 
курсів, що відносилися до числа штатних викладачів та 
отримували заробітну платню, розмір якої коливався у 
межах 1200 крб. сріблом на рік. Відповідно, на приват-
доцентів, як лекторів обов'язкових курсів, поширювали-
ся також і обов'язки штатних викладачів, як то: екзаме-
нування студентів, розгляд студентських досліджень та 
рецензування їх, представлення факультету результа-
тів, участь у наукових диспутах у якості офіційних опо-
нентів та виконання всіх доручень факультету й ради 
університету [35, арк. 8]. Наприклад, рада Новоросійсь-
кого університету доручила приват-доценту 
А. Маркевичу виступати із доповіддю на святкуванні 
100-літнього ювілею від дня народження 
В. Жуковського [21, с. 237], хоча зазвичай доповідачів 
для аналогічних заходів обирали із професорів. Особ-
ливо поширеною була практика викладання приват-
доцентами лекційних курсів на вакантних кафедрах всіх 
факультетів, окрім медичного [11, с. 273–274]. Остан-
ню, третю, групу становили викладачі (переважно док-
тора наук) інших російських університетів, Академії наук 
й заслужені професори, які працювали у званні приват-
доцентів – таким чином, приват-доцентура не була 
школою виключно для молодих науковців [12, с. 61–63; 
17, с. 80]. Зрозуміло, що найбільш привілейоване по-
ложення займала остання група, оскільки до її складу 
входили вже відомі у науковому колі викладачі та про-
фесори, яким не потрібно було доводити свої наукові 
здібності та виявляти педагогічні навики, обов'язки яких 
обмежувалися виключно викладацькою діяльністю, а 
право викладати у званні приват-доцента надавалося 
за схваленням факультету програми розробленого кур-
су. Наприклад, юридичний факультет Київського уні-
верситету у 1916 р. на основі позитивного відгуку про-
фесорів М. Цитовича та К. Воблаго на програму курсу 
"Про державний банк до війни і під час" допустив за-
служеного професора М. Сіліна до викладання у званні 
приват-доцента [42, арк. 13]. Проте, В. Клоссовська, 
згадуючи про свого чоловіка, відомого метеоролога 
О. Клоссовського, розповідає, що він свою наукову ка-
р'єру розпочинав у 29 років із звання приват-доцента 
Київського університету (1876 – 1880 рр.), а через 37 
років і закінчив приват-доцентом обов'язкового курсу 
"Електрика і магнетизм" у Санкт-Петербурзькому уні-
верситеті у статусі опального викладача, викладацький 
талант якого був обмежений [10, с. 169–171]. 

Контроль за діяльністю приват-доцентів покладався 
на керівництво факультетів та університету. Перш за 
все, факультет був зобов'язаний нести відповідальність 
за якість програми та компетентність лектора перед 
радою університету, попечителем навчального округу й 
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МНО, яким подавалися звіти (§111). У випадку невідпо-
відності програм та будь-яких інших порушень вводи-
лися радикальні заходи: стримування кар'єрного росту, 
звільнення [18, стб. 470]. Наприклад, викладач істори-
ко-філологічного факультету Новоросійського універси-
тету А. Маркевич у званні приват-доцента пропрацював 
9 років (1880 – 1889 рр.), із яких 5 останніх під особли-
вим наглядом, оскільки був звинувачений у нешаноб-
ливому висловлюванні про особистість імператора 
Олександра І на лекціях [20, с. 125; 21, с. 242]. 

Звернемо увагу, що встановлений загальний поря-
док звільнення із викладацьких посад не поширювався 
на приват-доцентів та обмежувався заявою на ім'я рек-
тора про припинення проведення лекцій (§77) [26, 
с. 26]. Натомість, приват-доценти, які протягом півріччя 
не займалися викладацькою діяльністю, автоматично 
звільнялися (Статут 1884 р. §113), наприклад, із числа 
приват-доцентів Університету Св. Володимира було 
відраховано В. Заленського, П. Казенецького, 
К. Абрамовича [43, арк. 5]. 

У чому ж полягала основана відмінність інституту 
приват-доцентів і доцентів у російському університеті? 
Викладач Московського університету Ф. Дмитрієв ви-
значає два основних критерії відмінностей: по-перше, 
це мета відкриття інститутів, а по-друге, це процедура 
призначення кандидатів на посаду. Основне завдання 
доцентури в університеті полягало у знищенні можливих 
пробілів у викладацькому процесі, поспішно не заміщую-
чи вакантних кафедр. Засновники ж інституту приват-
доцентів задавалися метою створити дух конкуренції у 
професорсько-викладацькому колективі та збагатити 
зміст навчальних програм новими спецкурсами. Отже, на 
посаду доцента університет обирав кандидатів, виплачу-
вав заробітну платню, призначав лекторами тих курсів, 
які були необхідними для повноти викладання навчаль-
них предметів. Натомість, кандидати у приват-доценти 
самі виявляли бажання працювати в університеті зі 
студентами, тобто їх не обирали, оскільки вони не мали 
жодного відношення до професорсько-викладацького 
колективу, й самостійно визначали предмет, який міг 
співпадати із професорським курсом [5, с. 411]. 

Таким чином, слід підкреслити, що тенденція до 
зросту корпусу приват-доцентів у російських універси-
тетах стає помітною лише у кінці 90-х рр. ХІХ ст. за ра-
хунок кількох факторів: по-перше, зміни пріоритетів під-
готовки викладачів на російському ґрунті; по-друге, 
знищення штатної доцентури Статутом 1884 р.; по-
третє, полегшення умов отримання права читати лекції 
студентам у званні приват-доцента й по-четверте, ви-
роблення відрегульованого механізму оплати за педа-
гогічну діяльність молодих викладачів. Збільшення чи-
сельності приват-доцентів в університетах Російської 
імперії сприяло становленню у навчальному процесі 
все більшої кількості спецкурсів, тобто розширенню 
навчальних програм та поглибленню викладання зага-
льних лекційних курсів. 

Слід, підкреслити, що першочергової мети створен-
ня інституту приват-доцентів не було досягнуто. Вкотре 
запозичена західноєвропейська практика не привилася 
у російському університеті, перешкодою чому були, як 
не дивно, традиційні умови розвитку університетської 
освіти та організації навчально-викладацького процесу, 
що були завжди обмежені автономією. Система гоно-
рарів, яка повинна була забезпечити матеріальною 
підтримкою молодих викладачів та сприяти встанов-

ленні наукової конкуренції у академічному середовищі, 
не була визнана й, на противагу поставленим цілям, 
поширила конфлікти серед викладачів та була відміне-
на на початку ХХ ст. 
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СОЦІАЛЬНЕ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ТА ОХОРОНА ЗДОРОВ'Я  
НА ПРОМИСЛОВИХ ПІДПРИЄМСТВАХ КИЇВСЬКОЇ ГУБЕРНІЇ НАПРИКІНЦІ ХIХ СТОЛІТТЯ 

 
У статті на основі архівних і опублікованих матеріалів розглянуто проблему робочих, житлових та побутових умов 

робітників, проаналізовано рівень медичного обслуговування та здоров'я службовців на промислових підприємствах Київ-
ської губернії наприкінці ХІХ ст. Автор детально показав всю систему соціального забезпечення робітників на підприємст-
вах Київської губернії. 

The article considers the problem of working, housing and everyday life conditions to workers with using archive and published ma-
terials. The level of medicine service and worker's health in the enterprises of Kyiv gubernia at the end of the XIX century are analyzed. 
The author gives all system of worker's social security with detailed.  

 
Охорона здоров'я та соціальне забезпечення є не-

від'ємною складовою досліджень у напрямку соціальної 
сфери людського життя. Наприкінці ХІХ ст. це питання 
постало дуже гостро в процесі формування двох анта-
гоністичних класів – буржуазії та робітництва. Нині ба-
гато підручників з історії України, за якими навчаються 
наші діти, присвячують кілька рядків, хто описово та 
побіжно, а хто й на одному кричущому прикладі, цій 
проблемі. Проте, загалом, жоден до кінця не розкриває 
і не усвідомлює цілісності та взаємопов'язаності у цьо-
му історичному періоді двох, на перший погляд, несут-
тєвих понять українського повсякдення. Проаналізува-
вши доступні літературу та джерела можна стверджу-
вати, що у Київській губернії наприкінці ХІХ ст. приділя-
лася значна увага питанням охорони здоров'я та соціа-
льному забезпеченню, напряму пов'язаним із розвитком 
і ступінню промислового виробництва. 

У історіографії дореволюційного періоду проблеми 
здоров'я робітників цукрових заводів знайшли висвіт-
лення у дисертації на здобуття ступеня доктора меди-
цини, сина священика Подільської губернії Ксенофонта 
Платоновича Сулими. Він отримав середню освіту у 
Подільській духовній семінарії, закінчив Харківський 
університет, здобувши ступінь лікаря та звання повіто-
вого лікаря. Як державний стипендіат мусив відпрацю-
вати алтайським об'їзним лікарем Бійського округу, але 
назначений був Горецьким сільським лікарем Моги-
льовської губернії (сучасна Білорусь), а згодом Летичів-
ським (до 30 листопада 1881 р.) і Ямпольським (після 
30 листопада 1881 р.) сільським лікарем Подільської 
губернії. Маючи 11-ти річний лікарський досвід, автор 
"Свеклосахарного производства в санитарном отноше-
нии", описує становище робітників у 1892 р. під кутом 
зору їхніх фізичних можливостей, оцінює їхнє здоров'я 
при виснажливій праці на заводах, перераховує сумні 
наслідки – різні каліцтва та хронічні хвороби [7]. Дета-
льне становище робітників цукрових заводів на початку 
ХХ ст. описав Н. Рашевський, наголошуючи на тради-
ційних жахливих і нелюдських умовах праці та прожи-
вання робітників [5]. Про соціальне забезпечення цінну 
інформацію дає Г. Наумов, який присвячує свою працю 
бюджетам робітників міста Києва, звертаючись до най-
більш вживаного статистичного методу на той час –
 анкетного опитування. Раніше збір даних про заводи та 
фабрики здійснювався полісменами, а з 1870 р. ввели 
анкетування і відтепер самі фабрики мусили надсилати 
данні. Треба віддати належне дослідникам анкетного 
матеріалу, бо деякі власники заводів просто не присила-
ли відповідей [17]. Г. Наумов досліджує сімейний стан 
робітників, житлові умови, витратні статті, зв'язки з зем-
лею та статеві відмінності у середовищі робітників [2].  

Радянські дослідники багато разів зверталися до 
питання охорони здоров'я та соціального забезпечення, 
але їхні дослідження були з пропагандистською метою і 
переважно для розкриття процесу формування "найва-
жливішого класу" – російського пролетаріату. Серед них 
можна відзначити загальні праці А. Г. Рашина [6] та 

Ю. Кірьянова [1], конкретні праці про український про-
летаріат О. О. Нестеренка [3, 4]. У сучасний період 
проблеми охорони здоров'я та соціального забезпечен-
ня на промислових об'єктах Київської губернії не знай-
шли належного висвітлення серед вітчизняних науко-
вців. Ця прикра ситуація, погіршується тим, що неопуб-
лікованих матеріалів достатньо для написання взагалі 
окремої роботи щодо соціального розвитку Київської 
губернії наприкінці ХІХ ст. Серед джерел цього періоду 
слід відмітити офіційну статистику "Подорожніх журна-
лів" фабричних інспекторів з матеріалів Київської, Во-
линської та Подільської губерній, які зберігаються у 
архівах і комплексно не досліджувалися, не використо-
вувалися належним чином. Тому нагальним завданням 
є покладення початку та продовження досліджень щодо 
соціального становища робітників Київської губернії 
наприкінці ХІХ ст. 

Яскравим соціальним явищем другої половини 
ХІХ ст. став процес формування робітничого класу. По-
вільно робітництво починає поривати свої зв'язки із 
землею, переходячи до роботи на великих підприємст-
вах у містах. Слід відмітити, що наприкінці ХІХ ст. певна 
частина робітництва ще мала своє господарство, але 
почала жити із заводських виробничо-сезонних заробіт-
ків. Фабрично-заводська верства отримала власні спе-
цифічні риси, впливаючи на соціальну атмосферу міст і 
сіл, поступово займаючи власну соціальну нішу, випе-
реджаючи консервативне і малорухоме міщанство, сти-
каючись із зростаючими інтересами буржуазії. 

Розвивалася група виробництв харчової промисло-
вості – цукрова, винокурна, тютюнова, мукомельно-
круп'яна та олійна [4, с. 38]. По Київській губернії у 
1897 р. найбільша кількість робітників була сконцентро-
вана у 3-х групах виробництв: по обробці рослинних 
харчових продуктів 8606 роб., по виготовленню одягу –
 9969 і по обробці металів – 7438 чоловік [4, с. 129]. У 
1890 р. в Київській губернії працювало 16 суконних фа-
брики, 2 олійних заводи, 139 млина, 38 пивоварень та 
медоварень [9, арк. 62]. У Київській губернії було 45 із 
198 по Україні цегельних заводів [4, с. 37]. 

Концентрація робітництва зробила актуальною про-
блему його професійної підготовки, соціального страху-
вання, заробітної плати та охорони здоров'я. Особливо 
це помітно в цукровій промисловості України. На Пра-
вобережжі великі землевласники спеціалізувалися на 
вирощуванні цукрових буряків, були власниками цукро-
вих заводів. У 1862 р. кількість фабрик і заводів у Київ-
ській губернії сягала 874 [8, арк. 17зв. – 18]. У 1889 –
 1890 рр. діяло 653 фабрики та заводи, де працювало 
38 тис. робітників. Вони приносили прибуток у 1889 р. –
 7,6 млн. руб. Згодом відбувається процес збільшення 
кількості робітників та зменшення фабрик і заводів [10, 
арк. 14, 14зв.]. У розвиток цукрової промисловості в 
Російській імперії вкладалися значні кошти, якщо вірити 
статистичним даним, на влаштування 400 заводів у 
1860 р. з 1600-ма пресами було затрачено 30 млн. руб. 
та 12 млн. руб. оборотного капіталу. Але ці кошти про-
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ходили повз людей, які працювали та розвивали цукро-
ву промисловість. 

Щоб краще уявити характер та робочу атмосферу 
цукроварень, наведемо кілька їхніх описів та проаналі-
зуємо вплив соціального статусу власників на них. Тут 
потрібно відмітити, що санітарні та житлові умови для 
робітників в повній мірі залежали від власників заводів. 
Так, відомими представниками буржуазії у Київській 
губернії були графи Бобринські, яким належав ряд цук-
роварень. Балаклєйський цукровий завод графів Боб-
ринських у Черкаському повіті Київської губернії, побу-
дований ще 1852 р., був вдосконалений ними у 60-х 
роках ХІХ ст. Бобринські платили 180 руб. за патент і 
єдине значне нововведення було влаштування на за-
воді дифузійного апарату по системі Роберта з різкою 
для буряків. Бобринські мали патенти й на інші заводи, 
наприклад паровий Яблоновський пісочно-цукровий 
завод у тому ж повіті, збудований у 1839 р., патент яко-
го коштував 320 руб. мав кращі технічні вдосконалення 
Це була кам'яна будівля у три поверхи, вкрита залізом. 
Із технічних новинок завод мав кімнату із барабанною 
мийкою для буряків, кімнату для дифузорів у два пове-
рхи із різкою для буряків, а також транспортер, що по-
давав порізаний буряк до іншої кімнати. Апаратне від-
ділення у 2 – 3 поверхи мало вісім мідних котлів, що 
нагрівалися паром, залізну піч, залізний холодильник, 
залізний резервуар для збирання вуглекислого газу та 
дві парові машини з насосами, що витягували вуглеки-
слий газ із печі. Також на заводі було п'ять фільтрпресів 
та парова водокачка. Парове відділення розташовува-
лося окремо від будівлі заводу. Завод мав 5 підвалів 
для зберігання буряків, пожежний сарай, контору та 
казарму з двома кухнями для робітників, розраховану 
на 800 чоловік, баню, лікарню. 200 руб. коштував па-
тент Грушевського цукрового заводу графів Бобринсь-
ких у Чигиринському повіті. Він був збудований 1845 р. і 
проходив по документації як завод фабричного типу "з 
вдосконаленими знаряддями для видалення і випаро-
вування соку", гідравлічними паровими пресами на ко-
ліях. Сам граф Бобринський розробив для нього вимо-
чувальні циліндри [16, арк. 7, 13, 14, 17].  

Зразковим вважався цукровий завод графів Олек-
сандра, Володимира, Лева Олексійовичів Бобринських, 
що находився у селі Смілі Черкаського повіту Київської 
губернії. Завод працював з 1838 р. і розташовувався 
спочатку на 20 десятинах землі. У 1848 р. був перебу-
дований на парову систему і розрісся у 1896 р. до 107 
дес. [18, арк. 1, 117]. Найгіршим із цілої низки цукрова-
рень можна вважати Бужанський цукровий завод Зве-
нигородського повіту, який належав А. Потоцькому. Ін-
спекторів вражав бруд у відділеннях, де працювали 
напівголі робітники, в приміщеннях було тісно і жарко. 
Приміщення для гасіння вапна класифікувалося як 
"отвратительное". Перший поверх низький [14, арк. 124, 
126зв.]. На приватному Кисельовському цукровому за-
воді Звенигородського повіту фіксувалася тіснота, бруд, 
жара. У відділеннях було незручно. Інспектор відмічав: 
"Жара на всьому заводі нестерпна. Робітники, як ка-
жуть, течуть!" Приміщення бані для робітників утриму-
валося "до неподобства брудно" [14, арк. 133зв., 134].  

Але найкращими для здоров'я та забезпечення ро-
бітників були заводи різних товариств Київської губер-
нії. Так, Кальницький цукровий завод Липовецького по-
віту у 1881 – 1897 мав 26 десятин землі. Побудований у 
1859 р., завод мав парову систему і був застрахований. 
Кам'яні будівлі у 2 поверхи з підвалом, вкриті залізом, 
мали всередині мийку, транспортер для буряку, улов-
лювач камінців, парові машини, сушарні, фільтрпреси 

та інше нове обладнання. У дефекаційних котлах вари-
вся сік з вапном [19, арк. 1 – 14, 24зв.].  

Орендарі цукрових заводів були досить ущипливими 
у витратах на соціальне забезпечення робітникам, проте 
їхні угоди із власниками змушували їх ставитися до май-
на та робітників поблажливіше. Так, Граф 
К. В. Браницький за орендною угодою передав колезь-
кому раднику А. Ф. Залеському на одну компанію цукро-
варіння 1869 – 1870 рр. два цукрово-пісочних заводи у 
Канівському повіті при селах Мироновці та Хохутві. Оре-
ндар письмово обіцяв: "Я, Залеський, повинен визначені 
цукрові заводи на протязі орендного строку утримувати в 
належному стані, а на завершення терміну передати 
Департаменту уділів всі будівлі, машини, снаряди та 
апарати згідно описам". Також орендар зобов'язувався 
сплатити патент на право виробництва цукру і акцизи. 
Разом з цукровим виробництвом, Залеський приймав до 
1970 р. і 5 фільварків від Браницького: Міроновський, 
Расавський, Олександровський, Заленковський, Хохут-
вянський. Землі фільварків відвели під буряки 592 дес., 
під жито 231 дес., пшеницю – 593 дес. За оренду цукро-
вих заводів та фільварків Залеський сплачував 30290 
руб. Для виробництва цукру на заводах відпускалося 
4 тис. сажнів (1 сажень = 3 аршини = 2,134 м.) сухих дров 
по 5 руб. за кубічний сажень, за доставку яких відповідав 
Браницький [11, арк. 1–2, 3, 4].  

Орендарями виступали і товариства. Так, у 1870 р. 
Товариству Романовських цукрових заводів було здано 
в оренду Хохутвянський цукровий завод у Канівському 
повіті строком з 1870 по 1876 рр. Це Товариство скла-
далося із купця Гісен-Дармштадському, Фрідріха Рау, 
князя О. С. Кудашева та члена торгового дому "Стукет 
та Спис" Роберта Списа. Орендований завод мав 4 
гідравлічні преси та додатково 656 дес. земель-
фільварків. За орендним договором, Товариство могло 
передавати завод в оренду іншим особам, але у випад-
ку пожежі мало відбудувати завод за власний рахунок. 
Передбачалося продовження цього контракту до 
1879 р. за бажанням товариства, що й було зроблено 
за 31190 руб. Проте саме у тому році на заводі виникла 
пожежа і Товариству Романовських цукрових заводів 
було відмовлено в продовженні оренди, завод ліквідо-
вано. На тому місці у 1880 р. купець Войко Фейнзель-
берг запропонував побудувати винокуренний завод, 
але цей проект було визнано невигідним. Далі висува-
лися ідеї відбудувати завод по-новому, але 1881 р. ме-
шканці містечка Богуслава розкупили цеглу та камінь 
фундаменту із заводу, землі почали орендуватися для 
ведення господарства і заводське майно було продане 
з торгів [11, арк. 7, 28, 32–34, 191, 421–464]. На Лебе-
динському цукровому пісочному і рафінадному заводах 
Лебединського товариства в Чигиринському повіті "вза-
галі покращення...йдуть безперервно і завод взагалі 
дуже добрий". Завод утримував лікарню на 16 ліжок та 
двокласне приходське училище [14, арк. 140–141]. 

Цукровий завод Київського Товариства, зацікавле-
ний у привабленні робітників, доплачував тим, хто при-
ходив працювати на другий рік та виділяв святкові пре-
мії. Так, за грудень 1886 р. 530 осіб отримали 860 руб., 
за січень 530 осіб отримали 783 руб. Інспектор відмічав 
особливо, що "штрафні гроші йдуть на потреби робітни-
ків". Так, у 1882 – 1883 рр. було оштрафовано на суму 
590 р. 97 коп., а на потреби робітникам пішло 540 руб., 
а у 1883 – 1884 рр. з 599 руб. 9 коп. штрафних 592 руб. 
35 коп. пішли на лікарню, поховання робітника, допомо-
гу робітнику, нагородні, лікарям за операції. У 1884 –
 1885 рр. з 538 руб. 49 коп. робітникам дісталося 
430 руб. 84 коп., у 1885 – 1886 рр. з 317 руб. штрафних 
використано 219 руб. 79 коп. для покращення "побуту 
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хворих". При заводі була каса допомоги робітникам, 
утворена з одночасних внесків від правління. На 1887 р. 
у касі було 5143 руб. 11 коп. 5 % прибутку із цієї суми 
видавалася як допомога робітникам при нещасних ви-
падках. Існувала ощадкаса робітників із їхніх доброві-
льних внесків, не менше 25 руб. одночасно, причому 
завод виплачував 5 %. Станом на 1885 – 1886 рр. обо-
рот каси становив 20 233 руб., із суми внесків отримано 
10947 руб. На 1887 р. у касі було 19 тис. руб. У касі є 
прізвища 56 робітників [13, арк. 28зв., 29зв.]. 

Щодо обладнання на заводах, то згідно загальних 
статистичних даних цукрові заводи освітлювалися під 
час виробництва цукроваріння електрикою, свічками, 
керосином, спиртом, нафтою, маслом, газом. Найпо-
ширенішим було використання керосину, хоча трапля-
лися вже і заводи, освітлені електрикою. Таким, заво-
дом наприклад був Почанінський цукровий завод Пре-
снухіної у Звенигородському повіті [15, арк. 133]. Щодо 
реманенту, то на цукроварнях існував дефіцит звичай-
них лопат, кошиків, тачок, але закупалися елеватори, 
підйомники і транспортери. Мали цукроварні складнощі із 
влаштуванням водокачок та мийок. Щоб зекономити на 
переобладнанні, власники заводів віддавали перевагу 
звичайним "кулачним" мийкам, далі популярністю корис-
тувалися середні у ціновому секторі барабанні мийки, а 
найдорожчими були мийки системи Баранова з вловлю-
вачами камінців. Широко використовувалися прилади 
для подрібнення буряків: різки звичайні з горизонталь-
ним ножовим кругом були влаштовані на більшості заво-
дів, відрізнялися по кількості рам з ножами. Також не 
шкодували грошей на преси, прилади для вимочки, для 
очищення соку, механічні фільтри, мірники для вапняко-
вого молока, мішалки, котли [20, арк. 5, 6зв., 7зв., 11]. 

Робоча атмосфера була доволі напруженою. Так, на 
цукровому заводі князів Лопухіних при селі Надутове, 
Канівського повіту працювало 244 робітники, 21 майст-
ри та 163 людини ззовні. Майстри (слюсарі, токарі, ко-
валі, мідники, покрівельники та інші) отримували най-
вищу зарплату, яка коливалася від 25 до 33 руб. на 
місяць, також до 1 тис. пудів жому, який можна було 
використовувати як корм худобі, та квартири. Робочі на 
заводі не мали спеціального одягу, при вапні працюва-
ли без захисних окулярів та респіраторів. Кам'яні каза-
рми для робітників великими, але без належної венти-
ляції, що було характерним для всіх цукроварень на-
прикінці ХІХ ст. [14, арк. 3, 4, 7].  

Якщо ж взяти великий механічний цукровий завод К. 
А. Балашової при м. Городище, Черкаського повіту, де 
працювало 871 чоловік, то він буде зразковим для такої 
кількості робітників. 508 чорноробів отримували так 
само як і на більшості заводів – по 6 руб. на місяць та 
харчування. На 30 днів завод виділяв робітникам – 30 
фунтів (далі – ф.) борошна, 15 ф. гречки, 20 ф. пшона, 
4 ф. солі, 2 ф. масла, 2 ф. цукру, 2 ф. телятини, 3 ф. 
риби. Судячи із особливого пункту договору з робітни-
ками про заміну неїстівної їжі, таке траплялося часто. 
Погана їжа замінювалася таким чином: 3 ф. телятини = 
1 ф. сала. А ще телятина замінювалася рибою, а сало –
 маслом. На борщ для 120 робітників виділяли 2 відра 
квашеної капусти та буряків [14, арк. 10, 11зв.]. Важли-
вим є те, що на Ольховецькому цукровому заводі графа 
Андрія Адамовича Потоцького, при містечку Ольховець 
Звенигородського повіту, робітникам видавався підве-
чірок: по 1 ф. сала на 6 днів, ½ оселедця або іншої ри-
би. При виході робітників із заводу видавалося по 2 
хліба кожному. А ще при заводі була гарна, нова баня, 
яка працювала по п'ятницях і суботах, але так як у ній 
милися службовці, то інспектор припускав, що "дуже 
вірогідно робітники нею не користуються". Окрім цих 

новаторств, всі робітники і службовці були застраховані 
у Товаристві "Росія" від каліцтв за рахунок заводу, якому 
це коштувало 500 руб. на рік. На випадок смерті, страхо-
вики видавали тисячократний поденний заробіток жерт-
ви. При каліцтві видавалося згідно ступені каліцтва. 
Всього було застраховано 466 душ. Директор заводу ввів 
для робітників розрахункові книжки, де зазначалися умо-
ви найму, відмічалися дні роботи і правила для робітни-
ків. У казармі висіли правила внутрішнього розкладу, хоч 
і не повні [15, арк. 139, 140, 141зв., 142]. 

При цукрових заводах наприкінці ХІХ ст. існували лі-
карні, де обов'язково повинні були бути лікар та фель-
дшер. Проте, якщо фельдшери інколи жили у заводсь-
ких лікарнях, то лікарі зазвичай були приїжджими. Пері-
од їхнього приїзду встановився досить чіткий – не рані-
ше як за два місяці. Тому отримати якісну медичну до-
помогу на місці робітнику було досить важко. Дуже рід-
ко можна побачити таку характеристику заводських 
лікарень: "велика і дуже добра", але дивує це тим біль-
ше, що далі відмічається для всіх пацієнтів тільки одне 
ліжко у маленькій кімнаті. Більше здивування і недовіри 
у дослідника викликає відзначення, що "хворих взагалі 
буває вкрай мало" [14, арк. 3, 4, 7]. Найважливішою 
умовою функціонування лікарні була наявність аптечки.  

На вже згадуваному цукровому заводі К. А. Бала-
шової лікарня розташовувалася у новому будинку, кім-
нати вражали чистотою, були в порядку аптечки. На час 
інспектування лікарні там знаходилося чотири хворих –
 у одного був перелом ноги та пошкодження голови, бо 
він впав з 2 поверху, у другого велика рана на руці через 
удар каменя та потрапляння туди вапна, у третього рана 
на долоні через необачне поводження на елеваторі, а у 
четвертого була рана під оком через невідомі причини [14, 
арк. 17]. Лікарня Кашлановського цукрового заводу графів 
Бобринських Звенигородського повіту призначалася для 
всієї округи, тому розрахована була на 25 ліжок з різними 
відділеннями, лікарі перебували при ній постійно. На 
утримання лікарні завод витрачав 5тис. руб. Проте це 
скоріше виняток, ніж правило [14, арк. 137].  

Особливого обладнання у більшості лікарень при 
заводах не було. Найкращі лікарні, які мали справді 
укомплектовані ліками аптечки, коштували заводам від 
3000 руб. Проте переважна більшість заводських ліка-
рень утримувалася по залишковому принципу. Так, лі-
карня Кисельовського цукрового заводу складалася з 
однієї невеликої кімнати на 2 ліжка, аптечка була бідна, 
хворим видавалася тільки білизна. За все цукрове ви-
робництво (приблизно за три місяці) до лікарні зверта-
лося тільки 100 чоловік, що є неправдоподібним і зани-
женим показником для такого травматичного і небезпе-
чного для здоров'я виду підприємств. Лікарі приїздили 
із містечка Звенигородки два рази на тиждень. Утри-
мання лікарні коштувало заводу від 1200 до 1600 руб. 
на рік. Лікар отримував 500 руб., а фельдшер – 300 руб. 
[14, арк. 131, 134зв.]. 

Цукровий завод О. І. Лопухіної при селі Матусові Чер-
каського повіту, утримував лікарню, якою робітники не 
користувалися. Три роки у ній не було хворих, що пояс-
нювалося тим, що робітники були місцевими. Все ліку-
вання знаходилося у руках фельдшера, а лікаря могли 
викликати з містечка Шполи. Утримання лікарні у 1887 р. 
коштувало заводу 628 руб. 34 коп. [14, арк. 141, 144]. 

Кращим медичним обслуговуванням та людянішим 
ставленням до проблем робітників на шкідливому ви-
робництві відрізнялися лікарні при цукрових заводах 
приватних фірм та товариств. Так, на цукровому заводі 
"Дітріха та Гилве" при селі Церхнячці Уманського повіту 
до лікарні під час перевірки потрапило двоє хворих –
 дівчина з переломом ступні та чоловік з ампутованою 
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рукою вище ліктя. Лопата робітника потрапила у мию-
чий барабан, і він скалічився, коли намагався її дістати. 
Утримання лікарні коштувало приватному заводу 
1107 руб. Харчі хворим відпускалися від заводу і під час 
лікарняного робітникам зберігалося жалування [13, арк. 
3, 9]. Про утримання лікарні цукровим заводом Київсь-
кого Товариства "в точности не известно". Лікар отри-
мував 2 тис. руб., а фельдшер – 600 руб., медикаменти 
коштували 1200 – 1500 руб. на рік. Загалом приблизно 
утримання лікарні на 34 чоловічих і 8 жіночих ліжок, 
обходилося 3 тис. руб. на рік [13, арк. 29зв.]. 

Не слід, очевидно, вважати, що всі товариства були 
взірцевими у плані соціального та медичного забезпе-
чення, так само як і приватні власники всі були експлуа-
таторами. Так, на Махорінецькому цукровому заводі 
Товариства при селі Ізолахських Махарицях Бердичів-
ського повіту, лікарня розміщувалася в окремому буди-
нку, де жив фельдшер, мала три кімнати по 2 ліжка в 
кожній. Хворих годував фельдшер, отримуючи 25 коп. за 
хворого. Лікар викликався два рази на тиждень з Берди-
чева. Утримання лікарні коштувало заводу 1800 руб. на 
рік [13, арк. 59]. Цікавим є той факт, що на цукровому 
заводі Івана Яковлевлевича Паншина при містечку Сте-
блівці, Канівського повіту за умовами заводу і підрядчика 
відзначалося наступне: "...чай, молоко і вино –
 відпускаються заводом хворому робітнику, а харчі дає 
підрядник Рувінський" [13, арк. 127зв.].Також, корисним, 
для висвітлення охорони здоров'я на промислових під-
приємствах буде примітка, зроблена фабричним інспек-
тором щодо Прицьковського цукрового заводу Кисельов-
ського Товариства при селі Великі Прицаки Каневського 
повіту. Утримання лікарні коштувало 1000 руб. на рік. 
Тоді фельдшер жив при заводі, а лікар Грабовський 
приїжджав раз на тиждень із Ржищева. Для запису хво-
рих велася не книга, а зошит і заповнювався нерозбір-
ливо. Хворих було записано мало [15, арк. 118].  

Низький ступінь охорони здоров'я та соціального 
забезпечення у цукровій галузі, можна хіба що порівня-
ти з не менш важким у тютюновому і махорковому ви-
робництві, металургії та гірничо-видобувній галузях, де 
використовувалася також праця неповнолітніх і жінок. 
Тютюнове і махоркове виробництво зростало: якщо у 
1890 р. було 6 тютюнових фабрик [9, арк. 62], то 1907 р. 
109 фабрик, 21 фабрика у Київській губернії, а мукоме-
льних 58 у 1900 р. [4, с. 52–53]. У 1910 – 1913 рр. збі-
льшення числа робітників на цукрових заводах: 
1900 р. – 197 заводів – 116732 робітника, 1914 – 210 і 
129256 [4, с. 106]. У Київській губернії 78 цукроварень і 
50500 робітників [4, с. 107]. Особливо шкідливими для 
робітників фабричною інспекцією губерній Київського 
фабричного округу були визнані роботи на тютюнових 
фабриках, у відділеннях переробки махорки та приготу-
вання нюхального тютюну [12, арк. 91]. Тютюнове виро-
бництво, було шкідливе через наявність на фабриці 
пилу, аміакових і нікотинових парів, тобто через шкід-
ливі властивості сировини. Робітники часто хворіли, а 
жінки втрачали здатність до материнства. Нікотин діяв 
на нервову систему, хронічне отруєння малолітніх і жі-
нок. Проблеми із серцем, головні болі, нервові припад-
ки. Скупченість робітників на тютюнових фабриках. Лі-
карень не було. У Харківському окрузі 46 тютюнових 
фабрики [3, с. 11].  

На київській тютюновій фабриці Соломона Когена у 
папіросному відділенні працювало 20 майстрів, 45 май-
стринь, 9 хлопчиків, 20 дівчаток, які отримували від 8 до 
5 руб. на місяць. На іншій тютюновій фабрикці братів 
Коген працювало178 робітників, із них 8 хлопчиків по 
13 – 14 років та 32 дівчинки 12 – 14 років, які отримува-
ли по 1 – 3 руб. Малолітніх затримували на лишні пів-

тори години постійно і також на тютюновій фабриці Чи-
жика. На київській тютюновій фабриці Згурії, працювали 
38 робітників: 5 чоловіків, 12 жінок і 3 помічника. Дівчат-
ка від 13 до 14 років працювали у папіросному відді-
ленні. Неграмотні отримували від 3 до 5 руб. на місяць. 
Приміщення були підвальні та сирі, сперте повітря. Ки-
ївська тютюнова фабрика Егіза утримувала 160 робіт-
ників, серед яких була 21 неграмотна дівчина по 12 – 14 
років, всі отримували від 2 до 5 руб. на місяць. На ма-
хорковій фабриці Римаренка працювало 14 жінок і всьо-
го 17 чоловіків [14, арк. 29зв., 30, 37, 39, 61, 62зв., 63].  

В металургії Київської губернії наприкінці ХІХ ст. 
спостерігалися ще важче соціальне становище та низь-
кий рівень охорони здоров'я. На Київщині діяло 9 мета-
лообробних підприємств з 519 робітниками, виробницт-
во продукції яких давало 1,2 млн. руб. прибутку. Також 
працювало 32 ливарно-машинобудівних заводів, де 
працювало 8582 робітників, виробництво яких давало 
продукції на 4,7 млн. руб. У 1884 р. у Київській губернії 
найбільшого розвитку набуло машинобудування, пов'я-
зане із розвитком металургійного комплексу: на 15 під-
приємствах працювало 2047 робітників [4, с. 90, 92]. 
Саме виробництво металів було шкідливим для здоро-
в'я робітників через велику температуру і отруйні гази, 
які виділялися металом і шлаками. Шлаківник і його 
помічники працювали в газових випаровуваннях, без 
спецодягу. Муляри, які ремонтували піч, кожного разу 
ризикували життям [3, с. 10]. Ніяких лікарень при цьому 
виробництві не існувало. Лікування за рахунок підпри-
ємства не проводилося. Жахливішими були хіба-що 
умови, в яких працювали гірники. Це навіть визнала 
буржуазія на з'їзді по боротьбі з холерою в Катеринос-
лаві 1914 р. Наприкінці ХІХ ст. не було автоматичних 
механізмів шахт, робітники працювали без світла, лише 
у світлі ламп, у вугільному пилу і шкідливих газах. Інко-
ли ще й по-пояс у холодній чи гарячій воді. Траплялися 
часто отруєння газами, бо дешевше було випускати 
його прямо у шахти, ніж робити відвід по спеціальних 
трубах. Відкриті лампочки у закритому просторі шахти 
виділяли кіпоть, що ще більше отруювало повітря. Ро-
бітник, який працював шахтарем 5 – 10 років мав легені 
повні вугільного пилу. Особливо вугільний пил псував 
зуби та ясна. Серед гірняків були поширені шлункові 
захворювання, не було лазень і навіть умивальників. 
Велика втома робітників призводила до того, що вони 
лягали спати у чому працювали [3, с. 8–9]. 

Отже, соціальне забезпечення та охорона здоров'я у 
Київській губернії наприкінці ХІХ ст. залишалися низького 
рівня. Умови праці так само як і лікарні при заводах були 
кращими при Товариствах та у володінні достатньо за-
можних буржуа. Хоча промислове виробництво буржуазії 
характеризувалося лише бажанням отримати прибуток, 
що інколи призводило до втрати почуття міри щодо екс-
плуатації робітників. Розглянуті промислові підприємства 
Київської губернії наприкінці ХІХ ст.: цукрове, тютюново-
махоркове та металургійне вважалися як прибутковими 
та перспективними так і небезпечними для здоров'я ро-
бітників. Не дивлячись на це, на той час охорона здоро-
в'я та соціальне забезпечення залежали повністю від 
волі власників та держави, жодного вичерпного законо-
давства щодо захисту робітників не існувало. 

Наявність архівних та опублікованих матеріалів свід-
чить, що потрібно продовжити дослідження актуальних 
проблем соціальних проблем у Київській губернії наприкі-
нці ХІХ – на початку ХХ ст., зокрема корисним буде висві-
тлення та аналіз жіночої праці та праці неповнолітніх на 
тютюнових та махоркових фабриках, методологічні розро-
бки щодо застосування "Відомостей про події" як джерела 
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при дослідженні робітничого питання Київської губернії 
наприкінці ХІХ – на початку ХХ ст. тощо. 
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ОСОБЛИВОСТІ СОЦІАЛЬНОГО ПОРТРЕТУ ВІЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦІВ  

АВСТРО-УГОРСЬКОЇ АРМІЇ ІІ ПОЛОВИНИ ХІХ – ПОЧАТКУ ХХ СТОЛІТТЯ  
(ЗА КАРТКАМИ ОСОБОВОГО ОБЛІКУ) 

 
Стаття має на меті показати новий підхід до вивчення соціального портрету військовослужбовців австро-

угорської армії 
The goal of the article is to show new method of approach to the investigation of the social portrait of the serviceman of the Austro-

Hungarian army 
 
В сучасних умовах розвитку української історичної 

науки, особливо після здобуття Україною незалежності, 
набувають більшого розвитку нові, раніше їй не харак-
терні, тенденції та напрямки. Одним із таких порівняно 
нових для України напрямків є соціальна історія. В кон-
тексті історії України ІІ половини ХІХ – початку ХХ сто-
літь, зокрема тієї її частини, яка на той час входила до 
складу Австро-Угорської імперії, особливу цікавість ви-
кликає соціальна історія та соціальний портрет пересі-
чних верств населення.  

Водночас історія Австро-Угорщини та її складових час-
тин (особливо Галичини) зазначеного хронологічного пе-
ріоду розглядається переважно за єдиною схемою, засно-
ваною на офіційній імперській статистиці та класичній до-
слідницькій схемі економічної історії [1, 15, 18, 19]. Ця схе-
ма склалася ще наприкінці ХІХ століття, і використовуєть-
ся досі дослідниками різних країн. Фактичний матеріал 
таких праць, відповідно, практично не відрізняється і зосе-
реджується на тих соціальних показниках, які визначалися 
у щорічних статистичних звітах державних статистичних 
органів (K. K. Statistischen Central-Commission). Це пере-
важно основні професійні та національні характеристики 
населення усієї імперії [3, 4, 26].  

Із загального числа таких праць можна виділити дослі-
дження, присвячені збройним силам [1, 6, 16, 21, 22, 24]. 
Вони також засновуються переважно на імперській стати-
стиці, тому їм характерні риси, аналогічні описаним вище 
працям. Водночас праці польських дослідників Т. Нова-
ковського, М. Клімецкі, М. Кротофіла та українського до-
слідника О. Шанковського присвячені національному пи-
танню в збройних силах Австро-Угорщини та місця в них 
української та польської національних груп, проте практи-
чно не повідомляють нічого про особливості їх соціального 
портрету. Дещо окремо від них стоїть праця німецького 
автора (Л. Зондхауз), яка ставить завдання, схожі до за-
вдань автора – виокремити національні та соціальні особ-
ливості офіцерського морського корпусу Австро-Угорщини 
за весь час її існування [25]. 

Тому, на основі проведеного аналізу історіографії 
можна відповідально стверджувати, що тема особливо-
стей соціального портрету військовослужбовців Австро-
Угорщини була розглянута лише в окремих аспектах. 

Саме зважаючи на таку специфічну ситуацію, що 
склалася, автор прагне звернути увагу на інший тип 
документальних джерел, який допоможе визначити 

особливості національної політики Австро-Угорщини в 
другій половині ХІХ – на початку ХХ століття та внести 
додаткові штрихи до соціального портрету її військово-
го контингенту та всього населення. На думку автора, 
зазначений тип джерел – картки особового обліку, мо-
жуть допомогти дослідити та деталізувати особливості 
соціального портрету військовослужбовців, який можна 
перенести і на решту населення Австро-Угорщини. 

Австро-Угорщина цілком справедливо вважалася 
"клаптиковою імперією". Після підписання Компромісу 
(Ausgleich) 1867 року дуалістичний принцип управління 
об'єднав величезне різноманіття національних та кон-
фесійних груп населення [5]. 

Збройні сили Австро-Угорщини при детальному їх 
розгляді справляють враження самої імперії в мініатюрі. 
Так само, як у її державній структурі, і збройні сили роз-
поділялися на дві великі частини – німецьку та угорсь-
ку, з певними, досить чіткими особливостями. Строката 
національна структура мала своє відображення в армії 
– полки та батальйони практично всіх родів військ, як і 
провінції Австрії чи Угорщини, мали стале "національне 
обличчя" та окремі командні мови для національних 
меншин. З 102 піхотних полків 52 було практично одно-
національних: 8 українських (русинських), 4 польських, 
5 чеських, 3 сербських, 2 хорватські, 1 моравський (че-
ський), 1 словацький, 8 німецьких, 9 угорських та 3 ру-
мунських. Решта полків були полінаціональними [17, c. 
120-137]. Число "полкових мов" інколи складало навіть 
4, тобто в одній військовій частині знаходилось одразу 
4 великі національні групи та кілька невеликих. Терито-
ріальна система комплектування призводила до того, 
що населення, призване до збройних сил в умовах ми-
рного часу, проходило службу переважно на території 
свого ж призовного округу, тобто на території компакт-
ного проживання своїх ж національних груп [16, c. 38]. 

Конфесійні відмінності населення монархії також відо-
бразилися у запровадженні інституту військових капеланів 
та внесення їхніх посад у штатні розписи збройних сил. 
Разом із офіцерською ієрархією було створено ієрархію 
духовних сановників одразу кількох провідних християнсь-
ких конфесій Австро-Угорщини та мусульманства 
(Islamitische Militärsorge), котрі мали своїм завданням ор-
ганізацію задоволення духовних потреб своїх підопічних. 
Під час першої світової війни було створено також іудей-
ську Israelitische Militärsorge [20, p. 35-36]. 

© Комаренко О., Чолій С., 2009
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Водночас варто зазначити, що згідно до запрова-
дженого 1868 року загального військового обов'язку, всі 
чоловіки імперії, які досягли 20-річного віку, мали про-
ходити службу в армії. Раніше, з 17-річного віку, могли 
починати службу добровольці та особи, які прагнули 
отримати військову освіту [1, с. 4-22; 6, c. 6-23]. 

Не зважаючи на це, рівень охоплення населення 
військовим обов'язком залишався невисоким, порівняно 
з іншими європейськими країнами. Внаслідок реформ 
80-х років ХІХ століття та 10-х років ХХ століття війсь-
ковий обов'язок поширювався на більшу частину чоло-
вічого населення [7, 8, 23]. 

Підсумовуючи вищесказане, можна впевнено ви-
словити припущення про рівномірне представлення 
всіх національних та конфесійних груп населення Авст-
ро-Угорщини у її збройних силах. 

Зважаючи на численні особливості бюрократичної 
системи Австро-Угорщини, варто виділити з їхнього 
загального числа одну найважливішу – її уніфікованість 
для всіх частин монархії. Саме тому документи того 
часу переважно складені за єдиним зразком або фор-
мою, формуляром тощо. 

Одним із таких документів є картки особового обліку 
військовослужбовців. Така картка була універсальною 
для всіх громадян Австро-Угорщини, які здобували вій-
ськову освіту, призивались до лав Спільної армії, Ланд-
веру чи Гонведу (дійсна служба), Ландштурму або за-
раховувались в запас (служба в резерві) і використову-
валась на всій її території [11, c. 168, 171, 225, 249]. 

Вона містила типові анкетні дані, які можна розділи-
ти на кілька основних груп: 

1. Адміністративна інформація (облікові та призовні 
номери, причина відмови від призову) 

2. Особисті дані про призовника (ім'я, місце та рік 
народження, місце проживання, релігійна конфесія, 
наявні професійні навички або ремесла, мови якими він 
може говорити та писати) 

3. Інформація щодо особливостей служби призовни-
ка (тип служби – дійсна, резерв чи запас, місце прохо-
дження служби, переведення, присвоєні звання та на-
городи, професійна освіта в армії, призначена пенсія, 
поранення тощо)  

4. Антропометричні та медичні дані (словесний пор-
трет, можливі фізичні недоліки, щеплення, вага та зріст, 
медична картка). 

Ці дані, при використанні сучасних соціологічних ме-
тодів роботи зі статистичною інформацією, можуть дати 
досліднику інформацію щодо особливостей національ-
но-конфесійного, професійного, освітнього складу на-
селення яке призивалося до лав збройних сил і, відпо-
відно, репрезентувало і решту населення імперії. Саме 
в цих документах міститься інформація щодо особли-
востей проходження служби призваних вояків, їх служ-
бового зростання та нагород тощо. Лише в них наявна 
інформація щодо мобілізації в 1914-1918 роках раніше 
навчених військовослужбовців. Також за допомоги цих 
карток можна зібрати унікальні антропометричні та ме-
дичні дані щодо загального стану здоров'я населення 
імперії [13, c. 6-10; 14, c. 4-17]. 

Українські території, які входили до складу Австро-
Угорщини, були представлені у трьох великих адмініст-
ративних частинах: королівстві Галіції та Лодомерії (Га-
личина), коронному краї Буковина та Закарпатті, яке 
входило до складу унітарного Угорського королівства. 
Цілком природно, що матеріали щодо проходження 
військової служби населення Галичини знайшли своє 
відображення в матеріалах місцевих архівів, і, зокрема, 
– Центрального Державного Історичного Архіву Львова 
(ЦДІАЛ) [9].  

В цьому архіві матеріали вищезазначеного типу за-
ймають один фонд – "Об'єднане бюро військового обліку, 
м. Відень" (№780), загальним обсягом близько 28 тис. 
справ. В його складі у описах №№ 1, 3, 4 зібрано основний 
масив особових карток обліку військовослужбовців за 
1867 – 1918 роки. Згідно до підрахунків автора, вперше 
визначено, що у даних трьох описах зібрано більше 110 
тисяч карток обліку військовослужбовців різних років на-
родження та призову (опис 1 – більше 17 тис., опис 3 – 
більше 95 тис. та опис 4 – більше 1, 5 тис.) [9, 11, 12]. 

Користуючись матеріалами фондів даного архіву, на-
віть на базі невеликої вибірки, стає можливим показати 
особливості соціального портрету військовослужбовців на 
прикладі Галичини (найбільшої провінції австрійської час-
тини монархії) та основних її національних груп: польської, 
української, єврейської та німецької [10, c. 8-13].  

Розглядаючи етноконфесійний склад населення Га-
личини за статистичними офіційними звітами, можна 
виділити основні його групи.  

За даними перепису 1910 року польська національ-
на група складала 58,6% населення провінції (за роз-
мовною мовою). За конфесійною ознакою до римо-
католиків (в Галичині вони ототожнюються саме з поля-
ками та нечисленними німцями) належало 46,6% насе-
лення провінції [18, s. 27]. Польське населення було 
зайнятим переважно у сільському господарстві (77,4%) 
та вільних професіях (10, 3%) – мистецтві, науці, дер-
жавній службі тощо (дані станом на 1902 рік) [18, s. 35]. 

Українська національна група складала 40, 2% насе-
лення Галичини. За конфесійною ознакою українці отото-
жнюються з греко-католиками, частка яких складала бли-
зько 40%. До українців також варто зарахувати близько 
500 тисяч українців римо-католицького обряду (т. зв. ла-
тинників). Українське населення було переважно зайнятим 
у сільському господарстві (91,5%, значно більше ніж у 
поляків) та вільних професіях (4,9%) [18, s. 27, 35; 4, c. 80]. 

Єврейська національна група не виокремлюється у 
статистичних звітах за розмовною мовою. Залежно від 
місця та року перепису євреїв записували до німців, 
угорців або інших національних груп. Перепис 1910 ро-
ку в Галичині за розмовною мовою об'єднав їхню націо-
нальну групу з польською. За релігійною ознакою іудеї 
складали близько 12% населення, що допомагає їх іде-
нтифікувати якнайкраще. Євреї також чітко відрізня-
ються від польської та української національних груп за 
сферою зайнятості. Це переважно торгівля та комерція 
(51%) та промисловість і ремесла (23%) [18, s. 27, 35]. 

Німецька національна група була нечисленною в 
Галичині. Загалом вона складала всього близько 1,1% 
всього населення (за розмовною мовою). За конфесією 
німці були або римо-католиками, або протестантами 
(остання група складає менше 1%). Сфера зайнятості – 
переважно сільське господарство (53,4%) та вільні 
професії (21,9%) [18, s. 27, 35]. 

Офіційні дані переписів, зокрема наведені польсь-
ким автором, не можна вважати абсолютно достовір-
ними, деякі дослідники навіть називають перепис 1910 
року фальсифікованим. Зважаючи на те, що цей пере-
пис чітко не визначав національності, а лише розмовну 
мову та конфесію, існує широке поле для інтерпретацій 
на цю тему, що і показано у дослідженнях Мирона Кор-
дуви, Івана Шимоновича, Петра Еберхарда, Степана 
Рудницького тощо [2]. 

Картки особового обліку можуть допомогти усунути 
знеособленість офіційних переписів, адже в них ті ж 
самі показники прив'язані до конкретної особи та зна-
ходяться у жорсткому взаємозв'язку. 

За вибіркою з матеріалів фонду 780 ЦДІАЛ складено 
коротку таблицю особових даних призовників. В ній 
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зображено дані по кожній із національних та конфесій-
них груп Галичини – ім'я призовника, рік його наро-
дження та вступу на службу, особливості проходження 
служби, а також професію та конфесію (див. табл. 1). 

Як видно з таблиці, всі національні групи населення 
були представлені в збройних силах та різних родах 
військ. Водночас різним національним групам були хара-
ктерні свої особливості, зокрема релігійна конфесія та 
рід занять. Загалом, картки обліку демонструють ситуа-
цію, аналогічну статистичним звітам, частково навіть 
підтверджують їх, але водночас дозволяють виправити 
помилки (або навіть умисні фальсифікації), пов'язані з 
відсутніми у звітах категоріями населення. Яскравим 
прикладом цього є єврейська національна група, яку ду-
же легко виділити за характерною тільки їй конфесією, 
відсутня у статистичному звіті за мовною ознакою. 

Соціальний портрет військовослужбовців, цілком при-
родно, відповідав соціальному портрету решти населення, 
відповідно до національних груп. Військовослужбовці-
поляки та особливо українці переважно були землероба-
ми. Німці, в свою чергу, здебільшого займали посади офі-
церів та службовців, євреї зі свого боку – переважно за-
ймались торгівлею. Поляки займали центральне місце в 
адміністрації Галичини, тому також часто займали офі-
церські посади (див. табл. 1) [11, 12, 13, 14]. 

Саме за допомогою комплексного аналізу зазначе-
них фондів ЦДІАЛ, шляхом накопичення емпіричної 
інформації, стане можливим створити комплексне ба-
чення соціального портрету військовослужбовців-

галичан за весь п'ятдесятилітній період існування Авст-
ро-Угорщини з урахуванням різноманітних особливос-
тей. Детальний аналіз цього емпіричного матеріалу 
дозволяє автору стверджувати, що картки обліку до-
зволяють виправити недоліки австрійської статистики 
(насамперед знеособленість та неможливість чіткого 
національного розподілу), на які, зокрема, вказують і 
інші дослідники, адже у цих документах конкретна ін-
формація прив'язана до конкретних людей [2, 3, 4].  

Зважаючи на те, що вся територія Австро-Угорщини 
була поділена у військовому відношенні на територіа-
льні корпуси (на початок ХХ століття – 16, в тому числі 
Галичина була поділена на 3), а також враховуючи єди-
ний зразок формуляру для заповнення таких карток 
обліку по всій Австро-Угорщині, їх варто використати як 
основу для проведення комплексного порівняльного 
аналізу населення різних частин імперії [1, c. 42-60, 
196-198; 22, s. 27-35]. 

На думку автора, дані щодо призовників та мобілі-
зованих можна транслювати і на решту населення, 
адже призовний контингент формувався шляхом випа-
дкової вибірки з усього населення імперії. Всі придатні 
до служби за станом здоров'я чоловіки віком 19-24 роки 
проходили процедуру відбору з витяганням навмання 
номерів (Losnummer). Залежно від величини номера, 
вони направлялися надалі в загальну армію, ландвер, 
ландштурм чи резерв. Саме тому таку вибірку варто 
вважати репрезентативною та такою, що може пред-
ставляти все населення імперії [23, p. 67]. 

 
Таблиця  1   

Коротка вибірка анкетних даних військовослужбовців Австро-Угорської армії. 
Складено автором за даними фондів ЦДІАЛ [11, 12, 13, 14]. 

Ім'я 
Місце  

проживан-
ня, округ 

Рік 
наро-
дження

Релігія Професія Рік  
призову Проходження служби Розмовна 

мова Писемність 

Сташко 
Ернст 

Устронь, 
Бяла 

1877 Римо-
католик 

Службовець 1900 5 фельд'єгерський баталь-
йон, 1917 мобілізований до 
31 стрілецького полку. 

Німецька  Письменний  

Степа-
нєц 
Моріц 

Фрайштадт 1877 - Військовий 1899 15 піхотний полк ландверу, з 
1902 р. – 31 піхотний полк 
ландверу, 1911 р. – вийшов у 
відставку в званні лейтенанта 

Німецька  Письменний  

Сана-
горскі 
Йоган 

Золочів, 
Рогатин 

1877 Греко-
католик 

Землеробство 1898 13 уланський полк Українська  Неписьменний 

Чолій 
Григір 

Черче, Рога-
тин 

1892 Греко-
католик 

Землеробство 1913 55 піхотний полк Українська  - 

Сонд-
хауз 
Шимон 

Тарнув 1877 Юдей  Продавець 1917 6 ерзац компанія 57 піхотно-
го полку ландштурму 

- - 

Стейн-
лауф 
Клобе-
нфельд 

Грибов 1877 Юдей - 1898 20 піхотний полк Польська  Письменний  

Сма-
лець 
Антон 

Тарнув 1877 Римо-
католик 

Землеробство 1898 32 піхотний полк, 1917 – 
мобілізований до 15 піхотного 
полку ландштурму в Троппау 

Польська - 

Фон 
Саар 
Фелікс 

Перемишль 1877 Римо-
католик 

Військовий 1899 Навчання в Терезіанській 
військовій академії, служба в 
56 піхотному полку до 1914 
р., звання майора, 1914-
1918 – позастроєва служба 

Польська  Письменний 

 
Таблиця  2  

Сфери зайнятості населення Галичини (1902 рік) 
Публікується за виданням [18, s. 35] 

 Поляки Українці  Євреї  Німці  
Сільське господарство 77,4 91,5 13,4 53,4 
Промисловість та ремесла 8,4 2,1 23 18 
Торгівля та комерція 3,9 1,4 51 7,7 
Вільні професії 10,3 4,9 12,6 21,9 
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Таким чином, здійснено першу спробу аналізу особ-
ливостей соціального портрету військовослужбовців 
австро-угорської армії. Із проведеного дослідження 
стає зрозумілим, що у Австро-Угорщині його особливо-
сті безпосередньо пов'язані з соціальним портретом 
цивільного населення та його окремих національних та 
конфесійних груп, які рівномірно були представлені у 
збройних силах. В Галичині, зокрема, це були поляки, 
українці, євреї, німці, з власними соціальними характе-
ристиками. В залежності від належності до таких груп 
соціальний портрет значно відрізняється, у визначенні 
чого допомагають картки особового обліку. 
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ДІЯЛЬНІСТЬ КИЇВСЬКОГО ТОВАРИСТВА ГРАМОТНОСТІ У СФЕРІ ПОШИРЕННЯ 

ПОЧАТКОВОЇ ОСВІТИ ТА ЕЛЕМЕНТАРНИХ ЗНАНЬ  
СЕРЕД НАСЕЛЕННЯ ПРАВОБЕРЕЖНОЇ УКРАЇНИ (1897–1908) 

 
У статті висвітлено діяльність Київського товариства грамотності у сфері поширення початкової освіти серед на-

селення Правобережної України. 
The activity of Kiev society of literacy in the field of primary education spread among the population of Right-bank Ukraine is cleared 

up in the article. 
 
Київське товариство грамотності – культурно-

просвітницька організація, створена передовою інтелі-
генцією м. Києва на початку 80-х р. ХІХ ст. Засновника-
ми Товариства виступили: директор Першої Київської 
гімназії О.Х. Андріяшев, ректор Київської семінарії ар-
хімандрит Віталій, редактор газети "Киевлянин" Д.І. 
Піхно, ректор Університету Св. Володимира І.І. Рахма-
нінов, плеяда професорів Університету Св. Володими-
ра та Духовної Академії, серед яких В.О. Бец, О.Д. Во-
ронов, В.С. Іконніков, П.В. Павлов та ін. Основними 
напрямками діяльності організації було відкриття біблі-
отек, недільних шкіл, проведення публічних лекцій та 
читань. Великого значення Товариство приділяло від-
криттю недільних шкіл, розробці методологічних прак-
тичних проблем початкової освіти.  

Деякі аспекти проблеми початкової освіти в діяльності 
Товариства грамотності були висвітлені в статті Н. та А. 
Калениченко. Зокрема автори приділили увагу історії за-
снування та функціонування шкільної комісії Київського 
товариства грамотності. Висвітлили окремі моменти дія-
льності комісії в розробці методичних питань, а саме ви-
користання української мови у народній школі [4]. 

Крім того 1999 р. у світ вийшла монографія Л.Д. Бе-
резівської "Освітньо-виховна діяльність київських про-
світницьких товариств (друга половина XIX – поч. 
XX ст.)". У монографії автор широко розкриває пробле-
ми заснування та діяльності недільних шкіл, висвітлює 
основні аспекти роботи Товариства у розробці методи-
чних питань освіти. Основна увага звертається на існу-
вання Пересувного музею наочних посібників та Довід-
кового педагогічного бюро. Характеризуються основні 
методи їх діяльності та організації [1]. 

Метою дослідження є висвітлення особливостей ді-
яльності Київського товариства грамотності у сфері 
поширення початкової освіти серед найбідніших верст 
населення, а також питання розробки діячами організа-
ції теоретичних та практичних проблем початкової осві-
ти другої половини ХІХ ст. Розкриваються принципи 
функціонування структурних підрозділів Товариства: 
шкільної комісії, Пересувного музею наочних посібників 
та Педагогічного бюро. 

Головним своїм завданням діячі Товариства грамо-
тності вважали поширення початкової освіти серед 
найбідніших верств населення. З цією мето створюва-
лись і діяли недільні школи Товариства. Ідея їх засну-
вання виникла в Раді ще у 1896 р., з цією метою члену 
Ради П. Н. Кузнецовському доручено провести підгото-
вчу роботу щодо відкриття школи. Розпочались перего-
вори з дирекцією Олександрівського ремісничого учи-
лища в якому планувалося відкрити першу суспільну 
школу. Було вирішено, що вона буде чоловіча, з викла-
данням креслення і малювання. Проте дійти згоди не 
вдалося і школа не була відкрита [5, с. 13] 

У 1896 р. Рада організації звернулась до "Денних 
притулків дітей робітничого класу" про надання примі-
щень під недільні школи. В результаті домовленостей 
було вирішено, що Денні притулки нададуть для Това-
риства приміщення на Маріїнсько–Благовіщинській ву-
лиці, Павловському провулку і на Звіринці. Це дозволи-
ло відкрити відразу три школи. Проте, дозвіл на від-
криття було отримано в 1897 р. і того ж року вони поча-
ли функціонувати. Було відкрито дві чоловічі та одна 
жіноча недільні школи [2, c. 252]. 
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Відкриття навчальних закладів проводилось на на-
ступних умовах: 

- завідуючим школи повинен бути священик, за-
тверджений Київським відділенням училищної єпархіа-
льної Ради; 

- учителів призначала Рада Товариства за згодою 
завідувача школою, який відповідно доповідав відді-
ленню училищної єпархіальної Ради; 

- навчальні предмети повинні відповідати програмі 
церковнопарафіяльних шкіл; 

- опіка над школою може бути надана особам, які 
рекомендовані Товариством; 

- нагляд над школою відбувається, як і в церковно-
парафіяльних училищах; 

- у ролі законовчителя запрошується викладач цер-
ковнопарафіяльного училища [3, аpк.39]. 

Проаналізувавши умови, на яких відкривались школи, 
можна дійти висновку, що у своїй діяльності Товариство 
не могло самостійно вирішувати важливих питань з життя 
та функціонування недільних шкіл, а вся його роль у цій 
справі зводилась до їх фінансування. А організаційний 
момент у проведенні навчання, контроль над навчальним 
процесом належав духовенству, тобто церкві. Що ще раз 
засвідчило про контроль над навчанням з боку правосла-
вної церкви, яка в царській Росії виконувала функцію ідей-
ного підґрунтя для самодержавства. 

Проте, Товариство на цьому не зупинилося і на 
1901 р. існувало уже 5 недільних шкіл. Причому, 2-і бу-
ли чоловічі і 2-і жіночі, а одна – з двома відділеннями: 
чоловічим і жіночим. Одна школа розміщувалась в жі-
ночій тюрмі і заняття в ній відбувались по буднях, але 
також один раз у тиждень. Усього ж за рік недільні шко-
ли Київського товариства грамотності відвідувало 750 
учнів, 518 чоловіків та 232 жінки, навчання з якими про-
водили 96 учителів [7, c.116]. 

У 1904 р. школи були закриті. За висновками Київсь-
кого окремого цензора, недільні школи Київського това-
риства грамотності мали негативну спрямованість. А 
самі навчальні заклади у своїй діяльності виходять да-
леко за межі законності. Такі висновки він зробив, озна-
йомившись із звітом про діяльність недільних шкіл у 
1900-1903 рр. Зокрема, цензор повідомляв, що на уро-
ках учні писали твори на непідходящі теми, як напри-
клад, про державний устрій Швейцарії, а також чита-
лись твори Золя та інші, не затверджені Міністерством 
Народної Освіти для використання у бібліотеках неді-
льних шкіл. Також зазначалося, що: "При такому на-
прямку недільних шкіл Київського товариства грамотно-
сті, вони політично і морально впливають на своїх уч-
нів, священики, які стоять на чолі школи, очевидно не 
мають сил і можливості перешкоджати згубному харак-
теру діяльності цих шкіл" [11, аpк.83, 86, 88]. 

Загалом, за підрахунками Л. Березівської, діячами 
Київського товариства грамотності було відкрито 20 
недільних шкіл [1, c.123]. 

Відкриття в лютому 1897 р. Новостроєцької неділь-
ної школи спонукало діячів Київського товариства гра-
мотності, для покращення управління навчальними 
закладами, а також для вирішення методичних та орга-
нізаційних питань, заснувати на засіданні Ради 3 квітня 
1897 р. шкільну комісію. Вона була створена з метою 
вироблення теоретичних і практичних питань, пов'яза-
них із шкільною справою. На новостворену комісію по-
кладались наступні завдання: 1) відкриття нових на-
родних училищ; 2) запровадження при народних учи-
лищах класів для дорослих; 3) матеріальна допомога 
учителям; 4) ознайомлення з досвідом роботи провін-
ційних навчальних закладів; 5) підтримка уже існуючих 
шкіл Товариства грамотності [10, c.25]. 

Відповідно інструкції, комісія мала складатись з 
трьох членів Ради та необмеженої кількості членів То-
вариства. Крім того, з розширенням мережі недільних 
шкіл, до комісії обов'язково мали входити і завідуючі 
цих навчальних закладів, а також – учителі. Першим 
Головою комісії було обрано Д. Ізвєкова. Пізніше, до 
1903 р., комісію очолювала завідуюча Звіринецької не-
дільної школи О. Щербина, а з 1903 р. головував В. 
Науменко. Під його керівництвом учителі недільних 
шкіл удосконалили свою педагогічну майстерність, а 
його поради педагоги використовували на своїх занят-
тях. Також за порадою Володимира Павловича учите-
лями Новостроєцької і Звіринецької недільних шкіл бу-
ло підготовлено програму з курсу світознавство, а Пав-
лівської – з граматики [1, c.54]. 

Значної уваги члени, як самої комісії, так і всього 
Товариства, приділяли методичній розробці різноманіт-
них положень народної освіти. Одним з методів такої 
діяльності була підготовка та прочитання різноманітних 
доповідей і рефератів, проведення бесід. Зокрема, про-
тягом 1897 р. В. Науменко проводив бесіди з учителями 
недільних шкіл на предмет початкового викладання у 
школі російської граматики. Крім того, Володимир Пав-
лович неодноразово виступав на засіданнях Ради то-
вариства з рефератами. Так, 18 вересня 1897 р. він 
виступив з доповіддю на тему: "Значення учительських 
курсів в житті народних училищ". У рефераті автор зве-
рнув увагу на становище народного учителя в школі, а 
також порівняв організацію системи початкової освіти в 
Росії та в країнах Західної Європи і США. Відзначив 
важливість курсів для учителів в Сполучених Штатах, 
зазначивши, що вони розпочали своє існування ще з 
кінця 1830-х рр. На його думку, вони відіграють важливу 
роль у духовному розвитку учителів. Що стосується 
Росії, то курси розпочали своє існування лише наприкі-
нці 1860-х – поч. 1870-х рр. Автор поділився своїм до-
свідом проведення курсів в Пирятині та Борозні, де він 
був їх керівником. В. Науменко, зазначав, що учитель-
ські курси мають важливе значення, вони дають мож-
ливість учителям, перебуваючи в колективі, перейня-
тись енергією, а також любов'ю до своєї справи, що 
позитивно впливає на життя школи. Крім того, дають 
можливість учителям набути нових навиків і ознайоми-
тись з новими методами навчання [6, c.137-138]. 

Значної уваги діячі Київського товариства грамотності 
приділяли і питанням, пов'язаним з навчанням населен-
ня рідною українською мовою. Так, зокрема, В. Науменко 
на засіданні Ради товариства 27 жовтня 1897 р. зробив 
доповідь: "Книжкова мова в народній школі і роль в цьо-
му питанні учителя". Доповідач звернув увагу на те, що 
зазвичай учні народних шкіл розмовляють українською 
мовою, а книги для навчання – на російській. В. Наумен-
ко дійшов висновку, що необхідно приступити до ство-
рення абетки, яка б відповідала етнографічним особли-
востям українського народу, також підготувати хрестома-
тії для розширення знань і розуміння книжної мови, скла-
сти письмові завдання, які б дали можливість учням ро-
зуміти зміст книг [6, c.146-147]. 

Проте, не тільки В.П. Науменко приділяв значної 
уваги розробці методичних питань процесу навчання. 
Так, на засіданні Ради 26 березня 1897 р. Д.П. Ізвєко-
вим був прочитаний реферат "Гігієнічні умови в народ-
них школах Кам'янець-Подільської губернії". Також під-
готовкою рефератів займались і учителі недільних шкіл. 
Зокрема, на одному із засідань шкільної комісії учите-
лем Першої недільної школи Ю.Я. Термен було зачита-
но реферат про діяльність Тифліської недільної школи. 

Діячі Товариства та шкільної комісії не обмежува-
лись лише підготовкою рефератів та доповідей, а знач-
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ну увагу приділяли й практичній діяльності. З цією ме-
тою на Загальному зібранні членів Товариства 2 берез-
ня 1897 р. було зачитано проект бюро для учителів та 
учительок. Одна частина членів Товариства (П.Н. Із-
вольський, В.М. Скворцов, С.В. Кульженко) вважали, 
що необхідності в такому бюро немає, адже в Товарис-
тво грамотності дуже рідко звертаються учителі за до-
помогою. Інша частина, зокрема М.Н. Требінська, В.П. 
Суровцев, Л.С. Струніна, висловлювались за утворення 
такого бюро. Вказуючи, що в Раду товариства учителі не 
звертаються, бо не має спеціальної організації для завіду-
вання цією справою. Крім того, В.П. Суровцев звернув 
увагу на те, що в місцевих газетах досить часто поміща-
ються оголошення про вакансії учителів та пошук ними 
роботи, а бюро могло б централізувати такі дані. Л.С. 
Струніна, доводячи необхідність створення бюро, пояс-
нюючи це тим, що за його допомогою буде встановлено 
зв'язок між Товариством та учителями. Це значно покра-
щить зібрання відомостей про становище освіти в Півден-
но-Західному краї. Після деяких переговорів було виріше-
но прийняти проект Довідкового бюро учителів.  

Основною метою діяльності Довідкового бюро учите-
лів було надання інформації учителям з питань педагогіки 
та шкільної справи, а також сприяти учителям у пошуках 
роботи. З цією метою, членами Педагогічного довідкового 
бюро створюються спеціальні списки вакансій для учите-
лів, а також тих, кому необхідна робота. Крім того, плану-
валось, що бюро буде надавати також і довідки для тих, 
хто бажає отримати освіту педагога. Для управління цією 
структурною одиницею Товариства створювалась комісія 
із п'яти членів Ради товариства [10, c.37]. 

В 1900 р. комісія Довідкового педагогічного бюро 
складалась з 15 членів, а основна діяльність зводилась 
до пошуку вакансій для учителів та спроб розширити 
його діяльність, як центрального довідкового центру 
Південно-Західного краю. З цією метою встановлюва-
лись чергування членів комісії. Весною чергування від-
бувались вранці з 12 до 14 год. і ввечері з 18 до 19 год. 
А восени через відсутність необхідної кількості черго-
вих члени комісії були змушені скоротити графік чергу-
вання тільки до вечірніх. Загалом за даний період в 
Педагогічне бюро звернулось 108 осіб, а запропонова-
них вакансій було 40. В основному звертались учителі, 
які проживали в м. Києві – 90 осіб. У свою чергу, вакан-
сій в місті було лише 14, а по губерніях 26. Проте, на-
жаль, вдалось влаштувати лише 4 особи [7, c.94]. 

Для досягнення своєї мети та розширення діяльнос-
ті Посередницького бюро його члени звертались в газе-
ту "Киевлянин" для розміщення оголошень про вакансії. 
Крім того, для налагодження постійного контакту з учи-
телями було розіслано 950 листів з пропозицією увійти 
в постійні взаємовідносини. Але було отримано лише 
75 відповідей, в яких учителі висловлювали бажання 
розширення діяльності Довідкового бюро, а саме: до-
помога учительським дітям у здобутті освіти та можли-
вості забезпечення гуртожитком у разі неплатоспромо-
жності батьків; надання матеріальної допомоги учите-
лям шляхом створення каси взаємодопомоги; підняття 
професійного рівня педагогів за допомогою з'їздів, кур-
сів, створення централізованої бібліотеки тощо. Також 
була висловлена думка про необхідність створення 
Товариства взаємної допомоги вчителям. 

Після опрацювання листів у комісії Педагогічного 
бюро, прийнято рішення запросити учителів на початку 
червня 1900 р. приїхати до Києва та отримати відповіді 
на запитання, які їх цікавлять, відвідавши засідання 
шкільної комісії. Таких засідань було п'ять з 2 по 7 чер-
вня. Найбільшу активність в наданні довідок взяли Г. 
Александровський, Н. Биляшевський, А. Леонтович, Т. 

Осадчий та ін. Крім довідок, учителів зацікавив пересу-
вний музей і зібрання посібників для освіти, а особливо 
– підручники з початкового навчання [7, c.96]. 

Поряд з Педагогічним бюро при Київському товари-
стві грамотності були створені Зібрання посібників у 
справі народної освіти та Пересувний музей учбових 
посібників. Зібрання посібників створювалось з метою 
концентрації в Київському товаристві грамотності мате-
ріалів, які мають відношення до процесу освіти взагалі 
та Південно-Західного краю зокрема й можливості ко-
ристуватися ними всіх, кому це необхідно. За положен-
ням, затвердженим 6 грудня 1897 р., передбачалось 
комплектувати "Зібрання" періодичними виданнями, 
брошурами, підручниками, різноманітними збірками 
законів і постанов у справі народної освіти. Для управ-
ління створювався комітет у складі двох представників 
Ради товариства, а також по одному представникові від 
шкільної, бібліотечної та видавничої комісії [10, c.28-31]. 

Як повідомляв керівник комітету з управління Зі-
бранням посібників Д. Ізвєков, на 1 січня 1897 р. колек-
ція складалась із 439 різноманітних книг і брошур на 
суму близько 150 крб. Протягом 1897 р. надійшло ще 
цілий ряд посібників, серед яких були сюжети з Біблії, 
різноманітні малюнки з анатомії та зоології, фізичної 
географії. В 1900 р. фонд посібників почав комплекту-
ватись виданнями, які давали відомості про книги, що 
видавались: Журнал Міністерства Народної Освіти, 
Книжкові Новини, Урядовий Вісник, Вказівник книжково-
го магазину Вольфа. Також всі книги бібліотеки були 
переплетені, після чого з них створили сімнадцять від-
ділів відповідно до змісту. А в квітні того ж року Зібран-
ня посібників були об'єднані з Музеєм учбових посібни-
ків для народної освіти [7, c.97]. 

Разом з тим, для покращення організації процесу 
освіти на засіданні Ради товариства 4 березня 1899 р. 
було прийнято положення про Пересувний музей учбо-
вих посібників Київського товариства грамотності. Ос-
новною метою діяльності музею було забезпечення 
сільських та міських шкіл, а також приватних осіб умо-
вами для тимчасового користування наочними учбови-
ми посібниками, історичними та природно-історичними 
колекціями і картинами для проекційного ліхтаря. Для 
управління музеєм створювалась комісія у складі трьох 
представників Ради товариства та необхідної кількості 
рядових членів організації [10, c.40]. 

Протягом 1899-1900 рр. комісія, яка завідувала му-
зеєм, провела велику роботу по систематизації катало-
гів. Зокрема, були приведені в порядок наступні відділи 
музею: ботаніки, мінералогії, географії, анатомії і фізіо-
логії, історії і археології, технології. Крім того, на кінець 
1900 р. члени комісії завершили роботу по складанню 
систематичних каталогів у відділах зоології, фізики і 
математики. Для видачі предметів музею встановлюва-
лось чергування, а за користування ними брали неве-
лику платню. Так, абонемент на користування всіма 
матеріалами коштував 8 крб. на рік, відділом фізики – 3 
крб., решта ж відділів коштували по 2 крб. Також вста-
новлювалась плата і за одноразове користування 
предметом у розмірі 1 коп., окрім експонатів з фізики, 
плата за які встановлювалась 3% від вартості приладів. 
Проте, для недільних шкіл, міських училищ і денних 
притулків користування експонатами було безкоштов-
ним. Найбільш активно предмети музею використову-
вали в недільних та приватних школах, гімназіях і місь-
ких училищах. Інколи матеріали використовували і 
окремі особи. Найбільшою популярністю користувались 
матеріали з географічного відділу – 109 замовлень, 
зоології – 47, анатомії і фізіології – 33, технічного виро-
бництва – 29 [7, c.91]. 
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Станом на кінець 1902 р. комісія по завідуванню му-
зеєм складалась з 28 членів, в тому числі і 3 представни-
ки Ради товариства. Як повідомлялось у звіті за 1902 р., 
діяльність музею в першому півріччі призупинилась. 
Перш за все, це було пов'язано із нестачею коштів та 
відсутністю підходящого приміщення. Негативний вплив 
на діяльність музею мав фактор відсутності голови комі-
сії Н. Біляшевського через хворобу, який 10 жовтня 1902 
р. змушений був відмовитись від цієї посади. Незважаю-
чи на труднощі, комісія зуміла розширити кількість відді-
лів музею, заснувавши нові – сільськогосподарський та 
світлових картин. У результаті такої діяльності на кінець 
1902 р. музей складався з наступних підрозділів: фізики, 
хімії, кристалографія, мінералогія, ботаніка, зоологія, 
анатомія і гістологія, археологія, географія, технологія, 
математика, світлові картини [8, c.76-78]. 

У 1903 р. Пересувний музей переїхав у Народний 
Будинок Київського товариства грамотності, що значно 
покращило його функціонування. Адже за проектом 
Народного Будинку в ньому відводились спеціально 
збудовані приміщення, в яких поміщались експонати 
музею. Тому майже увесь рік члени комісії та і всього 
Товариства присвятили упорядкуванню фондів катало-
гів цього структурного підрозділу. Крім того, ще одним 
напрямком діяльності комісії було виготовлення світло-
вих картин під керівництвом В. Хитрого та Н. Конісской. 
У подальшому кількість членів комісії зросла і на 1 січня 
1905 р. їх число досягло 55 осіб. Основну увагу члени 
музейної комісії у 1904 р. приділяли виданню каталогу 
по всім відділам музею; проведення екскурсій з ботані-
ки, біології, сільському господарству та геології; ство-
рення нового відділу "Зібрання посібників для наочного 
навчання"; запрошення майстра (за кошти) виконувати 
замовлення на діапозитиви [9, c.124]. 

Таким чином, поширення Київським товариством 
грамотності початкової освіти та елементарних знань 
серед населення досягло свого найвищого піднесення 
в останні десять років існування організації 1897 – 1908 
рр. За цей період Товариством було відкрито ряд неді-
льних шкіл, крім того діячі організації доклали максимум 
зусиль для заснування Пересувного музею наочних 
посібників, а для допомоги учителям – Педагогічного 
бюро. З метою покращення організації роботи створю-
вались комісії, які мали відповідати за певні напрями в 
поширені початкової освіти. Так, одна за одною виник-
ли шкільна комісія, а також комісії, що відповідали за 
діяльність Пересувного музею та Педагогічного бюро. 
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ЛЕГАЛЬНА ТА НЕЛЕГАЛЬНА ЕМІГРАЦІЯ УКРАЇНЦІВ ДО ПОРТУГАЛІЇ:  

СУЧАСНІ МЕТОДИ ПІДРАХУНКУ 
 
У статті здійснено аналіз офіційних та неофіційних джерел України, cтосовно українських громадян, які виїхали до 

Португалії. 
The analysis in official and unofficial sources of Ukraine in conformity with Ukrainian citizen, who departed to Portugal are analyzed 

in the article. 
 
Про актуальність проблеми трудової міграції та до-

слідження її наслідків ніхто вже не сперечається. Про 
це постійно говорять ЗМІ, представники уряду, міжна-
родних та державних структур, правозахисники та про-
сто пересічні громадяни, відзнято велику кількість теле- 
та радіо- передач, а нещодавно створено навіть окре-
мий сайт zarobitchany.org у мережі Інтернет. Склада-
ється враження ніби всі усвідомлюють важливість та 
небезпеку цього явища, як для України в цілому, так і 
для кожного її громадянина зокрема. Та все ж, ціла низ-
ка запитань залишається не розкритою.  

Слід відзначити вагомий внесок у вивчення даної 
проблеми таких провідних вітчизняних вчених як, 
Е. Лібанова, О. Малиновська, Н. Марченко, С. Пирож-
ков, О. Піскун, О. Позняк, І. Прибиткова, Ю. Римаренко, 
В. Трощинський, А. Хомра, та ін. Наукові дослідження 
цих авторів значно поглиблюють вивчення трудової 
міграції, дають можливість сформулювати висновки, які 
в подальшому допоможуть розв'язати міграційні про-
блеми в інтересах суспільства. Водночас, з різних при-
чин, не існує єдиної думки, з багатьох аспектів дослі-
джуваної проблеми.  

У даній статті здійснено спробу на основі джерел та 
публікацій проаналізувати сучасні методи, які допома-

гають підрахувати кількість "заробітчан", які виїхали з 
України до Португалії. 

 Спробуємо акцентувати нашу увагу на головних ас-
пектах проблеми, а також на тих, які до цього часу за-
лишаються дискусійними, а отже й малодослідженими. 
Перш за все, вони повязані з кількісним виміром новіт-
ньої трудової міграції.  

У сучасних умовах ми маємо статистичні дані щодо 
руху населення, надані МЗС, Держкомкордоном Украї-
ни та посольствами іноземних держав, акредитованих в 
Україні. Крім цього, необхідні дані щодо міграційних 
процесів можуть фіксуватися у вигляді спеціально 
створених реєстрів, а також вивчатися за результатами 
різних вибіркових обстежень населення. Узагальнені 
дані про міграцію населення формуються на основі 
оброблення талонів статистичного обліку, які надходять 
з органів внутрішніх справ. Вони заповнюються одноча-
сно з адресними листками під час виписки (зняття з 
реєстраційного обліку) за місцем проживання. Талон 
статистичного обліку містить основні демографічні та 
соціально-економічні характеристики мігранта. Аналогі-
чні дані містять талони вибуття [2, с. 14].  

Саме за талонами статистичного обліку органи ста-
тистики здійснюють обробку даних з питань міждержав-
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ної міграції. Але, як зазначив працівник відділу статис-
тики України м. Черкаси, " інформація ця, є досить умо-
вна, оскільки виїжджаючи за кордон, наші громадяни, у 
більшості випадків, не знімаються з реєстраційного об-
ліку в Україні, а залишаються прописаними за місцем 
свого безпосереднього проживання. От і виходить, що 
відслідкувати виїзд українців, практично не можливо" 
[11]. Даний факт підтвердився на практиці. Так, всі опи-
тані респонденти на запитання: " Чи знімались Ви з 
реєстрації для виїзду за кордон? ", відповідали:  

– Горда Ольга Миколаївна (1962 р.н.): " Я не випи-
сувалась, хоча знаю, що повинна була по закону. Та я 
вже 9 років у Португалії і всі про це знають, родичі, су-
сіди, знайомі. Одна з моїх знайомих навіть робить у 
паспортному, вона тоже знає, то я ж така не одна, так 
всі роблять, хто їде " [3].  

– Коршак Iван Iванович (1963 р. н.): " Ні не знімався, 
оце скільки років вже там, а додому навіть кожного разу 
на вибори запрошення приходить і мені, і жінці. От вам і 
мертві душі де беруться" [9].  

– Кучменко Віктор Васильович (1963 р. н.): " Ні я не 
знімався, хоч знаю, що згідно закону, повинен був це 
зробити. І знаю, що не знімається, майже, ніхто. Тому, 
що як ви це собі уявляєте, ну припустимо, знявся ти тут 
в Україні і що далі. Згідно законодавства у визначений 
термін маєш приписатися десь, розраховувати на те, 
що тебе припишуть у Португалії, марно" [10].  

За офіційними даними Державного комітету з питань 
охорони державного кордону України, протягом 2000-
2002 рр. з України до Португалії виїхали лише 105 осіб. 
Виникає запитання: а звідки взялись 140 тис. українсь-
ких трудових мігрантів, які, за українськими експертни-
ми оцінками, нині перебувають у цій країні? А за дани-
ми португальських ЗМІ, кількість українських мігрантів у 
цій країні сягає 200 тис. осіб [6, с. 37-38]. Ми повністю 
погоджуємся з думкою, що наведені дані Держкомкор-
дону дають уявлення лише про загальний обсяг та на-
прями міграційних потоків з території України. А тому, 
на підставі цих даних неможливо визначити, скільки 
саме громадян України перебуває в тій чи іншій країні, в 
тому числі як трудові мігранти. Це пов'язано з тим, що 
наведені цифри свідчать про сумарну кількість перети-
нів кордону громадянами України в певних напрямах, а 
також включають і тих, хто в зазначений період перети-
нав кордон два рази і більше. Це досить важливо, зва-
жаючи на феномен так званих човників, – осіб, які пе-
ретинають кордон по кілька разів на рік. 

В офіційних даних не враховано також і тих громадян 
України, які вже протягом тривалого часу перебувають 
на території інших країн у статусі трудових мігрантів і не 
повертаються в Україну протягом останніх років.  

Є й інший шлях підрахунку, так званий зміст наявної 
форми державної статистичної звітності № 1-ТМ (тру-
дова міграція) – офіційні дані Міністерства праці та со-
ціальної політики України. Це "Звіт про чисельність і 
склад громадян України, які тимчасово працюють за 
кордоном". Але він не відповідає її назві. В ній містяться 
дані не про тимчасово працюючих за межами Батьків-
щини, а про громадян направлених на тимчасову робо-
ту за кордон Міністерством праці та соціальної політи-
ки, чи агенствами, комерційними бюро України. Саме 
вони домовлялись про працевлаштування "наших" за 
кордоном на підставі відповідних двосторонніх угод. 
Дані договори укладались між суб'єктами господарської 
діяльності чи органами служби зайнятості України та 
закордонними партнерами. Їх суть полягає у виконанні 
певного обсягу робіт або надання потрібних послуг на 
території відповідної іноземної держави. Але дії ці є 
неправомірними, оскільки в окремих країнах громадяни 

України можуть бути легально працевлаштовані без 
сприяння українських посередників [4. с. 454-455]. А 
також слід мати на увазі, що наведені дані фіксують 
лише тих громадян України, які були працевлаштовані 
фірмами офіційно ліцензованими Міністерством праці 
та соціальної політики України. А тому, тут враховують-
ся лише легально працевлаштовані громадяни України, 
тобто громадян, які в'їхали на територію країни праце-
влаштування на законних підставах, зокрема на підста-
ві робочої візи, а не туристичної чи гостьової, та в по-
дальшому отримали дозвіл на працевлаштування і пе-
ребування в ній [6, с.39].  

Згідно даних державної статистики, обсяги офіційно 
зареєстрованої трудової міграції за кордон постійно 
зростають, однак вони навіть приблизно не відповіда-
ють реальним масштабам явища через проблему неле-
гальної міграції. В 2001 році через державні центри за-
йнятості та фірми-посередники, що мали дозвіл на від-
повідну діяльність за кордоном, офіційно працевлашто-
ваними були лише 36,3 тис. українців [5, с. 12 ].   

Іншим важливим джерелом інформації, щодо кіль-
кості громадян України, працевлаштованих за кордо-
ном, є дані консульських служб МЗС України [6, с. 39]. 
Однак, у тих країнах, де на сьогодні нараховується зна-
чна кількість наших громадян, зокрема не є винятком і 
Португалія, на консульському обліку офіційно фіксуєть-
ся незначний відсоток українців. Це повязують з рядом 
причин. По-перше, більшість з наших "заробітчан" зна-
ходились там, як нелегальні трудові мігранти. По-друге, 
навіть ті громадяни України, які легально перебували 
на території Португалії, і мали для цього всі правові 
підстави, не завжди бажали ставати на консульський 
облік "омріяної" країни. Тому, що більшість з них боя-
лись, що надання правдивої інформації про місце та 
мету їх перебування може призвести до негативних 
наслідків щодо їхнього подальшого перебування в да-
ній країні, а також після повернення на Батьківщину.  

 Як повідомили нам респонденти Качур Олег Петро-
вич (1964 р. н.) та Качур Наталья Михайлівна (1965 р. 
н.): "Ми пропрацювали легально в Португалії, 8 років, 
але стати на облік у консульстві не хотіли. Тому, що 
далеко було їхати. І ходили такі слухи серед наших, що 
якщо станеш, то дома в Україні цих заробітчан будуть 
обкладати налогом через податкову. Не знаємо наскі-
льки це правда, та від нашого уряду можна ждати чого 
завгодно. Чи хтось тобі в чому поможе, а от заберуть 
бистро. Для цього багато ума не треба, приймуть завт-
ра якийсь закон у парламенті і шо тоді?" [8]. 

На жаль, багато громадян України не володіють доста-
тньою інформацією про ціль даної процедури та про ті 
позитивні наслідки, які може мати консульська реєстрація 
у разі необхідності захисту їх прав та свобод [7 с.17]. 

Зі слів Чорненко Андрія Степановича (1964 р. н.) ми 
вияснили: "Да я працював легально в Португалії, але на 
обліку в консульстві не стояв. Чув і знаю тих, хто їздив 
туди, вистоював чергу, тратив свій час і що це їм дало? 
Легше стало жити чи більше почав платити патрон? А 
чому ви не стали на консульський облік, з власної ініціа-
тиви чи на те у вас були якісь причини? Я не ставив собі 
за ціль, та мені було і не з руки туди їхати, треба було 
відпрошуватись з роботи. А хто тебе відпустить?" [20].  

Крім офіційних даних Міністерство закордоних справ 
України надало також експертні оцінки щодо кількості 
українських трудових мігрантів: 140-150 тисяч громадян 
України перебуває у Португалії [6, с.41]. 

Таким чином, дані консульського обліку громадян 
України, які тимчасово або постійно працюють на тери-
торії Португалії, хоч і більш повні порівняно з даними 
Міністерства праці та соціальної політики України, про-
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те також не відображають реального стану щодо кіль-
кості громадян України, які знаходяться у даній країні 
на заробітках.  

Відносно розподілу мігрантів по країнах перебуван-
ня, за оцінками, які було озвучено Уповноваженим з 
прав людини Н. І. Карпачовою у Верховній Раді України 
в спеціальній доповіді "Стан дотримання та захисту 
прав громадян України за кордоном" (2 квітня 2003 р.), з 
посиланням на інформацію, надану міністерсвами та 
відомствами, дипломатичними установами України за 
кордоном, інститутами Національної академії наук 
України, обласними державними адміністраціями, бан-
ками, а також дипломатичними представництвами іно-
земних країн, акредитованих в Україні, зазначалось, що 
в Португалії на заробітках знаходиться 150 тисяч украї-
нських громадян [16]. Таку ж саму цифру наводять в 
своїй праці "Внешние трудовые миграции в Украине" 
С. Пирожков, О. Малиновська, А. Хомра [12]. Під час 
засідання круглого столу "Економічна еміграція з Украї-
ни: причини і наслідки (26 квітня 2003 р. м. Київ) Голова 
Комітету Верховної Ради України з питань прав люди-
ни, національних меншин і міжнаціональних відносин, Г. 
Удовенко у своєму виступі теж доповів, що за попере-
дніми даними у Португалії в 2001 році працювали 150 
тисяч наших громадян [6, с. 10]. 

Дещо інші відомості зустрічаються в ЗМІ. Наприклад 
у "Поступі", за 20 липня 2001 року зазначається, що "За 
оцінками Financial Times, у Португалії у даний час зна-
ходиться понад 200 тисяч нелегальних іммігрантів і 
тільки 38 тисяч з них, пройшовши усі паперові процеду-
ри, отримали – таки дозвіл на роботу" [1]. "Україна (Ра-
діо свобода)" у своєму виступі за 22 жовтня 2002 року 
повідомляє: "Лише протягом останніх двох років кіль-
кість іммігрантів у десятимільйонній Португалії подвої-
лася, і складає 400 тисяч осіб, приблизно 10 % всієї 
робочої сили" [17]. "Дзеркало тижня" в кінці 2002 року 
наводить такі дані: "Лише в Португалії легально пра-
цюють 195 тисяч громадян України. А скільки нелегаль-
них?" [5]. "Високий Замок" на початку 2003 року повід-
омив, що "Кількість українців, які перебувають у цій кра-
їні на законних підставах, сягає 60 тисяч, а число "під-
пільних" заробітчан, за неофіційними даними, переви-
щує цю цифру в кілька разів. Як стверджує португаль-
ська влада, Україна перетворилась на третє за значен-
ням джерело імміграції до Португалії, поступившись 
місцем у цій категорії лише колишнім португальським 
колоніям – Кабо Верде та Бразилії" [19]. "Голос Украї-
ни" доводить кількість заробітчан до 250 тисяч: "За 
офіційною статистикою МЗС України, нині у Португалії 
нелегально працює майже 50 тисяч наших співвітчиз-
ників. А насправді, стверджують ті хто заробляє там на 
шматок хліба, їх значно більше. Офіційна цифра зани-
жена щонайменше у 4-5 разів" [15, с. 18]. Посол України 
в Португалії Костянтин Тимошенко в газеті "Україна 
молода" заявив: "Легально зараз у Португалії перебу-
ває близько 70 тисяч громадян України, але на кон-
сульському обліку стоїть лише 13 тисяч... За минулий 
рік у цій країні народилося 600 українців, а до кінця цьо-
го літа – ще 400" [18].  

МЗС України визнає, що, за його оцінками, в Порту-
галії перебувають як нелегальні трудові мігранти до 50 
тис. наших співвітчизників. Ще стільки ж українців, за 
даними українського консульства в Ліссабоні, офіційно 
працюють на території Португалії. Водночас статистич-
ні дані португальської поліції свідчать про те, що кожні 
два дні в країні гине українець (переважно в дорожньо-
транспортних пригодах), тож можна збагнути, що реа-
льна кількість українців, які працюють на плантаціях 
Португалії в піковий час жнив, які бувають у Португалії 

кілька разів на рік, досягає півмільйона [6, с.26]. "Робо-
тодавець" на літо 2008 року, наводить статистичні та 
попередні експертні дані щодо кількості українських 
трудових мігрантів за кордоном (за даними Міжнарод-
ного Благодійного Фонду "Карітас України"). Так, у Пор-
тугалії офіційна кількість: 44,6 тис. осіб, експертні дані: 
75 тис.осіб. У виданні наголошується, що Португалію 
умовно можна віднести до країн з негативною динамі-
кою міграції. У Португалії, наприклад, ще наприкінці 
2006 року кількість українських мігрантів офіційно сяга-
ла понад 60 тис., а за експертними даними – близько 
200 тис. [14]. "Эхо планеты" влітку 2009 року повідом-
ляло "Несколько лет назад численность украинских 
гастарбайтеров в Португалии и их семей превысила 
четверть миллиона человек. Что касается официально 
зарегистрированных украинцев, то в 2004 году их было 
больше 60 тысяч. Но уже в следующем году начался 
отток. В результате, в 2007 году граждан Незалежной 
осталось меньше 40 тысяч" [13].  

Крім цього, наведено деякі дані, які розміщено у 
всесвітній мережі Інтернет: За офіційними даними МЗС, 
на 2003 рік на нелегальному становищі за кордоном 
знаходяться близько 1,5 млн. громадян України. У Пор-
тугалії нелегально працює понад 50 тис. українців [22]. 
Зовсім інші цифри фігурують на 2007 рік: "По данным 
службы иностранцев и границ Португалии (SEF), на 
август 2007-го на территории страны легально находи-
лись 37 851 гражданин Украины. Предположительно 
еще 10-12 тыс. – нелегально. Украинцы в Португалии 
составляют третью по численности группу иммигрантов 
после выходцев из Бразилии и Кабо-Верде" [21]. А 
5 серпня 2009 року мережа Інтернет зазначала, що 
українські заробітчани не поспішають повертатися з 
Португалії додому, з яких тільки 35% працюють легаль-
но. Решта живуть в страху перед депортацією і змушені 
переховуватися від влади [23]. Це лише окремі дані, які 
нам зустрічались. Відразу можна побачити суттєву різ-
ницю в наведених цифрах.  

Як бачимо, в офіційних та неофіційних джерелах 
України, у тому числі й у ЗМІ, вміщено різні оцінки кіль-
кості українських трудових мігрантів, які протягом оста-
ніх років виїхали з України до Португалії. При цьому 
діапазон таких оцінок значно коливається: від 40-50 до 
200-400 тис. осіб. І це не дивно. Адже підрахувати точ-
но, або хоча б приблизно кількість українських заробіт-
чан, які виїхали до Португалії, є надзвичайно важко, 
оскільки лише незначна частина українських трудових 
іммігрантів їхала працювати за кордон згідно контракту, 
а от більшості нашим співвітчизникам судилося пере-
бувати за межами Батьківщини у статусі "нелегалів". 

Труднощі в цих оцінках полягають ще й у тому, що 
прибувши до Португалії та перебуваючи там досить дов-
гий час, українські "заробітчани" не бажали ставати об'єк-
том обліку як українських консульських служб, так і мігра-
ційних служб країни перебування, аж доки, у зв'язку із зро-
стаючими масштабами міграції населення, приймаюча 
країна була вимушена утворити державну службу міграції, 
внести відповідні зміни в національне законодавство, при-
йняти міждержавні угоди, щодо врегулювання міждержав-
них процесів. Масштаби нелегальної міграції до Португа-
лії, особливо з України, налякали місцевих політиків. Вла-
да побоювалась, що кількість іноземців у країні швидко 
сягне півмільйона, тобто 5% населення. 

 Отже, сьогодні є всі підстави говорити про неефек-
тивність існуючої системи обліку статистичної інформа-
ції у сфері трудової міграції, а також відсутність єдиного 
державного органу, який би відповідав за збір такої ін-
формації, її узагальнення та аналіз.  
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НАТАЛЯ ПОЛОНСЬКА-ВАСИЛЕНКО: ПЕРІОД СТАНОВЛЕННЯ 
 

Розглянуто дитячі та юнацькі роки Н. Полонської. Досліджено джерела формування її світогляду та наукових інтересів.  
The article points out the springtime and childly age of N. Polonska. The origin of her ideology formation and scientific interests 

were explored. 
 
Н.Д. Полонська-Василенко – видатний історик, архі-

віст, археолог та викладач, яка зробила значний внесок 
у розвиток української і російської історичної науки.  

Постать Наталії Дмитрівни довгий час не досліджу-
валась в Україні, а перші праці про її діяльність і життя 
з'являються в середині 90-х рр. ХХ ст. Це дослідження 
І. Верби, В. Ульяновського [1, 11] та інших. Нещодавно 
з'явилась праця Н. Швайби [15]. Цінну інформацію про 
життя Наталії Дмитрівни ми можемо дізнатися з її осо-
бистих спогадів [9, 10], де історик відтворила своє ро-
динне та інтелектуальне середовище, в якому вона 
виховувалась, де формувався її науковий і суспільний 
світогляд. Щоб об'єктивно і всебічно висвітлити постать 
Н. Полонської-Василенко, якій довелось посісти значне 
місце в історичній та архівній науці, потрібно дослідити 
її дитячі та юнацькі роки. 

Народилася Н. Полонська-Василенко 13 лютого 
1884 р. у Харкові. Її батько – Дмитро Меньшов походив 
з незнатної дворянської родини, де більшість чоловіків 
були військовими. Коли народилась його донька, він 
займав посаду старшого ад'ютанта окружного артиле-
рійського управління в м. Харкові. Мати Наталії Дмитрі-
вни – Марія Федорівна – була донькою ротмістра, похо-
дила з роду потомственних дворян Мухортових [12, арк. 
28]. Батьки Наталії Дмитрівни побрались у 1880 р., по-
дружжя розпочало своє життя у Харкові. Меньшови 
рідко бували на великих балах у Дворянському зібранні, 
найбільше вони любили проводити час удвох. Молоді 
люди захоплювались читанням різної літератури, тому 
з перших місяців вони вирішили збирати власну бібліо-
теку. За 8 років життя у Харкові вони мали вже досить 
велику кількість книг. Взагалі сім'я жила дуже скромно, 
крім службової плати Дмитра Петровича, пара отриму-
вала невелику допомогу від родини Мухортових. Через 
чотири роки спільного життя у них народилась донька, 
як зазначила Наталія Дмитрівна у своїх спогадах: "У 
тихій, щасливій, скромній родині народилася я, перша й 
єдина людина, яка ще міцніше зв'язала подружжя Ме-
ньшових" [9, с. 389]. Родина жила небагато, але могла 
собі дозволити няню для дитини.  

У 1888 р. Харківська воєнна округа була ліквідована, 
а разом із нею управління, в якому служив Дмитро Пет-
рович, він залишається без роботи, Після довгих пошу-

ків нового місця відповідна посада знаходиться в іншо-
му місті і Д. Меньшов погоджується на прикомандиру-
вання до управління артилерії в Києві. Марія Федорівна 
ніколи не любила Харкова, але переїзд сприйняла до-
сить болісно, потрібно було збирати речі, залишати 
обжиту квартиру, змінювати звичний спосіб життя.  

У 1889 р. родина переїжджає до Києва, і для сім'ї 
розпочинається нове життя, як зазначала Наталія Дми-
трівна: "Ми почали жити у трьох, без няні, і я якось пе-
рестала почувати себе "відмінною" від батьків" [10, с. 
203]. Доходи родини були невеликими, але дозволяли 
Марії Федорівні не працювати. Весь свій вільний час 
вона присвячувала доньці. Будучи розумною, високоос-
віченою людиною мама маленької Наталі почала вчити 
її писати та читати. Дитина виявила неабиякі здібності й 
швидко засвоїла нові знання. Спеціально для Наталки 
почали виписувати журнал "Задушевне слово" – для 
молодшого віку, і вона з великим захопленням перечи-
тувала його, номер за номером. Найбільше подобалось 
дівчинці проводити час із батьком, який розповідав їй 
казки та різні цікаві пригоди. Н. Меньшова дуже любила 
своїх батьків, але з самого дитинства вона була ближ-
чою до батька. Це видно з її особистих спогадів: "Я ду-
же любила маму, але вона була для мене якоюсь ви-
щою істотою, ніж я: вона могла покарати мене, поста-
вити в кут найвища кара, яка вживалася; могла зробити 
мені догану, від якої я плакала; могла – і це було найгі-
рше – припинити розмовляти зі мною. Батько був щось 
зовсім інше: він був мій найближчий друг, якому я від-
кривала свою душу, якому я могла скаржитися на маму. 
І я почувала, що хоч мама була формально права, бо 
не можна, наприклад, смітити на підлозі, чи малювати 
олівцем на скатертині та багато тому подібного, але ж 
не можна було карати мене за це, лаяти, або припиняти 
розмовляти... І мені часто здавалося, що мій батько, не 
засуджуючи мами, співчуває мені. І мій тісний дружній 
зв'язок із ним робився все міцнішим. Мати почувала це, 
іноді сміялася, іноді "ревнувала"; часто, коли ми сиділи 
утрьох за столом, вона, жартуючи, казала, що дві пари 
сіро-зелених очей завжди дивляться на неї і завжди у 
згоді між собою…" [10, с. 203]. Дмитро Петрович до 
кінця свого життя залишився найближчим другом, по-
радником і наставником для своєї доньки. Саме він, ще 
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з дитинства, прищепив Наталці любов до історії та ар-
хеології. Його захоплення цими науками та спілкування 
з відомими істориками: М. Довнар-Запольським, Г. Па-
влуцьким, В. Іконніковим та багатьма іншими, які часто 
відвідували родину Меньшових, безпосередньо впли-
нули на формування її інтересів.  

В дитинстві Наталія не любила гратись з іншими діть-
ми та ляльками, їй більше подобались розважатись з пта-
хами: чижом, чепуруком, синицею, які жили в їх дома, вони 
вільно літали по кімнатах, їли на столі… Найбільше дівчи-
нку розважала синиця, бо вона літала над її головою, їла з 
рук, сідала на плечі. Велике задоволення приносило ма-
ленькій Н. Меньшовій гуляти з батьками весняними днями 
по Києву, коли зацвітали бузки і каштани. Відвідування 
різних соборів, Лаври, прогулянки по схилах Дніпра зали-
шились в її пам'яті до кінця життя.  

Початкову освіту дівчинка отримала вдома, під кері-
вництвом домашніх педагогів. Особливо гарні стосунки 
склались у Наталки з першою вчителькою Ганною Пан-
телеймонівною Снежковою, вони продовжували спілку-
ватись аж до самої смерті останньої – 1942 р. У 13 ро-
ків Н. Меньшову батьки віддали до 5-го класу семиріч-
ної Фундуклеївської Маріїнської жіночої гімназії [14, спр. 
47, арк. 3; спр. 273, арк. 2]. У Російській імперії, на той 
час, цей навчальний заклад був одним із найкращих. Як 
свідчать джерела, дівчина вчилась старанно, хоч і час-
то пропускала навчання за станом здоров'я. Особливо 
їй подобались предмети гуманітарного циклу: історія, 
російська та німецька мова, література. З цих предметів 
вона мала найвищі бали. А от географія, фізика та за-
кон Божий давались їй важче і Наталка з цих предметів 
мала посередні бали. У 1900 р. Н. Меньшова закінчила 
гімназію і була нагороджена срібною медаллю. Свій 
останній іспит з французької мови вона детально опи-
сала у творі "Екзамен. Етюд". У її рукописі струнка, бі-
лява дівчина Зехова складає іспит суворій викладачці 
Ользі Назар'євій. "Сьогодні вона думала, що останній 
іспит закінчений, так як вона без жодної помилки пере-
клала, розповіла і розібрала текст із Мольєра і її хотіли 
вже відпустити, а тут ці дієслова. Вона їх знає, повто-
рювала всю граматику, але тепер всі ці знання якось 
перемішались у її голові, і вона старається зібрати в 
ціле відривки правил, прикладів і виключень" [3, спр. 
279, арк. 1]. Учениця отримала з іспиту найвищий бал – 
12. У юній Зеховій явно проглядаються риси Наталії 
Дмитрівни. Мабуть даний твір призначався для публі-
кації, але був повернутий авторці.  

Отримавши атестат вчительки, Н. Меньшова прой-
шла додатковий педагогічний річний курс стажування, і 
удостоїлась звання домашньої вчительки та виховате-
льки [3, спр. 288, арк. 1-2].  

У 1905 р. Наталія Дмитрівна вирішує продовжити 
своє навчання і вступає на історико-філологічне відді-
лення приватних Вищих жіночих курсів (ВЖК) А.В. Же-
куліної. У цьому ж році її обрано членом ради і секрета-
рем Київського відділення попечительства сліпих. Дів-
чина переймалась життям та долею людей з обмеже-
ними можливостями, саме їм присвячена перша її пуб-
лікація – замітка про концерт, який давали вихованці 
Київського училища сліпих на користь поранених у війні 
з Японією [3, спр. 278, арк. 3].  

Через рік в житті Н. Меньшової відбувається важли-
ва подія – вона виходить заміж за Сергія Петровича 
Полонського. Молоді люди познайомились у 1904 р., 
коли поручик С.П. Полонський під час російсько-
японської війни приїхав до Києва у відпустку. У пари 
зав'язались романтичні стосунки, які тривали два роки, і 
закінчились шлюбом. При одружені дівчина взяла прі-
звище свого чоловіка. Про те, шлюб виявився невда-

лим, оскільки Наталія Дмитрівна і Сергій Петрович були 
досить різними людьми. Перебуваючи на військовій 
службі, йому часто доводилось змінювати місця служ-
бового призначення. Спочатку останнього відрядили до 
Кишинева, потім до Таращі, Житомира, Петербурга. В 
свою чергу, Н. Полонська не бажала їхати за чоловіком 
і залишати Київ, оскільки хотіла продовжити своє на-
вчання та наукову діяльність. Так, розпочались взаємні 
звинувачення: з її боку – у подружній зраді, з його боку 
– у небажанні Наталії постійно переїжджати за чолові-
ком [14, спр. 93, арк. 24]. Проживши всього рік разом, 
Наталія Дмитрівна поставила питання про розлучення. 
Процес розірвання шлюбу дуже затягнувся, оскільки С. 
Полонський досить довгий час не давав своєї згоди. 
Лише коли Дмитро Меньшов особисто втрутився і по-
просив чоловіка дати дозвіл на розлучення процес 
зрушив з місця [14, спр. 306, арк. 1]. 19 січня 1914 р. 
після багатьох років взаємних звинувачень і непорозу-
мінь, справа була розглянута настоятелем Києво-
Печерської Ольгинської церкви [11, с. Х].  

Невдале заміжжя не завадило Н. Полонській продо-
вжити своє навчання. У 1907 р. Наталія Дмитрівна 
вступила на денне історико-філологічне відділення Ви-
щих Жіночих Курсів при Київському університеті. Цей 
навчальний заклад давав ґрунтовну освіту своїм слуха-
чкам і відкривав їм великі можливості в майбутньому. 
Дівчата після закінчення ВЖК мали право не просто 
викладати, але й могли продовжувати свою наукову 
діяльність, захищаючи дисертації. Під час навчання на 
курсах розкривається творчий і науковий потенціал На-
талії Дмитрівни. Саме в цей період вона починає захо-
плюватись археологічною наукою. У 1909-1910 рр. вона 
разом зі своїм батьком бере участь у археологічних 
розкопках В.В. Хвойка. Дмитро Меньшов був одним із 
засновників Київського Відділу Військово-Історичного 
товариства. А як відомо, саме це товариство виділило 
кошти на проведення археологічних розкопок у Білого-
родці [4, с. 2]. Тому, ми можемо припустити, що саме 
батько Н. Полонської зацікавив її цією наукою.  

Оскільки місто мало давню історію, то дослідникам 
вдалось відшукати чимало цінних пам'яток, які свідчили 
про значення Білогородки у оборонній системі Києва. 
Вчена у своїй статті "Археологічні розкопки В.В. Хвойко 
1909-1910 рр. в Білогородці" зазначає, що за віднайде-
ними залишками валових укріплень (які в деяких місцях 
дуже добре збереглись), дана територія за часів Київ-
ської Русі виконувала роль форпосту, і захищала Київ 
від раптового нападу ворогів. На думку Наталії Дмитрі-
вни, місто було сильною фортецею, своєрідним ключем 
до Києва. Крім того, в результаті проведених розкопок 
на території Білогородки віднайшли залишки Трипільсь-
кої культури [4, с. 2,], трьохабсидної церкви, яка була 
побудована за Рюрика Ростиславича у 1197 р. [4, с.12], 
церковного та світського начиння. Ці знахідки предста-
вляли цінний матеріал для різних галузей наук: архео-
логії, історії, мистецтва.  

Під час археологічних досліджень Н. Полонська не 
тільки набувала практичного досвіду, а й мала змогу спіл-
куватись з видатними науковцями: проф. М.І. Петровим, 
проф. П.В. Нікольським, І.О. Хайновським, К.В. Болсунов-
ським та багатьма іншими. Вважаємо, що участь у розкоп-
ках та спілкування з різними вченими викликали захоп-
лення і великий інтерес у жінки до цієї науки. Археологія 
стане однією із улюблених наук аж до кінця її життя.  

Навчаючись на Вищих Жіночих Курсах молода жінка 
знайомиться з проф. М. Довнар-Запольським, який стає 
її учителем і науковим наставником. Це був таланови-
тий педагог, який підготував ряд відомих вчених: 
П. Смирнова, Б. Курца, П. Клименка, В. Романовського, 
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Г. Сташевського, М. Базилевича, М. Ясинського, Д. До-
рошенка та інших [13, спр. 20, арк. 1-7]. Проводячи лек-
ції і семінари він залучав студентів і до іншої форми 
діяльності – це участь у науковому історико-
етнографічному гуртку, який був заснований Митрофа-
ном Вікторовичем у 1903 р. і проіснував до 1917 року. 
На засіданнях гуртка, які з 1910 р. – по 1914 р. відбува-
лись майже щотижня, студенти набували наукового 
досвіду, готували і зачитували власні реферати ство-
рені на базі архівних даних, дискутували, аналізували 
різні матеріали, вчились критично мислити. Тематичні 
роботи членів гуртка, стосувались вивченню російської 
історії, а точніше, дослідженню господарств окремих 
територій Росії. Вчені вважають, що на основі гуртка 
виникла школа російських істориків, яка будучи спадко-
ємницею школи Антоновича, підняла на якісно-новий 
ступінь дослідження російської історії [2, с. 164]. Під 
керівництвом М. Довнара-Запольського Н. Полонська 
розпочала свою наукову діяльність. У 1909 р. вивчаючи 
матеріали вотчинного архіву кн. Куракіних і Чічеріних 
який тимчасово зберігався в Києві Наталія Дмитрівна 
провела ґрунтовний аналіз життя кріпосних селян з 70-х 
р. ХУІІІ ст. до 60-х р. ХІХ ст. [8]. Наступного року в збір-
нику "Російська історія в нарисах і статтях", який вида-
вався за редакцією Митрофана Вікторовича друкуються 
її наукові статті: "Степняки", "Походження і склад Русь-
кої Правди", "Міське і сільське населення" [6]. Старанно 
працюючи в руслі російської історії Наталія Дмитрівна з 
кожним роком все більше розкривала свій талант нау-
ковця. Друкуються її нові роботи: "Домашній і суспіль-
ний побут Московської Русі" [5], "Сторінка із історії шин-
карської справи ХУІІ ст" [7].  

У 1911 році історик успішно закінчує ВЖК. Оскільки Н. 
Полонська мала педагогічні здібності, її ще у 1910 р. за-
просили викладати історію у Київській Жіночій гімназії Н.Г. 
Байкової, де вона працювала до 1918 р., одночасно сумі-
щаючи з викладанням в приватній жіночій гімназії В.Н. 
Трифонової. Займаючись науковою та педагогічною дія-
льністю, дослідниця встигала бути членом різних това-
риств з 1911 р. – член Київського товариства охорони па-
м'яток старовини та мистецтва [3, спр. 302, арк. 1], до 
складу цього осередку входили представники переважно 
російської наукової, культурної, цивільної, та військової 
громадськості; з 1912 р. – дійсний член Історичного това-
риства Нестора-літописця, у 1913 р. – член комісії відділу 
"Старий Київ" при Київському художньо-промисловому й 
науковому музеї ім. Миколи ІІ [3, спр. 302, арк.. 2].  

 Наталії Дмитрівні у 1912 р. запропонували місце 
асистента при кафедрі російської історії та методики 
викладання історії на ВЖК, на що вона безумовно пого-
дилась. Не бажаючи зупинятись на досягнутому, вчена 
подала прохання до Міністерства народної освіти про 
дозвіл скласти іспити на історико-філологічний факуль-
тет Київського університету св. Володимира [3, спр. 
290, арк. 1-2]. Н. Полонська отримала дозвіл, і у квітні-
травні 1913 р. їх склала. За результатами іспитів, вона 
отримала диплом І ступеня і відгук від заслуженого 
професора Д. Нагуєвського, який вважав, що потрібно її 
залишити при університеті для подальших наукових 
занять [13, спр. 53, арк. 221б].  

В період становлення Н. Полонська отримала хо-
рошу освіту та глибокі знання, надруковані її перші іс-
торичні праці. Перебуваючи в оточенні відомих вчених і 
науковців, постійно проходив процес формування її в 
руслі російської історії. Розглянуті роки стали початком 
становлення Наталії Дмитрівни як цілісної, зрілої та 
здатної критично мислити особистості. 
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ДОСВІД КЕРУВАННЯ ПІДВОДНОЮ КУЛЬТУРНОЮ СПАДЩИНОЮ НА ПРИКЛАДІ ІТАЛІЇ 

 
Проаналізовано досвід Італії в збереженні, охороні та керуванні підводною культурною спадщиною. 
The article analyses the Italian experience on the protection, preservation and management of underwater cultural heritage. 
 
Під час занурювань аквалангісти нерідко стикаються 

на дні з археологічними пам'ятками. Ці пам'ятки є непо-
правним джерелом знань про історичне минуле людства. 
Збереження in situ підводної історичної спадщини має 
бути важливим завданням як для археологів, так і для 
державних та місцевих органів охорони історичних па-
м'яток. Охорона, консервація . а також управління ними 
відкривають нові можливості для подальших наукових 
досліджень та використання цих пам'яток в культурних і 
освітніх цілях.  

Як правило, одиничні артефакти (якоря, кераміка, 
пушки, архітектурні деталі, т.і.), знайдені під водою, у 
випадку ризику їхнього розкрадання, звичайно підніма-
ються на поверхню, супроводжуючись фіксацією точних 

обставин виявлення і гарантією, що вони певно є оди-
ничними знахідками в цьому місці. 

І навпаки, розкопки кораблів і їхнього вантажу є більш 
складною задачею. Усім відомо, що розкопки, реставра-
ція й експонування древніх судів є настільки дорогими, 
що переважніше провести рятувальні роботи, підняти 
вантаж, а корпус залишити на дні, і, таким чином, обме-
житися чітким археологічним звітом. Високу вартість у 
випадку підняття остова корабля будуть складати діаг-
ностичні тести, масштабні реставраційні роботи і витрати 
музею по утримуванню корабля в приміщеннях з контро-
льованим мікрокліматом (вологість повітря, температура 
і світло). Але якщо ж корпус корабля після розкопок ви-
рішено залишити на дні, археолог і реставратор повинні 
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будуть подбати про те, щоб місце аварії корабля було 
забезпечено захистом від дій зовнішніх факторів і, на-
самперед, від погрози розгарбування чи розтаскування 
на сувеніри "шукачами скарбів". 

Багато країн (наприклад, США, Франція, Італія, Авс-
тралія, Британія, Чилі, тощо) мають законодавство, що 
дозволяє археологам включати регіони, що містять під-
водні археологічні об'єкти, до реєстру охоронюваних 
державою територій, і, коли це необхідно, вводити спе-
ціальні регламентації і правила, що перешкоджають 
судноплавству в цих зонах. Наприклад, для України це 
Закон "Про охорону культурної спадщини". Стаття 31. 
Охоронювані археологічні території [1]; Постанова Сов. 
Мін. АРК №155 від 30 04 1999 р. "Правила охорони 
життя людей на внутрішніх водоймах і прибережній 
смузі морів Автономної Республіки Крим"[2].  

Але ж мова піде про країну. Розташовану на берегах 
Середземного моря – Італію. В останні роки Італійська 
держава разом з археологічними службами запропону-
вало ряд дійових заходів по охороні і дослідженню під-
водних пам'яток. 

Одна з найбільш популярних систем, застосовував-
них в Італії, щодо охорони місць загибелі античних ко-
раблів, – використання мішків з піском і сіток із дроту, 
укритих піском. Ця конструкція відносно економічна і 
легко встановлюється, але на жаль не забезпечує три-
валий захист від природних морських факторів і грабіж-
ників, які легко можуть зруйнувати пам'ятку. Така сис-
тема захисту вимагає постійного моніторингу і досить 
часто має потребу в переустановлені і відновленні. Цей 
метод був застосований для консервації торговельних 
судів 1 – 2 століть н.е. з Пугліа і біля острова Понца, а 
також для торгівельного судна 3 століття н.е. з Джігліо 
Порто[3]. У відношенні останнього судна, знайденого в 
порту острова Джігліо, на глибині 37-38 м для протидії 
постійним вторгненням аквалангістів на ньому була 
встановлена кабельна телекамера. Зображення охоро-
нюваної території постійно транслювалося на екран 
берегового офісу для працівників охорони, а також у 
холі місцевого готелю, щоб туристи могли бачити спо-
стерігати залишки цього судна. 

Захисна система з миготливих сигнальних вогнів на 
буях і сигналізації була застосована на маленькому 
альпійському озері Вівероне для контролю території 
древнього озерного поселення. 

Найбільш вдале рішення захисту було знайдено в 
ході експериментів проведених Археологічним Управ-
лінням Південної Етрурії під керівництвом сеньйора 
Петріаджи[4]. Був розроблений спеціальний тип покрит-
тя археологічних залишків місць загибелі корабля. Він 
був зроблений з модульних гальванізованих залізних 
аркушів-панелей, покритих скловолокном, кожна па-
нель розмірами 2 кв.м. Сторони кожної панелі були 
укріплені сталевим прутом, що робив практично немо-
жливим проникнення усередину покриття. Панелі були 
з'єднані між собою 12 мм гальванізованими ланцюгами 
і приймали форму "черепахи". Для посилення камуф-
ляжу був застосований гель-ґрунтовка, такого ж кольо-
ру, як і бруд і твань на дні озера. Ця вся конструкція 
була прикріплена до дна по периметрі її нижнього краю 
спеціальними гальванізованими залізними кіллями, 
довжиною 1-1,5 м і 50 мм у діаметрі з розбірними вуш-
ками-замками на їхньому нижньому кінці. Розбірні секції 
модульної конструкції можуть бути використані багато-
разово для захисту інших археологічних об'єктів. Ця 
конструкція була застосована для вкриття вантажного 
корабля 2 століття до н.е. виявленого на глибині 38-40 
м. неподалік від Монтальто ди Кастро/Лаціо. 

Але часом подібні конструкції не тільки не забезпе-
чують збереженість об'єкта, а навпаки привертають 

увагу і викликають підвищений інтерес у пропливаючих 
повз аквалангістів. До того ж важливо пам'ятати, що 
існують певні категорії підводних археологічних об'єктів, 
а саме прибережні поселення, озерні села, порти і га-
вані з їх інфраструктурою, які через свої колосальні 
розміри не можуть бути сховані на дні, підняті і/чи пере-
везені в музеї, а тому вимагають спеціальної уваги ар-
хеологів і служб охорони.  

Тому вірним рішенням цієї проблеми можуть бути 
підводні археологічні комплекси, такі як парки і заказни-
ки. Підводні археологічні парки, є тією структурою, що 
може зіграти значну роль в успішній охороні, дослі-
дженнях і консервації і, що головне, при цьому розши-
рити можливості ознайомлення суспільства з підвод-
ною історичною спадщиною. 

Підводні археологічні парки – археологічні тери-
торії – акваторії, із встановленим маршрутом відвіду-
вань аквалангістів і публіки, а також для човнів зі скля-
ним дном. На цих територіях уже проведені археологіч-
ні розкопки, і відвідування туристів не будуть заподію-
вати ніякого збитку чи занепокоєння об'єктам in situ і 
процесу їхньої консервації. Це можуть бути відриті для 
огляду архітектурні залишки, стратиграфічні нашару-
вання і т.і. До даної категорії включені озерні села, мі-
ські прибережні поселення, що потрапили під воду в 
результаті сейсмічної активності, аварії суден з ванта-
жем, що важко підняти (наприклад мармурові блоки і 
колони). 

Підводні археологічні заказники – археологічні 
території – акваторії, призначені для проведення дослі-
джень, розкопок і збору матеріалів, але не обладнані 
для екскурсій і відвідувань, виходячи з розумінь, що у 
випадку припинення робіт неможливо забезпечити їх 
належне музейне збереження. Заказники можуть бути 
трансформовані в підводні археологічні пам'ятки по 
закінченні наукового етапу.  

Підводні еко-археологичні і підводні природно-
археологічні парки і заказники – акваторії певного 
геологічного чи морфологічного природного значення, 
що містять підводні археологічні об'єкти. Також для цих 
парків, як у першому випадку, розробляються різні ма-
ршрути, що дозволять відвідувачам спостерігати підво-
дний світ природи й археології. 

Підводні археологічні заказники закритого типу 
– Археологічні території – акваторії, де проводяться 
довгострокові розкопки. На цих територіях заборонені 
чи обмежені усякі водяні переміщення на човнах, риб-
ний лов, і занурення аквалангістів. Створення заказни-
ків подібного характеру дає змогу досягти дві перспек-
тивні цілі: 

1. Збереження розмаїття пам'яток для майбутніх 
спостережень підводними археологами. 

2. Захист пам'яток що знаходяться під небезпекою 
руйнування через природні чи людські фактори, таких 
як ерозії, будівництва, промислове рибальство, нафто-
видобуток, тощо. 

В Італії протягом більш 20 років Міністерство навко-
лишнього середовища заснувало 15 природних морсь-
ких заказників з метою розширення функцій і консерва-
ції багатої берегової і морської підводної спадщини. У 
найближчому майбутньому планується заснувати ще 35 
подібних заповідників позначених у дані момент як "за-
резервовані території". Крім того, три об'єкти одержали 
статус національних парків, у їхній склад входить й час-
тина моря. Морські заказники і парки обрані у відповід-
ність з якістю їхньої води, їх геоморфологічними, фізич-
ними і біохімічними характеристиками. Під час їх ство-
рення був зроблений акцент на прибережну і морську 
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флору і фауну, а також їх наукову, екологічну, культур-
ну й економічну важливість. 

Природний морський заказник острова Устіка на 
Сицилії пропонує відвідувачам підводний археологічний 
маршрут "Punta Gavazzi"[5]. Глибина занурення може 
бути від 10 до 24 метрів. На маршруті під водою розта-
шовані знаки і покажчики, що допомагають відвідува-
чам орієнтуватися на місці і побачити всі археологічні 
експонати. Туристи можуть оглянути свинцеві якорі, 
амфори й іншу кераміку. Для них установлені спеціаль-
ні таблички з описом призначення і походження, датами 
кожного об'єкта. Інші таблички подають загальну інфо-
рмацію по навігації в античності, різні типи якорів і ам-
фор, карти-схеми маршруту й правила, яких туристи 
повинні дотримуватися. Тут же пропонуються екскурсії 
на човнах із прозорим дном і дозволена фотозйомка. 

Морська дослідницька лабораторія Університету в 
Палермо була створена на базі морського заказника і 
призначена координувати всю наукову і культурну дія-
льність, зв'язану з морем цього регіону. Суспільний ін-
терес до підводної археології і бум у сфері туризму 
привів до того, що була створена відкрита археологічна 
школа в Устиці, де кожне літо проводяться заняття з 
підводній археології. Туристи на острові можуть відві-
дувати лекції по теорії і практиці підводної археології, 
історії торгівлі й античної навігації, а також практичні 
заняття. Уроки проводяться професійними археолога-
ми-аквалангістами. Багато років цей заказник є голо-
вним економічним джерелом острова, і місцеве насе-
лення дуже цінує це, намагаючись зберігати пам'ятки в 
найкращому вигляді. 

Життєдіяльність заказника добре інтегрована в еко-
номічне і культурне життя місцевих мешканців і в такий 
спосіб щороку вносяться нові ініціативи, що припуска-
ють пожвавлення туристичного бізнесу і підвищення 
його якості. Таким чином, збільшується кількість робо-
чих місць, і поліпшуються умови праці для місцевого 
населення. 

На захід від Наполю розташований вулканічний регіон, 
з висоти якого, відкривається краєвид на морські простори 
затоки Поццуолі. Він добре відомий своїми численними 
археологічними пам'ятками римського періоду, а також 
своєю сейсмічною активністю, що радикально змінювала 
контури берегової лінії протягом сторіч. 

Антична Байа була купальним курортом римської 
аристократії з 4 по 1 ст. до н.е., а в 3 столітті н.е. в на-
слідок сейсмічних зсувів почав занурюватися під воду. 
Це давне багате місто – розкішний курорт із купальня-
ми, крамницями і приморськими віллами на даний час 
майже цілком затонуло. Територія підводної Байї є іде-
альним місцем для створення підводного археологічно-
го парку [5]. Це площа близько 13,000 кв. м. добре за-
консервованих древніх будинків, де можливо не тільки 
спостерігати конструкції стін, але також розпису, внут-
рішню і декоративну зовнішню обробку стін (ліпні при-
краси, мозаїка і мармурова обробка). Але, незважаючи 
на все це, через фінансових труднощів, це місце довгий 
час залишалося в межах щоденного судноплавства, а 
також місцем нелегального будівництва й активності 
деяких промислових організацій. 

Археологічне управління Італії приклало багато зу-
силь, для того щоб перенести торговий порт в інше міс-
це, і зупинити руйнування археологічної пам'ятки гвин-
тами і якорями минаючих судів. У результаті угоди між 
Управлінням і місцевою владою і після узгодження де-
кількох проектів порт був перенесений в інше місце, а 
тут був створений туристичний центр. Ці зміни призве-
ли до того, що в 1994 році на території античної Байи 
був створений підводний археологічний парк. В наступ-

ні роки були розроблені основні правила, що регламен-
тують роботу парку, а також були визначені і нанесені 
на карту його межі. У відповідністю із цими правилами 
парк охороняється портовою службою, його межі ого-
роджені буями. У парку розташовані архітектурні руїни 
вілли відомої римської родини періоду ранньої імперії – 
Пізоні, руїни німфея – триклінія (у римському будинку 
павільйон з фонтанами і їдальня), палацу Клавдія, лаз-
ні імператорського палацу і залишки декількох лазневих 
приміщень з мозаїчними підлогами і винними крамни-
цями, розташованими уздовж головної дороги. 

Археологічне управління Італії доручило місцевому 
клубу аквалангістів проводити екскурсії і супроводжувати 
туристів у підводній подорожі по затонулому місту. Відві-
дувачі можуть дізнатися про історію міста й іншу інформа-
цію з табличок. Після відвідування експозиції під водою 
туристи направляються в Археологічний музей, розташо-
ваний у замку, де німфей – трикліній був відновлений з 
оригінальними статуями, піднятими з дна під час розкопок. 

Такий підводний археологічний парк у Байи може ста-
ти базою для випробувань нових методів консервації ар-
хеологічних об'єктів in situ. Реставратори тут можуть тес-
тувати нові сполуки для зміцнення структури стін, для за-
хисту розписів і мозаїк, а також програму моніторингу оцін-
ки ступеня їхнього руйнування. У визначених випадках 
оригінали замінюються на їхні копії, а самі знахідки помі-
щають у сховища для подальшого вивчення чи виставля-
ють в експозиціях музеїв. 

Улітку 2001 року Центральний реставраційний інсти-
тут Італії почав нову наукову програму по обстеженню 
затоплених об'єктів, експериментуючи з новими метода-
ми реставрації в Торре Астура[6], де були виявлені за-
лишки порту і давньоримської вілли з вівариумом (ба-
сейн для розведення риби). Археологічний комплекс 
датується першим століттям до н.е. і розташований у 
дуже добре збереженому природному оазисі. У майбут-
ньому Археологічне управління планує перетворити це 
місце в природний парк. 

Менш великий, але дуже відомий інший археологіч-
ний парк – "цвинтар затонулих кораблів" у бухті Камарі-
на у Сицилії. На дні бухти були виявлені численні міста 
загибелі античних кораблів. Багато з них уже розкопані і 
досліджені, а їхні вантажі й матеріали розкопок зараз 
експонуються в музеях, наприклад, коштовні артефакти 
з "корабля з колонами" жовтий мармур, що перевозився 
з Єгипту. На даний час представлений проект по ство-
ренню в цьому місці археологічного парку, що пропонує 
спорудження тунелю, що прямує із суші уздовж морсь-
кого дна, крізь який туристи могли б йти пішки та огля-
дати місце аварії корабля не занурюючи під воду. 

У Калабрии (Монастераче) відкриті для відвідування 
залишки майстерень по обробці мармуру, що потрапи-
ли під воду в результаті відступу лінії берега. На від-
стані всього декількох метрів відвідувачі мають можли-
вість бачити піщане дно укрите кам'яними блоками, 
різні деталі і частини будівель. Поблизу розташовані 
руїни Доричеського храму (430 р. до н.е.)[6]. Залишки 
мармурових скульптур і колон, як саме й аварія кораб-
ля з вантажем мармуру на борту (це був вантаж напів-
оброблених саркофагів, датованих 3 століттям н.е.), є 
дуже привабливими об'єктами для підводного туризму, 
через їхній ефектний вид.  

У Лігурії в природному морському заповіднику про-
водяться підводні екскурсії на місце двох аварій суден 
перших століть нашої ери – Альбенга і римського імпе-
раторського кораблю з вантажем колон з Лерічі. 

Висновки. Схема по створенню і керуванню подіб-
ними структурами повинна припускати організацію екс-
курсійних турів, але тільки після проведення і закінчен-
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ня необхідних запланованих робіт з оцінки, обстеження, 
фіксації й збору матеріалів. Це можуть бути групи аква-
лангістів у супроводі професійних інструкторів, чи групи 
туристів, які будуть знайомитися з парком з борта човна 
з прозорим дном. 

Багаторічний досвід Італії в створенні й експлуатації 
підводних археологічних парків довів їхню корисність не 
тільки у відношенні захисту археологічної спадщини, 
але також для формування робочих місць, працевлаш-
тування місцевого населення сусідніх міст і селищ. Де б 
ні були організовані подібні парки, поруч відразу швид-
ко з'являються готелі й ресторани, а так само численні 
невеликі приватні підприємства, що зможуть вирішува-
ти щоденні проблеми парку, здійснювати нагляд і су-
провід екскурсій. Підтримка туристичного бізнесу дер-

жавою створює потенціал для розробки дослідницьких 
проектів в області підводної археології, морській біоло-
гії і консервації, і тим самим забезпечує створення но-
вих вакансій для випускників університетів і інститутів. 
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ЖІНОЦТВО В СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНОМУ ЖИТТІ США  
В ПЕРІОД ГРОМАДЯНСЬКОЇ ВІЙНИ 1861–1865 РОКІВ 

 
Стаття присвячена питанню ролі та місця жінки в різних аспектах соціaльно-економічної сфери життя у США протя-

гом громадянської війни 1861-1865 рр. 
This article is devoted to the role of women in various aspects social and economic life in the USA during the Civil War in 1861-1865. 
 
Однією з актуальних проблем вітчизняної українсь-

кої історичної науки є проблема ролі та місця жінки в 
суспілстві і трансформації цієї роліупродовж часу, і не 
лише в Україні, але й за кордоном. Актуальність даної 
проблеми посилюється також в контексті продовження 
традицій школи американістів Київського національного 
університету імені Тараса Шевченка. 

Період 60-х років ХІХ століття має велике значення 
для дослідження прав і можливостей американського 
жіноцтва в соціально-політичній сфері. Впродовж пер-
шої половини ХІХ століття намітились перші позитивні 
зрушення у напрямку до рівних прав для обох статей, 
протягом другої половини ХІХ століття цей процес ак-
тивізувався та посилився, причому особливий вплив на 
його прискорення справили події громадянської війни 
1861-1865 років. Саме тому є необхідність приділити 
особливу увагу вивченню жіночої проблеми під час вій-
ни між північними і південними штатами.  

Розглядаючи історіографію даної проблематики, в 
першу чергу слід зазначити комплексні праці американ-
ських фахівців, присвячені історії жіноцтва в США, в 
яких приділяється певна увага і темі жіночої освіти. Це 
"Століття боротьби" Елеонори Флекснер, "Жінки та 
американський досвід" Ненсі Уолоч, "Народжена для 
волі" Сари Еванс. У праці "Жінки на роботі" приділяєть-
ся певна увага питанню трудової зайнятості жінок. Зна-
чний фактичний матеріал щодо ролі та місця жінок у 
сфері освіти та науки в другій половині ХІХ століття 
містять статті в тогочасній американській періодиці – 
журналах, часописах. Проте перераховані вище праці 
не надають достатньо повної та узагальнюючої картини 
щодо ролі жінок в соціально-економічному житті в пері-
од громадянської війни 1861-1865 рр.. Метою нашого 
дослідження є аналіз становища жінок в цій сфері про-
тягом обраного для розгляду періоду, змін, що відбува-
лись із освітніми можливостями американок, та причин і 
характеру цих змін. 

12 квітня 1861 року у США розпочалась громадянсь-
ка війна між північними і південними штатами. Вона 
створила умови для підвищення соціального статусу 
жінок. Потреби військового часу вимагали розширення 
соціально-економічних функцій жінок за рахунок заміни 
чоловіків, які пішли на війну, і задоволення потреб 

фронту, що потребувало більшого напруження і вико-
ристання трудових ресурсів, аніж у мирний час. 

Одразу після початку війни зросла соціальна актив-
ність американок. На Півночі та на Півдні розпочали 
діяльність жіночі доброчинні товариства, які здійснюва-
ли допомогу військам медикаментами, одягом, продук-
тами та фінансами. Через два тижні після початку війни 
їх кількість складала 20 тисяч. На Півночі роботу цих 
товариств координувала Санітарна комісія, тоді як на 
Півдні через більшу розрізненість територій організації 
носили регіональний характер. Санітарна комісія протя-
гом 1861–1865 років надала армії засобів першої необ-
хідності на суму 15 мільйонів доларів[3; 122], а локальні 
товариства на Півночі і Заході протягом війни зібрали і 
витратили на фронтові потреби суму в 50 мільйонів 
доларів [7; 107]. 200000 жінок об'єднались у місцеві 
товариства на Півночі для допомоги фронту [8; 25]. 

Санітарна комісія була створена на початку війни і 
отримала офіційне визнання Військового департаменту 
9 червня 1861 року [20; 71], коли наказ про її створення 
підписав Секретар з військових питань Саймон Каме-
рон[16; 167]. Вона отримала свою назву від Англійської 
санітарної комісії, котра діяла під час Кримської війни, 
однак американська Санітарна комісія ніколи не мала 
таких офіційних повноважень, як англійська [10; 420]. 
Мабуть, найпомітнішим аспектом її діяльності було ме-
дичне обслуговування армії Півночі, і значення комісії в 
цьому важко переоцінити. Санітарна комісія стала го-
ловною зв'язуючою ланкою в роботі медперсоналу на 
Півночі під час війни [13; 480].  

Для розуміння значення діяльності та важливості 
функції такого нового в Америці утворення, як Санітар-
на комісія, необхідно зробити деякі зауваження стосов-
но стану медичного обслуговування армій у ХІХ століт-
ті. Під час громадянської війни медичний догляд був 
потрібен не тільки для поранених у бою. На одного со-
лдата, який помирав від бойових поранень, приходи-
лось два, котрі помирали від хвороб [14; 385]. Таке 
співвідношення було для свого часу порівняно невели-
ким, якщо врахувати, що в мексиканській війні 1846–
1848 років співвідношення було один до семи (тобто в 
цій війні на 1549 смертей в бою або в результаті пора-
нення прийшлося 10986 смертних випадків через хво-
роби [11; 472]), а в іспано-американській війні 1898 року 
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– один до шести [14; 385]. Під час Кримської війни 1854-
1856 років з 82901 відправлених на береги Чорного 
моря британських солдатів в бою загинули 2755, а від 
ран – 2019, в той час як від хвороб померло 16224 сол-
датів, зокрема 14476 – від інфекційних хвороб [11; 471]. 
Таким чином, у британській армії під час Кримської вій-
ни співвідношення смертності через хвороби та в бою 
було чотири до одного. Величезна смертність від хво-
роб в армії під час бойових дій була загальним явищем 
для ХІХ століття, і не тільки під час війни: навіть у мир-
ний час у британській армії в першій половині ХІХ сто-
ліття смертність була в два рази вищою, аніж серед 
мирного чоловічого населення такого ж віку [11; 467-
468], а в американській армії, коли вона не вела бойо-
вих дій, в 40-ві і на початку 50-х років ХІХ століття сме-
ртність була в 2,5 рази вищою, аніж серед цивільних 
американців відповідного віку [11; 468-469]. І це при 
тому, що існував доволі жорсткий відбір до армії за ста-
ном здоров'я, і в мирний час в Сполучених Штатах мог-
ли забракувати навіть третину претендентів на військо-
ву службу через незадовільні фізичні дані [11; 464]. От-
же, навіть у мирні часи в досліджуваний період армія 
потребувала поліпшення рівня медичного обслугову-
вання, а під час військових дій ця потреба особливо 
загострювалась. Під час громадянської війни в Америці 
медичне обслуговування військ Півночі великою мірою 
взяла на себе Санітарна комісія, до того ж вона займа-
лась не лише лікуванням наявних хвороб та поранень, 
але й запроваджувала профілактичні заходи.  

Санітарна комісія була найбільшою за всю попере-
дню історію країни організацією, побудованою на добро-
вільних началах. Вона була створена частково за мо-
деллю Британської санітарної комісії у Кримській війні, і 
зразком для американських медсестер стала Флоренс 
Найтінгейл, завдяки якій фактично й виникла жіноча 
професія медсестри. Історія Санітарної комісії Сполуче-
них Штатів починається з утворення Жіночої центральної 
асоціації допомоги, яка була покликана координувати 
роботу більш дрібних відповідних організацій. Централь-
ну роль у створенні цієї асоціації зіграла відома жінка-
лікар Елізабет Блекуелл, про роль якої в медицині дета-
льніше розповідалось у попередньому розділі. Вона бра-
ла участь в організації зібрання в Інституті Купера в Нью-
Йорку 29 квітня 1861 року, на якому було проголошено 
утворення асоціації. На цьому зібранні були присутні три 
сотні жінок, отже, воно стало найбільшою за попередню 
історію країни жіночою нарадою. 

Оголошення про зібрання в Інституті Купера було 
розміщено у найбільших газетах Нью-Йорку; в ньому 
містилось також звернення до жінок Нью-Йорку, в якому 
визначалась мета зібрання: концентрація і системати-
зація зусиль жінок у наданні медичної допомоги армії. 
Серед цілей Жіночої центральної асоціації допомоги 
було створення перших в США спеціальних курсів для 
жінок-медсестер і, відповідно, забезпечення армії мед-
сестрами високої кваліфікації.  

15 травня делегація представників Жіночої асоціації 
допомоги і її філій вирушила до Вашингтона з метою 
зустрічі з президентом Авраамом Лінкольном і Секрета-
рем з військових питань Саймоном Камероном з приводу 
організації Санітарної комісії. Її було засновано 9 червня 
1861 року [20; 71]. 13 червня президент підписав наказ 
про створення Санітарної комісії Сполучених Штатів.  

Санітарна комісія об'єднала величезну кількість міс-
цевих доброчинних товариств. У 1863 році на Півночі їх 
кількість досягла 7000 [13; 481]. Жіноча центральна 
асоціація допомоги також увійшла до складу Санітарної 
комісії. Можна виокремити кілька напрямків діяльності 
комісії: збирання коштів для армії за допомогою добро-

чинних ярмарків; забезпечення діючих військ та госпі-
талів кваліфікованими медсестрами; постачання на 
фронт медикаментів, їжі, одягу тощо. Важливою сфе-
рою діяльності комісії стало піклування про санітарний 
стан армії. Представники комісії, так звані санітарні ін-
спектори, вчили солдатів, як краще вирішувати у табо-
рах проблеми водопостачання, приготування їжі, кана-
лізації та інші питання санітарії та гігієни.  

Керівні посади у Санітарній комісії обіймали чолові-
ки, вони ж складали більшість з п'ятисот працівників, які 
отримували заробітну плату за свою працю, однак бі-
льшістю з десятків тисяч добровольців були жінки [13; 
481]. Вони виконували основний масив роботи: працю-
вали у 7000 місцевих доброчинних товариствах, збира-
ли речі і кошти для фронту, організовували ярмарки і 
були медсестрами [13; 387]. На прикладі діяльності Са-
нітарної комісії можна прослідкувати гендерний дисба-
ланс, коли чоловіки отримували більш престижну і гар-
но оплачувану роботу та займали вищі посади.  

Якщо до 1860-х років громадськість виступала проти 
зайняття жінок медициною, то під час війни професія 
медсестри стала типово жіночою. Оскільки відчувалась 
відверта нестача медбратів, потреба у жінках-
медсестрах стала настільки гострою, що були вимушені 
поступитись прихильники ідеалу "справжньої жіночнос-
ті" [3; 122]. При цьому важлива роль жінок у війні, зок-
рема у справі медичного обслуговування армії, офіцій-
но визнавалась. У липні 1862 року генерал Хаммонд 
наказав, щоб жінки складали як мінімум третину в ар-
мійських госпіталях (інші повинні були набиратись із 
видужуючих солдатів) [13; 391]. 

Вже в червні 1861 року, на початку війни, уряд роз-
почав набір медсестер для потреб армії. Це завдання 
було доручено Доротеї Дікс (1802-1887), яка до цього 
була відома своєю боротьбою за реформи притулків 
для душевнохворих як в Сполучених Штатах, так і в 
Європі. Доротея Дікс, котру було названо "Суперінтен-
дантом жінок-медсестер", підбирала жінок для роботи 
медсестрами таким чином, щоб вони були не молодше 
тридцяти років і зовнішньо непривабливі.  

Доротея Дікс у своїй діяльності з набору медсестер 
тісно співпрацювала із Санітарною комісією. У резуль-
таті приблизно 3200 жінок працювали в армії Півночі як 
медсестри [13; 391], причому це була професійна, 
оплачувана робота [14; 483]. Медсестри, яких набирали 
для оплачуваної роботи в армії, отримували 40 центів 
на день [3; 122-123]. Для свого часу це було безпреце-
дентним явищем і стало великим проривом у жіночий 
професійній діяльності. Проте більшість жінок-
медсестер, в тому числі й тих, котрих набирала Доро-
тея Дікс, були добровольцями і не отримували заробіт-
ної плати [21; 223]. У Санітарній комісії медсестрами 
працювали переважно жінки, яких було кілька тисяч.  

Величезну увагу Санітарна комісія приділяла питан-
ням здоров'я і санітарії в армії Півночі. Організатори 
комісії були прикро вражені тими обставинами, що до 
цього часу "війна проходила у більшому чи меншому, а 
іноді й повному забутті того, що солдат – це смертна 
людина, яку переслідують всі хвороби, що виникають 
внаслідок вологи і холоду, потреби у притулку, поганої 
їжі, надмірної втоми, поганої води, поганого повітря, 
схильності до зловживань" [16; 372], і не вживаються 
заходи для піклування про здоров'я солдат. Головною 
метою комісії організатори проголосили "дослідження і 
поради стосовно санітарних інтересів збройних сил 
Сполучених Штатів", турбота про здоров'я, комфорт і 
мораль військ Півночі і навчання тому, як санітарна 
наука має прислужитись армії [16; 374]. Двома із трьох 
провідних напрямків діяльності комісії було проголоше-
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но запобігання хворобам в армії і порятунок від страж-
дань (третім напрямком була доброчинна допомога у 
матеріальному забезпеченні військ). 

Санітарна комісія займалась також поліпшенням сис-
теми воєнних госпіталів, і завдяки їй під час війни впер-
ше з'явилась система спеціально обладнаних залізнич-
них медичних вагонів або вагонів-госпіталів. До кінця 
війни таким чином було доставлено в тил 225000 пора-
нених і хворих солдатів. Комісія організувала в різних 
штатах плавучі госпіталі – пароплави, укомплектовані 
повним штатом лікарів та медсестер-добровольців, із 
необхідними припасами. Ці пароплави називали "Сані-
тарні човни". Так само організовувалось водне переве-
зення припасів для військ [10; 426].  

Доброчинні ярмарки, що влаштовували жінки, які 
працювали у Санітарній комісії, вражали масштабністю 
своєї організації. Так, на Північно-західний доброчинний 
ярмарок, що проходив у Чикаго в 1863 році, приїздили 
із продукцією з відстані навіть у двадцять-тридцять 
миль. У день його відкриття вулицями Чикаго пройшла 
процесія довжиною у три милі, яка складалась із наван-
тажених візків і учасників ярмарку. В місті у цей день 
були зачинені крамниці. Ярмарок розпочався 26 жовтня 
і тривав сорок днів. Система харчування для учасників 
ярмарку була детально продумана і організована, при-
чому тут уся заслуга належить жінкам. При ярмарку був 
ресторан, що обслуговував на день 1500 клієнтів; поїс-
ти там можна було за 50 центів. Жінки постачали про-
дукти для ресторану, готували страви, а сотні молодих 
дівчат у спеціальній уніформі працювали офіціантками, 
забезпечуючи обслуговування клієнтів на рівні ресто-
ранів висококласних готелів. Постачання харчових про-
дуктів було розподілено між будинками в Чикаго за 
днями, видами і кількістю. Доброчинній ярмарок у Чика-
го приніс місцевому відділенню Санітарної комісії 50000 
доларів прибутку [16; 184-187]. Він був організований 
жінками, і став для них можливістю проявити себе в 
такому масштабному заході. 

Подібні ярмарки відбулись також в інших містах Пів-
ночі: Бостоні, Цинцинатті, Нью-Йорку, Філадельфії, 
Балтиморі, Вашингтоні тощо. Вони мали велике зна-
чення для збору коштів з метою забезпечення армії, 
однак при цьому вони були не менш важливими для 
зростання суспільного престижу, самостійності у діях, 
організаційного досвіду, впевненості у своїх силах і, 
зрештою, рівноправності – для жінок, які брали основну 
участь у влаштуванні цих заходів. 

Президент Авраам Лінкольн надавав велике значен-
ня діяльності Санітарної комісії, зокрема у справі влаш-
тування доброчинних ярмарків. Коли він відвідував такий 
ярмарок Санітарної комісії у Філадельфії 16 червня 1864 
року, то у своїй промові проголосив: "Санітарна комісія, із 
усією своєю доброчинною діяльністю, осередками, това-
риствами і, так би мовити, заходами, робить внесок у 
влаштування комфорту і допомоги для солдат... ці ярма-
рки, які почались лише у минулому серпні, якщо я не 
помиляюсь, у Чикаго, потім у Бостоні, у Цинцинатті, Бру-
кліні, Нью-Йорку, у Балтиморі, зараз проходять у Сент-
Льюїсі, Пітсбурзі і Філадельфії. Мотиви і цілі, які стали 
причиною цих заходів, надзвичайно гідні, і це треба ро-
бити для солдата, який бере своє життя у свої руки і йде 
боротися у битві за свою країну" [12; 600]. 

Про масштабність і значення доброчинних ярмарків, 
які влаштовувала Санітарна комісія, говорять такі цифри: 
було зібрано 2736968 доларів для потреб війни [10; 429]. 

Санітарна комісія займалась піклуванням про сол-
датів під час їх дороги з фронту або на фронт. У Ва-
шингтоні комісія влаштувала Солдатський дім, де ви-
снажені, голодні і хворі солдати, які, однак, не потребу-

вали лікування у справжньому госпіталі, могли поїсти, 
відпочити, отримати допомогу. Ще 40 таких домів було 
засновано комісією у регіоні її впливу. 21 червня 1861 
року комісія вперше звернула увагу уряду на потребу в 
такому закладі для солдатів, які прибувають до Ва-
шингтона, однак практичні заходи були вжиті після 9 
серпня, коли на вокзалі 24 години перебувала група з 
36 покинутих командирами хворих солдатів, яким весь 
цей час не було що поїсти, окрім кількох крекерів. Про-
тягом війни Санітарна комісія влаштувала 4500000 обі-
дів для хворих і голодних солдатів і біля одного мільйо-
на нічних квартирувань [10; 427]. 

Санітарна комісія Сполучених Штатів мала величе-
зне значення для допомоги військам, однак це була не 
єдина велика організація такого спрямування на Півно-
чі. Багато жінок працювали в Західній санітарній комісії, 
яка діяла в районі Міссісіпі, а також у Християнській 
комісії. Існували також інші добровільні асоціації, ство-
рені для допомоги фронту і медичного обслуговування 
солдатів, в яких брали участь жінки. 

Жіноцтво зіграло життєво важливу роль у медично-
му обслуговуванні під час громадянської війни як на 
Півночі, так і на Півдні. Однак на Півдні не було такої 
масштабної і широко розгалуженої організації, як Сані-
тарна комісія, що зумовило більшу розпорошеність зу-
силь жінок у справі допомоги армії. В армії Конфедера-
ції жінки працювали у госпіталях медсестрами, однак на 
початку війни це були в першу чергу рабині. Згодом 
велика кількість білих жінок із "добропорядних" родин 
також включались у цю роботу, вони ставали медсест-
рами-добровольцями, часто долаючи опір своїх батьків 
і братів. Лікарі Конфедерації спочатку не бажали підда-
вати жінок таким випробуванням, як споглядання жахів 
війни – смертей і страждань, однак із ходом військових 
дій виникла нагальна потреба у використанні жіночої 
праці в медичному обслуговуванні армії. В 1862 році 
вийшла військова постанова про закликання до праці в 
державних госпіталях жінок [18; 228]. Жінки на Півдні 
також успішно працювали в багатьох госпіталях як дер-
жавних, так і приватних і доглядали поранених вдома. 
Коли в травні і червні 1862 року великі баталії проходи-
ли біля Річмонда, велика кількість людей із загального 
числа поранених, яке становило 21000, опинилась у 
місті. Тоді сотні жінок стали медсестрами на добровіль-
них началах, а готелі, церкви, магазини, сараї, склади 
та приватні будинки перетворились на тимчасові госпі-
талі. Ці події прискорили зміну ставлення Медичного 
департаменту Конфедерації до такого явища, як жінки-
медсестри [13; 477-478]. У вересні 1862 року Конгрес 
Конфедерації видав закон, котрий запровадив для жі-
нок на Півдні оплачувану професію медсестри. Цей 
закон зобов'язував надавати перевагу цивільним жін-
кам при роботі в армійських госпіталях [13; 479]. Такі 
медсестри отримували поденну плату у розмірі 40 до-
ларів Конфедерації [3; 123], проте реальна вартість 
паперового долара Конфедерації була незрівнянно 
нижчою за золотий долар.  

Величезна кількість жінок під час громадянської війни 
виконувала роботу медсестри на добровільних началах 
– так було і на Півночі, і на Півдні. Білі жінки, які працю-
вали у госпіталях Конфедерації влітку 1862 року, були 
добровольцями. Після прийняття закону у вересні 1862 
року паралельно із тими жінками, які перейшли на по-
стійну роботу до державних армійських госпіталів, білі 
американки продовжили працювати медсестрами як до-
бровольці. На Півдні жінки займались тією ж доброчин-
ною роботою, що і на Півночі: вони збирали кошти і при-
паси для допомоги солдатам, піклувались про хворих та 
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поранених солдатів і організовували з цією метою асоці-
ації, подібні до тих, що утворювались на Півночі.  

У результаті активної роботи жінок як молодшого 
медперсоналу протягом громадянської війни фемінізу-
валась професія медсестри. Протягом другої половини 
ХІХ століття ставало все більше жінок-медсестер, і в 
1900 році жінки складали дев'ять десятих представників 
цієї професії [21; 224]. Проте після перетворення про-
фесії медсестри на жіночу її спіткала звичайна доля 
фемінізованих спеціальностей: вона перетворилась на 
низькооплачувану і малопрестижну в порівнянні з "чо-
ловічими" професіями.  

Під час громадянської війни суттєво зросла роль жі-
нки в суспільстві, що вже тоді усвідомлювали і відверто 
відзначали сучасники. Санітарна комісія на Півночі ма-
ла неоціненне значення для армії (у тогочасних пері-
одичних виданнях зазначалось, що вона змінила істо-
рію війни [17; 155]), а жінки – для роботи самої комісії. У 
1867 році в статті "Громадянська війна і суспільна доб-
рочинність" у журналі "Харперс нью менфслі мегезін" 
зазначалось стосовно ролі жінок під час війни: "Жінка в 
Америці – не просто окраса суспільства, а його складо-
ва частина. Загальні інтереси суспільства – це і її інте-
реси... Ця країна – це її країна, війна була її війною, 
Санітарна комісія була такою ж мірою її протеже, як і її 
патроном. Жінка більше була корисною для комісії, аніж 
навпаки... І без неї [жінки] вона [комісія] не проіснувала 
б навіть місяця; безперечно, це так і було б, навіть якби 
комісія і розпочала б активне існування" [9; 361]. У 1868 
році в іншому виданні, у статті "Жінки північного заходу 
під час війни", говорилось: "Вони так само брали участь 
у веденні війни, як їх брати, чоловіки і сини, які несли 
мушкети на полі бою" [5; 794]. 

Війна зумовила необхідність участі жінок у сфері 
оплачуваної праці й поза межами діяльності в забезпе-
ченні фронту. Оскільки чоловіки перебували на війні, 
жінки, по-перше, були вимушені самостійно піклуватись 
про матеріальний стан родини, по-друге, отримали змогу 
зайняти робочі місця, які раніше належали представни-
кам чоловічої статі. Під час війни більше мільйона чоло-
віків було вбито або поранено – безпрецедентна до того 
часу кількість [21; 224], що, в свою чергу, зумовило необ-
хідність заміни цих чоловіків в економіці країни. 

Першою причиною, яка примусила жінок зайнятись 
зароблянням грошей, стала необхідність в умовах від-
сутності чоловіків-годувальників, які загинули або прос-
то перебували на фронті, утримувати себе та часто й 
родину. Ситуація ускладнювалась інфляцією, яка на 
Півночі у 1863-1864 роках сягнула 20% від реальної 
заробітної плати робітників [13; 448]. На Півдні інфляція 
була незрівнянно більшою: ціни вже в 1862 році зросли 
на 300%, тоді як рівень заробітної плати кваліфікованих 
та некваліфікованих робітників – тільки на 50% [13; 
440]. У січні 1863 року три долари у паперах Конфеде-
рації дорівнювали вартості одного золотого долара, а 
до грудня вони впали до 19-20 банкнот за один золотий 
долар [18; 257]. У січні 1864 року інфляція банкнот 
Конфедерації перевищила 600% {18; 197]. Хоча на фе-
рмах Півдня ситуація була дещо кращою, оскільки, як 
правило, продуктів вирощувалось більше, аніж спожи-
валось, однак дуже сильно давалась взнаки відсутність 
чоловічої робочої сили.  

Оскільки і на Півночі, і на Півдні під час війни була 
глобальна нестача працівників чоловічої статі, це спри-
чинило у 1861-1865 роках значне розширення викорис-
тання жіночої праці в різноманітних сферах: від медич-
ного обслуговування і праці в конторах до промислово-
го виробництва і сільського господарства. У сільській 
місцевості жінкам довелось господарювати на фермах 

та плантаціях. На Півночі приблизно мільйон фермерів 
та робітників ферм пішли на фронт[13; 449]. Жінки пра-
цювали за них на полях, керували тогочасною сільсько-
господарською технікою, яка дала їм можливість вико-
нувати важку роботу, укладали фінансові угоди і несли 
відповідальність за все господарство. Більшість солда-
тів Півдня походили також із фермерів, і коли вони від'ї-
хали на фронт, жінкам довелось виконувати їх роботу 
на фермах. На плантаціях та великих фермах відбува-
лось те ж саме. Жінки залишились і повинні були керу-
вати великим господарством і рабами, причому інколи в 
умовах, коли на цих землях відбувались військові дії із 
усіма випливаючими з цього наслідками, а в якості до-
помоги вдома залишались лише старики та юні хлопці, 
замолоді для армійської служби. Рабів-чоловіків уряд 
Конфедерації вербував для допоміжних робіт на війні, 
таких, як будівництво доріг тощо. 50-60% від усієї кіль-
кості рабів-чоловіків підпадали під вербування [3; 121]. 
Деякі афроамериканські чоловіки втікали від господа-
рів, інші намагались пробратись на території, зайняті 
військами Союзу. Це робило ще важчою долю рабинь, 
родини яких руйнувались, а вони залишались самотні-
ми. На плантаціях такі рабині були змушені виконувати 
більший масив роботи замість відсутніх чоловіків. У 
результаті афроамериканські жінки, як і до війни, несли 
подвійний тягар – як рабині і як жінки, і він посилився 
відповідно до умов військового часу. 

У містах протягом війни значно зросла кількість ро-
бочих місць, які обіймали жінки. Війна привела до зме-
ншення гендерного дисбалансу у сфері праці, в тому 
числі в розподілі професій на "чоловічі" і "жіночі". Окрім 
медицини, жінки отримали змогу увійти до сфери "білих 
комірців". До 1860 року практично всі працівники контор 
належали до чоловічої статі, і лише у 1850-ті роки кіль-
ка жінок, серед яких була Клара Бартон – відома мед-
сестра періоду громадянської війни, – впродовж нетри-
валого терміну працювали клерками у Бюро патентів 
Сполучених Штатів. Оскільки багато конторських служ-
бовців пішли на фронт і відчувалась нестача працівни-
ків у офісах, у період війни жінок було залучено до цьо-
го виду праці. Почалося з експерименту Еліаса Спінне-
ра, в ході якого він найняв півтори тисячі американок 
конторськими службовцями. У звіті за цей експеримент, 
який пройшов успішно, було написано, що жінки вико-
нували більшу і кращу роботу за 900 доларів на рік, 
аніж велика кількість клерків-чоловіків, яким за це пла-
тили в два рази більше [2; 432]. Тобто спостерігалась 
типова для ХІХ століття картина гендерної дискриміна-
ції в оплаті праці, яка для жінок зіграла амбівалентну 
роль: з одного боку, жінки отримували більше можли-
востей знайти роботу і це сприяло розвитку ринку жіно-
чої праці, оскільки наймати жінок було вигідніше, аніж 
чоловіків, а за час війни було доведено, що жінки мо-
жуть виконувати різноманітні роботи не гірше за чолові-
ків, а з іншого боку, це не призводило до справжньої 
рівноправності, оскільки дискримінація за ознакою статі 
залишалась у вигляді рівня оплати. Однак саме через 
нижчий рівень заробітної плати жінки отримували пре-
рогативи перед чоловіками при наймі на роботу, що 
навіть викликало занепокоєння чоловічих тред-юніонів. 
У 1863 році редактор газети "Фінчер трейдс ревью", 
відомий тред-юніоністський діяч Фінчер розпочав на 
сторінках свого видання агітацію за підвищення оплати 
жіночої праці, щоб вона не складала такої конкуренції 
для чоловічої. Загалом масштаб використання жіночої (і 
дитячої) праці під час громадянської війни був настільки 
великим, що в результаті впав рівень чоловічої заробіт-
ної плати відповідно до жіночої [2; 432].  
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Під час війни з'явились так звані "урядові дівчата", 
які отримали роботу конторських працівників в урядо-
вих закладах. Спочатку таких дівчат взяли на роботу до 
міністерства фінансів клерками, копіювальницями, пра-
цівницями монетного двору тощо, а потім інші міністер-
ства, наслідуючи приклад фінансового, стали також 
зараховувати жінок до лав своїх службовців.  

У Конфедерації американки також отримали можливість 
працювати в державних конторах, хоча, на відміну від Пів-
ночі, де після закінчення війни багато конторських службов-
ців жіночої статі продовжили працювати на своїх посадах, 
поразка Півдня призвела до завершення їх роботи. 

Конторська робота, так само, як посади молодшого 
медичного персоналу (медсестри, санітарки), почала 
фемінізовуватись під час громадянської війни. Хоча 
одразу після її завершення певну кількість жінок-клерків 
замінили чоловіки, які повернулись з фронту, проте 
жінок продовжували наймати і в державному, і в прива-
тному секторі для роботи в конторах, і вони працювали 
клерками, рахівниками тощо. У 1875 році число жінок, 
працюючих у державних конторах, вдвічі перевищувало 
їх кількість під час війни [14; 375].  

Окрім домашньої прислуги, у містах найчисельні-
шими категоріями працюючих жінок, незважаючи на 
загальне зростання кількості жіночих професій, зали-
шались, як і до війни, робітниці фабрик і надомниці. 
Якщо в 1860 році серед робітників фабрик жіночий кон-
тингент складав одну четверту від загальної кількості, 
то в 1865 – вже третину. За час війни кількість жінок, 
працюючих на фабриках, зросла на 40% {14; 375]. Жі-
нок на Півночі почали наймати навіть на такі підприємс-
тва, де раніше працювали лише чоловіки, в тому числі 
на заводи, які виготовляли військову продукцію.  

Жінкам Конфедерації під час війни також довелось 
включитись до сфери професійної, оплачуваної праці. 
Як і на Півночі, збільшилась кількість робітниць, які 
працювали на заводах. Зросла кількість жінок-
робітниць на текстильних фабриках, їх почали наймати 
також на військові підприємства, де вони брали участь 
у виробництві гільз та патронів. У результаті вибухів на 
артилерійських заводах та арсеналах Конфедерації 
загинуло не менш ста жінок [14; 377].  

Існували інші види оплачуваної праці на користь 
фронту, яку виконували жінки Півдня під час війни. Ін-
тендантське бюро при Військовому департаменті за-
ймалось організацією виробництва речей, необхідних 
для солдатів, інтендантські склади стали також свого 
роду розрахунковими палатами для жінок, які виготов-
ляли домоткану текстильну продукцію. Деякі з них при-
носили і продавали на склад нитки і пряжу, зроблені 
домашнім способом, інші брали там ці нитки і робили з 
них тканину, треті з цієї тканини шили одяг. Інтендант-
ське бюро започаткувало таку систему у 1863 році, і 
вона ефективно функціонувала. 

У період 1861-1865 років жіноча праця, як і раніше, 
оплачувалась значно гірше, аніж чоловіча, в тому числі 
за однакову роботу. Ситуація із заробітною платою за-
галом була важкою під час громадянської війни. Прожи-
тковий мінімум на Півночі в цей період зріс у півтора-
два рази [2; 386], і заробітна плата за ним не встигала, 
а часто і залишалась на довоєнному рівні. Більшість 
кваліфікованих робітників отримували плату на рівні 
споживацького кошика, однак середньокваліфіковані та 
малокваліфіковані робітники, в першу чергу жінки, за-
робляли набагато менше [21; 375].  

Особливо тяжким було становище швачок, а багато з 
них працювали на потреби фронту, виготовляючи пред-
мети амуніції солдатів. Дівчата, які виготовляли парасоль-
ки, отримували 3 долари на тиждень, з яких вираховува-

лась вартість голок і ниток. Майстрині, які виготовляли 
китиці для парасольок, у 1853 році мали за це 6 доларів 
на тиждень, а в 1863 році – тільки 4 долари, працюючи 
при цьому з половини на сьому ранку до десятої вечора. 
До війни заробітна плата в кілька доларів була цілком не-
поганою для робітниць, але з підвищенням цін рівень жит-
тя майстринь значно впав. Вони повинні були також спла-
чувати вартість голок і ниток, якими користувались, а вар-
тість однієї котушки підскочила з 4 до 10 центів. Це було 
фінансово важко для швачок, які в 1862 році отримували 
усього 17 центів на день, працюючи 12 годин на добу [2; 
386]. При цьому найнижча ціна за кімнату з пансіоном в 
Нью-Йорку складала на той час 2 долари 25 центів на 
тиждень [3; 123], а заробітна плата швачок, як правило, 
була від двох до чотирьох доларів за 70-годинний робочий 
тиждень [21; 375].  

У 1863 році в Нью-Йорку було організовано Жіночу 
робочу спілку захисту, основне завдання якої полягало 
у пошуку засобів поліпшення життя робітниць. Спілка 
боролась за підвищення жінкам заробітної плати, навіть 
філадельфійська філія організації в 1865 році домог-
лась безпрецедентної двохгодинної зустрічі з президе-
нтом Лінкольном і обговорення питання дискримінації в 
оплаті праці. Спілка не припинила свого існування і піс-
ля громадянської війни, і значною мірою завдяки її зу-
силлям було прийнято закон, який карав ув'язненням 
підприємців за невиплату робітницям заробітної плати. 
Спілка захисту жінок проіснувала майже до кінця століття 
– до 1894 року. Вона була не єдиною в своєму роді, в 
інших містах (Філадельфії, Чикаго, Індіанаполісі, Сент-
Льюїсі) діяли подібні організації. Треба зауважити, що, 
хоч вони захищали інтереси працюючих жінок, однак всі 
вони не були тред-юніонами.  

На Півдні, враховуючи значно гіршу, аніж в Союзі, 
економічну ситуацію, жінки вдавались навіть до такої 
радикальної форми протесту, як заколоти. Вони прохо-
дили в кількох містах, в тому числі у Річмонді та Мобілі 
у 1863 і 1864 роках, і носили назву хлібних заколотів, 
оскільки були спричинені нестачею продуктів харчуван-
ня і високими цінами на них.  

Війна сприяла розширенню участі жінок ще в одній 
сфері зайнятості. Так, саме під час громадянської війни 
відбулась фемінізація вчительської професії – настіль-
ки багато вчительок в цей час найняли на роботу. На-
прикінці війни рух допомоги фрідменам (звільненим 
рабам) направив на Південь з метою поширення освіти 
серед афроамериканського населення більше 1000 
вчителів [8; 25], серед яких більшість – приблизно три 
чверті – складали жінки.  

Під час громадянської війни з'явився один з найві-
доміших жіночих коледжів країни – коледж Вассар. Пе-
ред самим початком війни, 26 лютого 1861 року, відбу-
лось перше засідання ради попечителів цього коледжу. 
Викладачами у Вассарі працювали і чоловіки, і жінки, 
проте рада попечителів та президент коледжу при при-
значенні на керівні посади віддавали перевагу чолові-
кам і противились рівній оплаті праці чоловіків-
викладачів та жінок [19; 725]. 

Загалом, протягом громадянської війни гендерні 
відносини, побудовані на суб'єтно-об'єктній ієрархії, 
зазнали помітних змін. Американські жінки на Півночі і 
на Півдні в цей період масштабно, як ніколи до цього 
часу, увійшли в економічне життя країни. Такої економі-
чної самостійності, хоча і нав'язаної ситуацією і часто 
неохоче сприйнятої самими жінками, ще не було в істо-
рії США. Відбулось зростання кількості видів професій-
ної зайнятості американок. Особливе значення мало 
широке проникнення їх в медичне обслуговування, на 
конторську роботу, фемінізація вчительської професії, 
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оскільки таким чином для жінок відкрилась можливість 
працювати на більш престижних, краще оплачуваних, 
"інтелігентних" роботах, які раніше були досяжними 
лише для чоловіків. У подальшому кількість жінок в та-
ких професіях невпинно зростала, тоді як перед війною 
більша частина жінок, котрі працювали на оплачуваних 
роботах, належала до категорії робітниць, служниць 
або надомниць. Такий характер розширення сфери 
зайнятості жінок створив умови для входження до про-
фесійних відносин також представницям середнього 
класу, оскільки з'явились види робіт, які відповідали їх 
культурному рівню. В другій половині ХІХ століття зрос-
тала кількість працюючих жінок з середнього класу.  

Перераховані вище фактори зумовили підвищення 
економічного статусу жінки в американському суспільс-
тві в результаті громадянської війни. Значна громадсь-
ка активність жінок у цей період зумовила підвищення 
їх суспільного статусу. Хоча в ході війни зберігались 
прояви гендерної дискримінації, навіть у тих випадках, 
які загалом можна вважати досягненнями у справі збі-
льшення жіночих можливостей (менша в порівнянні із 
чоловічою заробітна плата жінок-клерків і медсестер, 
переважання серед оплачуваних працівників Санітарної 
комісії чоловіків, а серед неоплачуваних – жінок тощо), 
проте в цей час відбувалась помітна нівеляція тради-
ційних патріархальних відносин панування/підкорення, 
зумовлена зростанням самостійності американок. 

Громадянська війни 1861-1865 років у США зіграла 
велику роль у зростанні рівноправності американського 
жіноцтва. Вона стала важливим етапом у розвитку про-
блеми рівноправності жіноцтва в США, оскільки її події 
сприяли посиленню тенденції до поліпшення станови-
ща жінок у соціально-економічному і політичному житті і 
підвищення їх суспільного статусу. Через потреби во-
єнного часу протягом 1861-1865 років, коли виникла 
необхідність у мобілізації всіх, навіть прихованих, ре-
сурсів, відбулось зростання економічної ролі жінки та її 
суспільної активності. Розширилась сфера використан-
ня жіночої праці, тому що жінки були змушені замінюва-
ти чоловіків, котрі перебували на фронті. Під час війни 
більше мільйона чоловіків було вбито або поранено, і 
потреби економіки держави вимагали заступити їх за 
рахунок жіночих трудових ресурсів. Зросла кількість 
жінок, які працювали на виробництві та в сільському 
господарстві. Лише на Півночі близько мільйона фер-
мерів та робітників ферм було призвано до армії, а то-
му жінки працювали замість них та несли відповідаль-
ність за господарство. Протягом війни через нестачу 

чоловіків-трударів відбулось освоєння жінками профе-
сій, які раніше вважались чоловічими (канцелярська 
робота, медичне обслуговування, вчителювання), ста-
лась фемінізація деяких професій. Американки на Пів-
ночі і на Півдні країни відіграли величезну, життєво ва-
жливу роль у медичному обслуговуванні армії. Приміт-
ним було те, що до війни медичні професії вважались 
суто "чоловічими". Завдяки діяльності Санітарної комісії 
на Півночі, більшу частину працівників якої складали 
жінки, спостерігався низький для свого часу рівень сме-
ртності від хвороб. Жінки довели свою здатність вико-
нувати в суспільстві ті функції, які традиційно були пре-
рогативою чоловіків, і це привело до зростання суспі-
льної ролі та соціального статусу американок. Діяль-
ність жінок протягом війни сприяла зміні традиційних 
патріархальних стереотипів суспільної свідомості про 
біологічно детерміновану розумову та фізичну нижчість 
жінки і, відповідно, непристосованість її до "чоловічих" 
занять. Війна послужила каталізатором зростання ген-
дерної рівноправності та емансипації жінок.  
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ВИНИКНЕННЯ НАРОДНОГО РУХУ УКРАЇНИ: ІСТОРІОГРАФІЯ 

 
У статті здійснено огляд та аналіз праць, присвячених виникненню Народного Руху України. 
The author is analyses main aspects of scientific research of Narodny Ruch of Ukraine. 
 
Серед робіт, присвячених висвітленню піднесення 

суспільно-політичної активності населення України в 
роки перебудови, варто виділити студії, де мова йшла 
про організацію та діяльність Народного Руху України. У 
них аналізувалися різноманітні аспекти переростання 
руху на партію із визначенням причин успіхів у боротьба 
за владу у порівнянні із КПРС. На жаль ці роботи до 
останнього часу ще не були предметом спеціального 
історіографічного дослідження. Включення аналізу окре-
мих публікації з історії НРУ до історіографічних розділів 
деяких дисертацій не може вважатися достатнім.  

Тривалий час основна увага дослідників концентру-
валася на аналізі діяльності Народного Руху України як 

провідної сили політичної опозиції у той час. Крім того, 
увага зверталася на формування на базі НРУ нових 
політичних партій і громадсько-суспільних об'єднань. 
Слід зазначити, що в Україні саме НРУ і його союзники 
по національно-демократичному табору висунули про-
граму суспільно-демократичних перетворень, яка ви-
явилася ширшою за запропоновану правлячою партією 
"перебудову". Фактично поява НРУ свідчила про те, що 
можливість радянського уряду контролювати ситуацію в 
середині країни стала певною мірою обмеженою. Полі-
тична боротьба навколо перспектив реалізації плат-
форм влади і опозиції опинилася у центрі уваги бага-
тьох вчених. 
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Фактично до кінця 1990-х років інтерес вітчизняних 
дослідників до вивчення діяльності НРУ був не досить 
великим і мав суто прикладний характер, пов'язаний з 
аналізом сучасного політичного процесу. 

У цьому зв'язку заслуговують особливої уваги дослі-
дження К. Богомаза [4, 5]. У них автор ґрунтовно розгля-
нув питання багатопартійності в Україні, перетворення в 
суспільно-політичному житті, діяльність громадсько-
політичних рухів і партій за економічну незалежність 
України, а також роль громадських об'єднань у форму-
ванні національної свідомості й політичної культури на-
роду республіки. Важливо зазначити, що виникнення 
НРУ було пов'язане з комплексом політичних, соціально-
економічних та ідеологічних причин. Принциповим серед 
них, з одного боку, був сам процес демократичних пере-
творень, який зняв як в політичному, так і певною мірою у 
правовому розумінні відповідні заборони та обмеження 
на вільнодумство, що спричинило виникнення реального 
політичного плюралізму. З іншого боку, труднощі, супе-
речності й помилки в проведенні реформ, формування в 
суспільстві свідомості рішучого заперечення однопартій-
ної системи як неспроможної вплинути на подолання 
всевладної бюрократії партійних і радянських органів. 
Своєрідним прискорювачем розвитку суспільно-
політичних рухів і партій у багатопартійній системі було 
пробудження національної самосвідомості, прагнення 
народу України до суверенітету і незалежності. 

Начерки історії виникнення неформальних організа-
цій містилися у роботі О. Гараня "Від створення Руху до 
багатопартійності", яка вийшла друком у 1992 р. [8] В 
іншій роботі "Убити Дракона. З історії Руху та нових 
партій України" [9] автор зробив спробу висвітлити роль 
Руху у політичному житті суспільства, визначити основ-
ні причини та тенденції розвитку багатопартійності в 
Україні із доведенням їх об'єктивності. 

Історичні аспекти новітньої політичної історії України, 
багатопартійності та створення політичної опозиції, ролі 
НРУ в суспільно-політичному житті України подав В. М. 
Литвин [18]. Разом з відтворенням протиборства політич-
них сил він спрогнозував кредо та соціальну базу нових 
партій праворадикальної орієнтації, Народного Руху Укра-
їни та інших новітніх політичних структур. Цінність його 
праці обумовлена фактологічним викладенням процесів і 
подій із залученням маловідомих архівних даних. Він роз-
глядав НРУ за доволі радикальну суспільно-політичну 
організацію, котра спиралася у своїй діяльності на широкі 
та різноманітні політичні сили в країні у боротьбі за неза-
лежність, вплив на зміну світогляду громадян України. 

У працях В. Ковтуна [16] та Г. Гончарука [11] комплекс-
но проаналізовано періоди становлення та розвитку орга-
нізації, визначено її вплив на суспільно-політичне життя 
республіки. У дослідженнях піддано аналізу процес фор-
мування концепції і взаємодії чинників виникнення органі-
зації. Окремо розглядаються політичні постаті лідерів НРУ 
із зазначенням їх особистого впливу на розвиток політич-
них подій і еволюціонування організації. Варто зазначити, 
що дослідження Г.Гончарука побудоване на основі опра-
цювання відносно великої кількості різного роду джерел, 
серед яких важливе місце посідають документи НРУ. У 
той же час варто відзначити певну суб'єктивність вченого 
у оцінках історичних подій та спрощення викладу частини 
матеріалу.  

Діяльність НРУ у сфері міжнаціональних відносин 
ґрунтовно проаналізовано у колективній монографії вче-
них Інституту політичних і етнонаціональних досліджень 
НАН України "Національні меншини України у ХХ століт-
ті", де висвітлено роботу Ради національностей Руху, 
досліджено ставлення цієї організації до неукраїнських 
верств населення, зокрема до євреїв. Автори справед-
ливо наголошували на послідовність у відстоюванні 

українськими національними товариствами права на 
автономію національних меншин, які не мали державно-
сті за межами України. Крім того, у праці висвітлено сус-
пільно-політичну діяльність представників національних 
меншин України із визначенням їх ставлення до титуль-
ного етносу та можливості проголошення незалежності. 
Дослідники справедливо вказували, що передумовою 
виникнення і розвитку нових політичних об'єднань було 
прийняття змін до Конституції УРСР із скасуванням кері-
вної ролі комуністичної партії і закріпленням правових 
основ діяльності різних політичних партій України [23, 
275-283].  

Національні аспекти діяльності НРУ проаналізовано 
у кандидатській дисертації О. Шановської на тему: "Дія-
льність Народного Руху України з розробки національ-
ної програми та практичного втілення її в процесі дер-
жавотворення (1989 – 1996 рр.)" [28]. Авторка фактоло-
гічно довела створення Народного Руху України за пе-
ребудову як організації національного відродження в 
Україні, показала консолідацію національно-свідомих 
сил навколо Руху в умовах горбачовської "перебудови". 
Завдяки застосуванню новітньої методології вона про-
стежила еволюцію ідеологічної позиції Руху. 

У дослідженні Г. Гончарука і О. Шановської [12] дія-
льність НРУ проаналізовано з точки зору участі органі-
зації у формуванні національної ідеї. Проблеми діяль-
ності НРУ активно обговорювалися на конференціях 
"Народний рух України: місце в історії та політиці", що 
відбулися у 1994, 1996, 1998, 2000 рр у м.Одеса. Їх ма-
теріали містять оцінки ефективності діяльності органі-
зації, думки щодо політичної орієнтації її лідерів, міс-
тять хронологію політичних подій за участі НРУ. У пра-
цях Ю. Луканова [19, 100-107] та В. Куліка [15, 98-102] 
висвітлено протиріччя між лідерами організації із ви-
значенням причин їх загострення та оцінкою загальної 
спрямованості ідеології НРУ. 

Варто наголосити, що поза увагою вчених не зали-
шилися й регіональні аспекти діяльності НРУ. Напри-
клад, в роботах М. Тиского [27] та М. Голубця [10] дета-
льно висвітлені форми та напрямки роботи Руху в регі-
онах, співпраця між обласними ланками організації.  

Доцільно виділити дисертаційне дослідження 
С.Бондаренка, який присвятив його вивченню ролі На-
родного Руху України у національно-політичному житті 
наприкінці 80-х – на початку 90-х років XX століття. Ав-
тор зробив в цілому вірний висновок щодо спрямовано-
сті розвитку НРУ, вважаючи, що він повторив долю 
аналогічних масових громадських організацій колиш-
нього СРСР періоду перебудови, які переважно, мали 
схожі моделі, гасла, соціальні бази. Їх потужність зале-
жала не стільки від внутрішньої згуртованості, скільки 
від наявності не менш сильного об'єкту протидії, на 
якому фокусувався весь суспільний негатив. Не випад-
ково після проголошення незалежності України і забо-
рони комуністичної партії дезінтеграційні процеси в НРУ 
набули незворотнього характеру, що в політичних пи-
таннях вилилося в протистоянні ліній І. Драча – М. Го-
риня та В. Чорновола, а в організаційно-структурних М. 
Поровського та В. Чорновола. Перемогу лінії Чорново-
ла забезпечила потужна низова підтримка критично 
налаштованих до "нової" влади громадян, яка в свою 
чергу зумовлювалася суперечливістю умов постання 
незалежної Української держави в результаті політич-
них домовленостей між владою і рухівською верхівкою, 
а не внаслідок виконання рухівської програми. Пере-
творення Народного Руху України в політичну партію 
парламентського типу завершило значною мірою пошук 
варіантів власного місця в суспільно-політичному житті 
незалежної Української держави [6]. 

Варто виділити також дослідження діаспорного істо-
рика Р.Сольчаника, який показав ставлення НРУ до 
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визнання національно-культурних прав меншин в Укра-
їні, відзначаючи позитивні зміни, що відбулися на тере-
нах СРСР у справі посилення уваги до їхніх мовно-
культурних потреб [26, 129-136]. 

Окремо слід сказати про вивчення у пострадянській 
історіографії діяльності видатних лідерів українського 
національного руху із визначенням їхнього впливу на 
спрямування роботи політичних партій, громадських ор-
ганізацій і рухів у другій половині 1980-х років. В цілому 
правляча еліта в Україні на цьому етапі суспільного і 
державного розвитку виявилася неспроможною до шви-
дких комплексних реформ через те, що по-перше скла-
далася із вихідців соціально-класових груп, які об'єктивно 
боялися втратити владу. По-друге вона не володіла кад-
рами, які б відзначалися високою активністю, рішучістю і 
сучасною управлінською компетентністю. Правлячій еліті 
в Україні не протистояла серйозна реформістська опози-
ція, на роль якої могли б претендувати націонал-
демократичні сили. Проте вони не мали стратегічної про-
грами реформ, відповідного кадрового потенціалу. 

У праці Т. Батенка проаналізовано громадсько-
політичну діяльність І. Геля [3], особливо автор зупини-
вся на його роботі в Комітеті по відродженню УАПЦ та 
участі в русі за легалізацію УГКЦ. Ще дві роботи цього 
автора присвячені керівникам та активним діячам УГС 
М. Гориню [2] та Б. Гориню [1]. Багато уваги сучасними 
дослідниками приділено вивченню роботи 
В. Чорновола [7, 20], О. Ємця [24], Л. Лук'яненка [14, 24; 
22, 31-50]. На жаль, більшість досліджень являють со-
бою некритичний розгляд діяльності цих діячів. Варто 
виділити роботу М.Михальченка та В.Андрущенка [21], 
яка присвячувалася висвітленню політичної діяльності 
Л.Кравчука із аналізом його стосунків із опозиційними 
політичними партіями та громадськими організаціями 
на фоні оцінок суспільно-політичних процесів в державі.  

Українські вчені вірно зазначали, що тривалий час 
політичне лідерство в Україні ґрунтувалося в основно-
му на вождизмі з націонал-романтичним і націонал-
бюрократичним ухилом. Цей тип лідерства не передба-
чав глибоких професійних знань, а також опори на фа-
хову команду однодумців і сучасну політичну партію. 
Науковці також вірно вказували схильність українців до 
харизматичного типу лідерства. Визначаючи спряму-
вання політичної свідомості та рівень політичної куль-
тури населення України, пострадянські вчені справед-
ливо відзначали, що на відміну від політичної культури 
Заходу, яка здебільшого залишалася деперсоніфікова-
ною, або, інакше кажучи, партійною (виборець орієнту-
ється не стільки на особу кандидата, скільки на партійні 
сили, які той представляє), політична свідомість пере-
важної більшості населення персоніфікована [17, 11]. 

Загалом у дослідженнях пострадянських українських 
науковців, які вивчали політичну діяльність представни-
ків української правлячої еліти вірно відзначалося, що її 
поява ускладнювалася цілим рядом обставин. У період 
існування СРСР особи, що намагалися відстояти на 
політичному рівні національні інтереси, оголошувалися 
"націоналістами" і до них застосовувалися найсуворіші 
методи з метою припинення подібної діяльності. Особ-
ливо сильного удару було завдано по національній по-
літичній еліті у часи громадянської війни та сталінського 
режиму, який прагнув фізично знищити всіх українських 
національних лідерів. Ситуація ускладнювалася й тим, 
що Україна тривалий час не мала своєї державності. 
Тому суспільна думка деформувалася відповідним чи-
ном. Прагнення до національної незалежності навіть у 
середині ХХ сторіччя було у невеликої групи націона-
льно свідомої інтелігенції, з якою боролися шовіністи з 
КПРС. Загалом придушення національної самосвідомо-

сті українців, що здійснювалося як за часів радянської 
влади, так і за часів царизму, негативно відбилося на 
формуванні національно свідомої еліти.  

Більшу гнучкість думок у справі характеристики 
українських політичних діячів виявляли представники 
зарубіжної історичної науки. Серед дослідників україн-
ської діаспори варто відзначити роботу А. Каменського 
[13], яка була однією з перших праць з проблеми націо-
нально-демократичного руху в кінці 1980-х рр. Дослі-
дження написане на основі відомих на заході офіційних 
друкованих та радіоматеріалів. У ній висвітлено процес 
зародження національного руху, створення неформа-
льних організацій, їх діяльність, а також надруковано 
Статути деяких неформальних об'єднань. Аналогічні 
проблеми було розглянуто М. Прокопом, у праці якого 
показано вплив національного руху на суспільне життя 
в Україні протягом 1960 – 1980-х рр. [25]  

Потрібно вказати на певну необ'єктивність оцінок 
закордонними авторами реалій українського національ-
ного руху у другій половині 1980-х років. Вони в основ-
ному дорікали українським лідерам у недостатній рішу-
чості та радикалізмі дій і прагнень і не задавалися пи-
танням, яким чином у осіб, політична свідомість яких 
була сформована в умовах радянської дійсності може 
взятися західний погляд на речі та відповідні переко-
нання. Використання методології інтегрального націо-
налізму названими авторами діаспори ставало на пе-
репоні толерантному сприйняттю лідерів українського 
національного руху і характеристиці їх дій та поглядів 
відповідно до реальної обстановки в українському сус-
пільстві. Така постановка питання, до речі заважала 
визначенню ставлення більшості населення УРСР до 
можливості розпаду союзної держави, що, фактично, до 
останнього часу її існування видавалося багатьом до-
сить примарним. 

Посилення міжнаціональних протиріч на теренах 
радянської країни поруч із руйнуванням образу єдності 
радянського народу у другій половині 1980-х років з 
одного боку досить жорстко розмежували дослідників у 
їхніх оцінках участі населення УРСР у суспільно-
політичних процесах на захисників класичної радянсь-
кої політичної системи і прихильників демократизації 
суспільства на основі багатопартійності та врахування 
національних інтересів представників СРСР, а з іншого 
– обумовили появу великої кількості нових перекручень 
трактування історичного процесу, на основі яких лежа-
ла переконаність у перспективності і важливості висвіт-
лення так званих "білих плям" історії. 

Перші дослідження історії виникнення НРУ характери-
зувалися певною мірою надмірним захопленням роботою 
цієї організації і обмеженістю критичних зауважень на її 
адресу. Ейфорія пов'язувалася із суб'єктивними чинника-
ми відродження українського національного руху, який 
тривалий час взагалі не був представлений у політичній 
палітрі України на такому масштабному рівні. Більш вива-
жений аналіз діяльності Народного Руху дозволив об'єк-
тивніше визначити причини подальшого розпаду цієї орга-
нізації із зазначенням ролі конкретних політичних лідерів у 
цьому процесі. 
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СУЧАСНИЙ СТАН І ПЕРСПЕКТИВИ РОЗВИТКУ  

УКРАЇНСЬКО-ПІВДЕННОКОРЕЙСЬКИХ ВІДНОСИН 
 

Розглянуто українсько-південнокорейські відносини у 90-х рр. ХХ – початку ХХІ ст. у різних сферах суспільного життя. 
Доведено перспективність співробітництва з Республікою Корея. 

The Ukrainian-South Korean relations are considered in 90-s of ХХ – beginning of ХХІ c., is analysed of different spheres of public 
life. Perspective of collaboration with Republic of Korea is well-proven. 

 
Стратегічна мета України – європейська і євроатлан-

тична інтеграція не повинна виключати можливостей роз-
витку відносин з країнами інших регіонів світу, зокрема, з 
Азіатсько-Тихоокеанським регіоном (АТР). Так, під час 
візиту до Республіки Корея (РК) у 2006 р. президент Укра-
їни В.А. Ющенко наголосив, що на тлі своїх європейських 
пріоритетів Україна глибоко зацікавлена у розвитку відно-
син з лідерами азіатського простору, зазначивши, що се-
ред партнерів в Азії РК займає особливе місце [6]. 

Для АТР характерним є високий динамізм політичних 
та економічних процесів, що формують стійку тенденцію 
до його перетворення на важливий регіон світу. Нинішня 
фінансова криза напевно сприятиме подальшому об'єд-
нанню АТР (йдеться про можливість створення єдиної 
валюти, що знизить залежність азійської економіки від 
долара і посилить економіку регіону). Процеси інтеграції 
відбуваються у регіоні за допомогою регіональних об'єд-
нань: Асоціації країн Південно-Східної Азії (АСЕАН), зони 
вільної торгівлі країн АСЕАН+3 (Китай, Японія, РК), Орга-
нізації азійсько-тихоокеанського економічного співробітни-
цтва (АТЕС), започатковано Форум АСЕМ, що об'єднує 
країни ЄС і Азії. Україна має вразовувати ці інтеграційні 
процеси, які матимуть наслідки і за межами регіону. Краї-
ни АТР у процесі інтеграції визначають перспективи гло-
бальної конкурентної боротьби, розподілу товаропотоків і 
інвестиційних ресурсів [8,с. 16]. 

У свою чергу, Південна Корея – потужна і впливова 
держава Азії, одна з розвинутих країн світу. Тому є за-
кономірним, що одним з головних зовнішньополітичних 
пріоритетів України в АТР є розвиток відносин з РК. 
Отже, є потреба дослідити українсько-корейські відно-
сини, їх перспективи. В українській науці піднімаються 
проблеми розвитку країн АТР і співробітництва з ним 
нашої держави [1, 8]. Проте, мало досліджень, в яких би 
розкривалося співробітництво України з РК [2]. 

Республіка Корея визнала незалежність України 30 
грудня 1991 р. Підписання Спільного Комюніке про 
встановлення дипломатичних відносин між Україною та 
РК 10 лютого 1992 р. започаткувало політичний діалог 
між країнами. 

Слід вказати, що основна мотивація розвитку відно-
син з країнами АТР, зокрема, з РК була і залишається 
для України економічною. Внутрішній ринок РК перепо-
внений і величезні капітали шукають нові вектори для 
економічної активності, перспективні ринки збуту, інвес-
тиційні проекти. З огляду на це, для Кореї Україна є 
цікавим і перспективним партнером. Так, президент РК 

Лі Мйон Бак нещодавно вказав, що Корея сприймає 
Україну як важливий центр корейських інвестицій у ре-
гіоні Центральної і Східної Європи [7]. Це повинна ви-
користати Україна. Корейські компанії інвестують в 
Україну, незважаючи на ризик через дешеву робочу 
силу, яка має високу кваліфікацію, наявність природних 
ресурсів, розвинутих технологій й фундаментальних 
наук [4, с.3]. РК зацікавлена в імпорті української сиро-
вини. Для її ділових кіл важливим є геополітичне поло-
ження України: активна діяльність на нашому ринку 
зміцнює позиції корейського капіталу в європейському 
економічному просторі. 

Які вигоди від співробітництва з Кореєю отримує Укра-
їна? Повноцінне співробітництво з РК сприятиме побудові 
ефективної економіки, обміну новітніми технологіями. Сьо-
годні успіх країни залежать від залучення іноземних інвес-
тицій в індустріальні галузі, при цьому, важливим є не ли-
ше прихід капіталу, а й знань, новітніх технологій. Особли-
вістю економічно-інвестиційного співробітництва України з 
РК є те, що воно не супроводжується з боку корейців полі-
тичними умовами, що дає можливість керуватися насам-
перед економічною доцільністю. 

Інтересам України відповідає освоєння нових ринків, 
зокрема корейського, що означатиме для вітчизняних ви-
робників закріплення ринків збуту продукції. Так, на думку 
посла РК в Україні Лі Сонг Джу перспективи двосторонніх 
економічних відносин дуже хороші: обидві країни допов-
нюють одна одну; їх економіки мають промислову основу, 
а кожна з них – свої пріоритетні галузі. В України це аеро-
космічна галузь, військова промисловість, металургія, а в 
Кореї – автомобілебудування, суднобудування і електро-
нна промисловість [5]. 

Співпраця України з "азійськими тиграми" зміцнить її 
становище на міжнародній арені. Україні слід ефектив-
но використовувати своє геостратегічне положення, 
вона може стати "мостом", об'єднуючи народи та 
транспортні коридори Європи і Азії, що відповідає і ін-
тересам країн Азії, які потребують зменшення вартості 
та часу перевезень своїх товарів. Так, у 2006 р. під час 
ІІІ засідання українсько-корейського Комітету з торгівлі 
була підтверджена перспективність маршруту Іллі-
чевськ – Пуасан. Транспортні проекти мають отримати 
належну державну підтримку, Україні необхідно долу-
читися до співпраці у рамках форуму AСEM, до проек-
тів і програм співробітництва з Азією. 

Важливим для України є вивчення корейського до-
свіду при реформуванні своєї економіки. Так, посол 
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Кореї Хо Сун Чол, пояснюючи зростання економіки РК, 
вказує, що керівництвом країні приймалося безліч дій, з 
метою збільшення накопичень, розширення експорту, 
залучення інвестицій, технологій, що дозволило РК за-
йняти гідне місце у світі [9]. 

Сприяти українсько-корейській співпраці мають зу-
стрічі між делегаціями обох країн, особливо на вищому 
рівні. Зазначимо, що первинне співробітництво поляга-
ло у створенні необхідного фундаменту, зокрема, з 
1992 р. у Києві діє посольство РК, а з 1997 р. – посольс-
тво України у Сеулі. В цілому, підписано низку докумен-
тів, які регулюють відносини між країнами у політичній, 
економічній, торговельній, науково-технічній, культурно-
гуманітарній сферах. 

Так, у ході державного візиту до РК президента Укра-
їни Л.Д.Кучми у грудні 1996 р. було підписано Спільну 
Декларацію про принципи відносин та співробітництва 
між Україною та РК (у якій вказано, що сторони розвива-
тимуть дружні відносини, всебічне співробітництво), Уго-
ду між урядами про взаємне сприяння та захист інвести-
цій, Меморандум про взаєморозуміння щодо заснування 
Спільного Комітету з торгівлі. Практичним результатом 
переговорів стало створення в 1998 р. спільного проекту 
Запорізького автозаводу і корпорації "Деу". Сьогодні за-
воду належить близько половини сукупного випуску ав-
томобілів в Україні, це підприємство, що володіє повним 
циклом виробництва легкових автомобілів. 

Наголосимо, що Південна Корея була однією з пер-
ших країн, що вклала чималі суми інвестицій до Украї-
ни, з азійських країн-інвесторів найбільші інвестиції у 
нашу економіку зроблені саме РК, яка посідає 12 місце 
(172,4 млн дол.) у загальній кількості інвестицій в Укра-
їні. В країні діє 27 підприємств з корейським капіталом. 

За умов належного врахування підходів південноко-
рейського партнера Україна спроможна побудувати 
життєздатну систему відносин з РК. На Корейському 
півострові зберігається проблема роз'єднаного народу, 
небезпека розповсюдження ядерної зброї. Все це необ-
хідно враховувати при визначенні стратегії України що-
до РК. Україна підтримує політику об'єднання Кореї, 
виступає за розв'язання цієї проблем за допомогою 
діалогу між КНДР і РК і багатосторонніх переговорів. 
Україні потрібно і надалі підкреслювати підтримку полі-
тики мирного об'єднання Кореї. Щодо ядерної програми 
КНДР, Україна офіційно наголошувала про недопусти-
мість розповсюдження ядерної зброї і висловлювала 
готовність допомогти у вирішенні ядерної кризи, поді-
лившись власним досвідом. Зі свого боку, Корея під-
тримувала намір України вступити у Світову організа-
цію торгівлі, сьогодні, в її прагненні вступити в ЄС. 

Двостороннє політичне співробітництво розвиваєть-
ся і за допомогою зустрічей, візитів керівників зовніш-
ньополітичних відомств та проведення політичних кон-
сультацій, візитів парламентських делегацій і ін. Так, 
міністр закордонних справ України К. Грищенко здійс-
нив офіційний візит до РК 6-8 червня 2004 р. Під час 
його зустрічі з президентом РК Ро Му Хйоном було ви-
словлено готовність продовжувати широку взаємодію в 
ООН. Сторони констатували збіг позицій з реформу-
вання ООН, інших актуальних проблем світової політи-
ки, зокрема, відбудови Іраку, боротьби з тероризмом. 

Знаменною подією для розвитку відносин мав офі-
ційний візит 20-22 жовтня 2005 р. прем'єр-міністра РК Лі 
Хе Чхана в Україну, який став першим візитом високого 
рівня в Україну. За результатами переговорів сторони 
підписали міжурядові угоди: про морське торгівельне 
судноплавство, про грантову допомогу й технічне спів-
робітництво, проект Угоди про безвізові поїздки для 
власників дипломатичних паспортів. 

Республіка Корея стала другою країною після Япо-
нії, для якої в Україні ввели безвізовий режим для гро-
мадян РК, які знаходяться в Україні строком до 90 днів; 
для громадян України і РК, які користуються диплома-
тичними паспортами, на такий же строк; передбачено 
продовження до 5 років терміну дії багаторазових віз 
для громадян держав, які відвідують країни в ділових 
цілях. Спрощення візового режиму мало позитивний 
вплив на відносини: кількість корейців, які відвідали 
Україну, як і кількість українців відвідавших Корею, збі-
льшилося в 2-3 рази. 

Розширив спектр співпраці між країнами державний 
візит В.А. Ющенка до Республіки Корея 18 – 19 грудня 
2006 р. У ході переговорів під головуванням В. Ющенко і 
Ро Му Хйона було обговорено широке коло питань (на-
лагодження нових економічних зв'язків, співпраця в авіа-
космічній сфері, створення прямого авіасполучення між 
Києвом і Сеулом, поліпшення умов життя корейської об-
щини в Україні, визнання дипломів про вищу освіту). Бу-
ло досягнуто домовленості щодо перетворення Спільно-
го комітету з питань торгівлі у Міжурядову комісію з пи-
тань торговельно-економічного спів робітництва, що ма-
тиме ширші повноваження. Крім того, мова йшла про 
визнання парламентом РК Голодомору 1932-33 рр. ак-
том геноциду українського народу. У відповідь спікер Лім 
Че-джанг завірив, що парламент працюватиме над адек-
ватною оцінкою цієї трагедії. 

За результатами самміту прийняли Спільну заяву, 
підписали міжурядові угоди про співробітництво у сфері 
оборонної промисловості і матеріально-технічного за-
безпечення та про співпрацю у галузі використання 
космічного простору у мирних цілях. Південна Корея 
входить у десятку країн з найбільшим військовим бю-
джетом. Тому стати одним з постачальників озброєння, 
військової техніки в цю країну вигідно для України, вра-
ховуючи наш досвід у танкобудуванні, виробництві ви-
сокотехнологічної зброї. При цьому слід враховувати 
потреби РК, можливо, необхідним є постачання не се-
рійної техніки, а випуск техніки під конкретне замовлен-
ня. Співробітництво у космічній галузі є предметом за-
цікавленості України, яка має потенціал в авіаційній, 
ракетно-космічній галузях. Так, у 2006 р. РК запустила 
супутник, який було виведено на орбіту українським 
ракетоносієм. 

Відбулося також підписання Рамкової міжбанківської 
експортної кредитної угоди, яка передбачала фінансуван-
ня придбання товарів і послуг не тільки корейського виро-
бництва, а й з інших країн, в межах 60 млн. дол. до 5 років. 

Зазначимо, що тривалий час зусилля сторін були 
зосереджені на реалізації зазначених домовленостей, 
досягнутих у ході візиту В. Ющенка до РК. 

Розвивається співробітництво України з Республікою 
Корея у рамках ООН і інших міжнародних організацій, від-
значимо активний рівень взаємодії України та РК з питань 
виборів до органів міжнародних організацій. 

Слід виокремити і співробітництво між законодавчи-
ми органами Кореї та України. У Верховній Раді України 
створена Українсько-корейська асоціація міжпарламе-
нтських зв'язків, у парламенті РК з 1998 р. діє Корейсь-
ко-українська асоціація міжпарламентських зв'язків. У 
1995 р., 2000 р. відбулися візити до РК голів ВРУ 
О.О.Мороза, І.С.Плюща. У квітні 2002 р. Україну відві-
дав віце-спікер РК Кім Чонг Хо, у 2006 р. – спікер Лім 
Чае Джунга. 

Поглибленню діалогу між державами сприяло те, 
що в липні 2009 р. вперше за 18 років незалежності, 
прем'єр-міністр України Ю. Тимошенко відвідала Пів-
денну Корею. Метою візиту було активізація співпраці і 
виведення її на новий рівень. Одним з головних питань 
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переговорів було участь корейських інвесторів у будів-
ництві енергоблоків на Рівненській і Хмельницькій АЕС і 
питання інвестицій в інші галузі економіки. Так, 
Ю. Тимошенко відзначила, що уряд розраховує на спів-
працю у сфері енергетики, в аграрному секторі [11]. 

Корея має досвід впровадження передових техноло-
гій і створення атомної промисловості. Логічно, що спів-
працею в області енергозбереження зацікавилися в 
Україні. Двосторонні відносини визначаються в цій га-
лузі Угодою між урядами про співробітництво в галузі 
використання ядерної енергії в мирних цілях (2007 р.). 
Україна може здійснювати поставки в РК електрообла-
днання та продукції турбінобудування. Розширенню 
взаємодії у даній галузі сприяло підписання 14 травня 
2009 р. меморандуму між "Енергоатомом" і корейською 
електроенергетичною компанією КЕРСО, який перед-
бачає розширення співпраці у сфері проектування та 
будівництва атомних електростанцій. 

Зазначимо, що більша частина візиту Ю. Тимошенко 
була присвячена спілкуванню з представниками корей-
ських корпорацій. Прем'єр запропонувала їм взяти 
участь у конкурсі щодо купівлі акцій "Укртелекому", у 
будівництві нафтопереробного заводу і видобутку при-
родного газу із шельфу Чорного моря. Керівники корей-
ських корпорацій висловили зацікавленість у будівницт-
ві портів, залізниць в Україні; у розробці покладів урану; 
отриманні української сталі. 

За результатами переговорів між прем'єр-міністрами 
України і РК було підписано ряд документів: про взаємо-
розуміння між Міністерством економіки України і Міністер-
ством економічних знань РК, у сфері використання інстру-
ментів торгового захисту і Меморандуми про взаєморозу-
міння між "Державним експортно-імпортним банком Украї-
ни" і "Експортно-імпортним банком Кореї", між "Укрзаліз-
ницею" і корейськими компаніями щодо співпраці у галузі 
залізнодорожнього будівництва. 

В цілому, підсумки візиту Ю. Тимошенко до Сеула 
вищі, ніж конкретні домовленості, досягнуті під час по-
їздки. Візит може дати позитивний імпульс розширенню 
двосторонньої співпраці та залученню корейських інве-
стицій в економіку України. Так, Ю. Тимошенко наголо-
сила, що уряд сприятиме тому, щоб всі "зелені вулиці" 
для корейського бізнесу були відкриті [11]. Для цього, 
зокрема, у Кабінеті міністрів буде створена група спри-
яння корейським інвесторам. 

Зважаючи на останні події слід зазначити, що відно-
сини між Україною і РК активізувалися, і не лише у полі-
тичній, а й у економічній сфері. Так, зовнішньоторгове-
льний обіг товарів і послуг України з РК у 2008 р. стано-
вив 2,69 млрд. дол. і збільшився, у порівнянні 2007 р. в 
1,5 раза. Обсяги експорту становили 636,7 млн. дол., 
імпорт склав 2,05 млрд. дол. [3]. За підсумками двосто-
ронньої торгівлі України з країнами Азії у 2008 р. за об-
сягами експортних поставок товарів, що здійснювались 
з України до РК, остання посіла 8 місце, а за обсягами 
імпорту – РК посіла 3 місце у регіоні. Україна є одним із 
найбільших торгових партнерів Кореї серед країн СНД. 
Структура експорту товарів з України у Корею предста-
влена в основному сировинними ресурсами. Важливим 
для України є збільшення експорту до РК і його перебу-
дови на користь високотехнологічної продукції та про-
дукції з високим ступенем обробки. 

Водночас, показники економічної співпраці, надхо-
дження інвестицій попри позитивну динаміку не відпові-
дають потенціалу і України, і її партнеру. Гірше розвива-
ються відносини у сільськогосподарському секторі, у який 
спрямовано незначну частину корейських інвестицій. РК є 
одним з найбільших імпортерів сільськогосподарської 

продукції і українські товари мають можливість збільшити 
поставки цієї продукції на ринок РК. 

Між державами створено інфраструктуру культурного 
та гуманітарного співробітництва, що включає ряд гумані-
тарних організації, культурних і навчальних центрів, вста-
новлено контакти між навчальними закладами, культур-
ними колективами. Співробітництво у сфері технічної до-
помоги здійснюється по лінії Корейського агентства між-
народного співробітництва. Так, з 1992 р. до 2002 р. через 
це агентство 207 громадян України стажувалися в РК. В 
останній час збільшилася кількість обмінів вченими, сту-
дентами. Водночас, невирішеним залишається питання 
підписання угоди про визнання документів про вищу осві-
ту, проект якої був переданий РК ще у 2006 р. 

У цілому, Корея надала матеріальну допомогу Укра-
їні на суму понад 20 млн. дол [10, c. 254]. РК допомогає 
у будівництві "Укриття" на Чорнобильській АЕС (участь 
РК у проекті складає 300 тис. дол.), організовує ліку-
вання в РК дітей, що постраждали від Чорнобильської 
катастрофи. Неодноразово представники уряду Кореї 
передавали медичне обладнання в наші лікарні. Ком-
панія Samsung співпрацює з олімпійським комітетом 
України і є спонсором національної і юнацької футбо-
льної збірної України, підтримує художню гімнастику. 

Україні ж слід звернути увагу на покращення умов для 
етнічних корейців (РК неодноразово порушувала цю те-
му). До того ж, РК має намір здійснювати інвестування у 
сільське господарство у тих регіонах України, де надаєть-
ся сприяння у створенні інфраструктури для корейців. 

Отже, з моменту встановлення дипломатичних від-
носин відбулися візити президентів і прем'єр-міністра 
України в РК, але не відбулося жодного зворотнього 
візиту на такому рівні в Україну, окрім візиту прем'єр-
міністра РК Лі Хе Чхана в 2005 р. Сеул має "борг" візи-
тів вищого керівництва до України. Між державами під-
писано низку документів, водночас, необхідні кардина-
льні дії, спрямовані на розширення і поглиблення спів-
праці між державами в усіх сферах. Українсько-
корейські відносини не повинні мати декларативного 
характеру, оскільки всебічний розвиток відносин з РК 
дозволить реалізувати ряд задач вітчизняного економі-
чного розвитку. До перспектив партнерства України та 
РК необхідно віднести: подальший розвиток політично-
го діалогу, співробітництво в галузях економіки, науки і 
техніки, міжнародних питаннях (співпраця у межах 
ООН; нерозповсюдження ядерної зброї; подолання на-
слідків Чорнобильської трагедії). 
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КРИЗА ПАРТІЇ ДЕМОКРАТИЧНОГО СОЦІАЛІЗМУ НІМЕЧЧИНИ ПІСЛЯ УСПІХУ 1998 РОКУ 
 

Спираючись на німецькомовні документи і матеріали, автор висвітлює наслідки успіху Партії демократичного соціалі-
зму у виборах різних рівнів 1998 року, які призвели до внутрішньопартійної кризи. 

Based on the documents and materials in German language, the author highlights the impact of the success of the German Party of 
Democratic Socialism in elections at various levels in 1998, which led to internal crisis. 

 
Партія демократичного соціалізму є досить супереч-

ливою силою на загальнонімецькій політичній арені. ПДС 
утворилася з правлячої партії НДР Соціалістичної єдиної 
партії Німеччини, що стало однією з найбільших перепон 
у її розвитку як загальнонімецької політичної сили.  

Метою статті є дослідження кризових процесів, які 
мали місце в історії Партії демократичного соціалізму 
після успішного виборчого процесу 1998 року.  

У дослідженні було використано статистичні данні 
виборчої комісії [3], окремі публікації у німецьких пері-
одичних виданнях [2, 5] а також рублыкації партійних 
функціонерів [6, 7].  

В українській історіографії проблематика ПДС досі 
залишається поза увагою науковців. Розглядаючи німе-
цьких науковців, то загальною історією ПДС займався 
Манфред Беренд, якому належить праця по загальній 
історії ПДС до 2006 року [1]. Слід також виділити праці 
Геро Нойгебауера і Ріхарда Штоса, які у своїх дослі-
дженнях критично розгяладали ПДС з різних сторін, ви-
користовуючи соціологічні і політологічні дослідження [9]. 

27 вересня 1998 року на виборах до німецького Бу-
ндестагу 14 скликання ПДС змогла досягти найкращого 
серед усіг загальнонімецьких голосувань результату. 
На виборах вона здобула 5,1 % голосів виборців і 36 
прямих мандатів. Перше місце отримала Соціал-
демократична партія Німеччини [3].  

Таким чином, вперше Партія демократичного соціа-
лізму змогла здобути статус окремої фракції. Лідером 
фракції, як і очікувалося, став Грегор Гізі. Окрім того 
кандидат від ПДС Петра Бласс стала віце-президентом. 

Після блискучого для ПДС виборчого процесу 1998 ро-
ку, партія змогла розпочати свою участь в урядуванні на 
рівні окремих федеративних земель. Так, на початку лис-
топада 1998 року Партія демократичного соціалізму змог-
ла стати повноцінним партнером у земельному уряді Мек-
ленбурга-Передньої Померанії. Від ПДС в уряді федера-
тивної землі було задіяно три міністри.  Між ПДС і 
СДПН було підписано перший коаліційний договір. Згідно 
з ним Хельмут Хольтер, Мартіна Бунге і Вольфганг Мет-
лінг ставали міністрами федеративної землі ФРН [1]. 
Окрім того договір містив ряд пунктів, які розходились з 
попередніми позиціями Партії демократичного соціалізму, 
зокрема у питаннях фінансування общин і забезпеченні 
потрібних робочих місць.  

Проте недоліки на коаліційному рівні на той час не 
викликали якогось ажіотажу, адже ПДС вперше змогла 
виступити у якості владної сили. Цей факт спричинив і 
певне пожвавлення у пресі, адже фактично не пройшло 
ще й 10 років як діяльність СЄПН було припинено на-
родом. Тепер виборці проклали шлях для спадкоємниці 
СЄПН ПДС до участі в уряді. Разом з цим у ФРН потра-
пила і колишня партійна еліта НДР.[5] 

Увійшовши до парламенту, окремі члени партійного 
ядра і керівництва вже зійшлися на думці, що партія 
остаточно піднялась на політичну сцену ФРН. Разом з 
цим вони намагалися перейняти спосіб мислення і дії 
старих німецьких політичних партій. Це врешті решт 
призвело до того, що відбувалися конфлікти між окре-
мими членами партії і цілими групами.  

Серед партійних осередків, платформ як завжди виок-
ремлювалася група, яку представляли Грегор Гізі, Дітер 
Кляйн і Андре Брі. Вони все активніше прагнули до само-
розвитку, намагаючись змінити діючу програму. Як завжди 
противагу їм представляли ліві сили всередині ПДС – Ко-
муністична платформа, Марксистський форум. Вони за-
хищали попередній партійний курс, який було закріплено 
програмою 1993 року [9, S.18]. 

На їх думку єдине, що змінилося у порівнянні з 1993 
роком – це розвиток капіталізму, проти якого, на їх дум-
ку слід було активно боротися. Гізі і його прибічники 
бачили потребу у постійній зміні програми і політики 
ПДС, яка має слідувати тенденціям нового часу. Звісно, 
таким чином ПДС мала б також підтримувати інтерес 
до себе з боку їх коаліційних партнерів – Соціал-
демократичної партії Німеччини. 

На початку 1999 року, 16-17 січня у Берліні проходи-
ло перше засідання VI загальнопартійного з‘їзду. Цей 
партійний з‘їзд став одним із найконфліктніших за остан-
ній час. Одним із завдань була розробка нової партійної 
програми, що на тлі внутрішніх суперечок було нелегко. 

Андре Брі, в одному зі своїх інтервью зазначив, що 
ПДС наразі є неконкурентноспроможною, адже стара ліва 
гвардія всередині ПДС стримує її розвиток. Він також на-
голосив на тому, що той соціалізм, який існував у колиш-
ній НДР не заслуговує на те, аби його захищати [2]. 

Було вирішено створити комісію, що складається з 
17 чоловік, у яку мають бути включені представники від 
лівих партійних об‘єднань. І вже ця комісія мала вирі-
шити чи потребує ПДС нову програму або достатньо 
буде внести зміни до існуючої. Це припинило на деякий 
час суперечки стосовно партійної програми, оскільки на 
порядок денний виходило питання про участь ПДС у 
наступних виборах до Європарламенту.  

У березні 1999 року у Зулі відбулося друге засідання VI 
загальнопартійного з'їзду, яке було присвячено виборам 
до Європарламенту. На засіданні було проголошено по-
зицію ПДС, яка виступала проти подальшої мілітаризації 
Євросоюзу. Позиція ПДС врешті решт виявилася досить 
дієвою і на виборах до Європарламенту ПДС здобула 
5,8% голосів виборців і увійшла до складу Європарламен-
ту, отримавши 6 мандатів [3].  

 Хоч вибори до Європарламенту і вселили у членів 
ПДС віру у свої сили, вони не змінили ходу дискусії на-
вколо зміни партійної програми. Основним ідеологом 
правого крила ПДС залишався Грегор Гізі. Своє бачення 
політики ПДС він виклав у "12 тезах щодо політики су-
часного соціалізму" [6]. Гізі вперше поставив себе у по-
зицію агресивного опозиціонера, заявивши, що у разі 
неприйняття партією його тез, він стане чужим для неї. 
"12 тез" містили ряд провокаційних пунктів, які стосува-
лися висловлювань Карла Маркса або непрямо вказува-
ли на ідеали, які були притаманні комуністичним суспіль-
ствам, що не означало, що Гізі закликав до встановлення 
подібних режимів, проте у непідготовлених читачів це 
мало виклиткати певні підозри та непорозуміння.  

Позиція Гізі мала значний вплив на інші політичні 
сили. Так, колишній бургомістр Берліну від СДПН ви-
словився за створення коаліції з ПДС, Гізі зустрівся з 
Гельмутом Колем і Вольфгангом Шойбле – представ-
никами ХДС [1, S.96].  
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Можна по різному оцінювати подібнії дії. З однієї сто-
рони, ПДС, здобувши певні важелі влади виявилась у 
багатьох випадках дійсно непідготовленою до участі у 
владних відносинах, забуваючи про свій статус опозиці-
онерів, який партія так активно пропагувала перед вибо-
рами 1998 року. З іншої – це була політика пристосуван-
ня, яку підтримали інші політичні партії, які бачили, що 
владні дії ПДС вже відійшли від декларативного харак-
теру і партійні осередки проводять свою політику спира-
ючись на реальний стан речей а не на утопічні ідеї. Ра-
зом з цим ПДС постіно опинялася у ситуації, коли існу-
вала загроза втратити своє обличчя, постійно підлашто-
вуючись під інші політичні сили.  

Третє засідання VI загальнопартійного з‘їзду, яке 
проходило з 7 по 9 квітня 2000 року у Мюнстері стало 
першим в історії Партії демократичного соціалізму, яке 
відбувалося на заході Німеччини. Її делегати виступали 
під загальним гаслом "Солідарність – чесність – майбу-
тнє. Соціалістична опозиція".  

На цьому засіданні, на третій день, відбулася ще 
одна визначна подія. Грегор Гізі виголосив промову, яку 
він оголосив останньою на з‘їзді. Незадовго до цього 
Лотар Біскі оголосив, що більше не буде висувати свою 
кандидатуру на пост голови партії. За ним послідував і 
Грегор Гізі, який огоглосив про своє небажання продо-
вжувати головування у парламентській фракції ПДС. 
Таким чином найактивніший партійний функціонер і 
стратег залишив свій пост. Обидва політика пояснили 
свій вчинок тим, що дають простір для більш молодого 
покоління. [11]  

Відтепер розпочався новий етап для ПДС. На пер-
шому засіданні VII партійного з‘їзду у Котбусі, який про-
ходив 14 жовтня 2000 року було офіційно обрано Габі 
Циммер новою головою партії. У своїй привітальній 
промові промові вона наголосила на тому, що ПДС не 
має йти шляхом розвитку партії Зелених, тобто шляхом 
відходження від власних ідеалів [1, S.106]. 

На засіданні у Котбусі, Партія демократичного соці-
алізму фактично стала на новий шлях свого розвитку. 
Було оголошено "перемир‘я" між внутрішніми партійни-
ми групами, а на чолі партії опинилися функціонери, які 
все ж таки підтримували просування ПДС у правому 
напрямку, а їх прихід до влади і проведення партійного 
з‘їзду призупинили партійні суперечки, при цьому про-
довжуючи курс попереднього керівництва вправо.  

Перша половина 2001 року стала ареною дебатів 
навколо нової програми партії, які припинилися меньше 
ніж рік тому, і які могли призвести до новго конфлікту 
всередині ПДС. Наприкінці квітня Габі Циммер опублі-
кувала новий проект програми, авторами якої були бра-
ти Андре і Міхаель Брі а також Дітер Кляйн. Напротива-
гу їм, на початку травня Моніка Бельцер, Екехард Лібе-
рам і Вінфред Вольф другий проект програми Партії 
демократичного соціалізму.  

ПДС не змогла представити своїм потенційним ви-
борцям хоча б загальне уявлення про свої цілі і мету а 
також не пристосовувалася до постійних соціальних і 
культурних змін на сході Німеччини. Партія демократи-
чного соціалізму дуже довго намагалася стати повно-
цінною народною партією на території ФРН і представ-
ляти собою альтернативу для тих виборців, які її шука-
ють, а ставши такою альтернативою не змогла у повній 
мірі скористатися своєю позицією. 

Перед виборами 2002 року опинилася у становищі, 
яке неможна охарактеризувати ані скрутним ані перспе-
ктивним. Партія демократичного соціалізму існувала як 
третя за силою партія і постійно вдавалася до супере-
чок всередині партії і на політичній арені, але відсут-
ність великих передвиборчих процесів і принципових 

змін у партії не сприяла підтриманню інтересу до себе 
серед населення. 

Габі Циммер намагалася знайти золоту середину 
між реформатормаи і традиціоналістами., що призвело 
до того, що ПДС опинилася у нейтральній позиції, що 
не могло бути передумовою до успішної передвиборчої 
кампанії [10, S. 131]. 

Ще у листопаді 2000 року, одразу після партійного 
з‘їзду у Котбусі, нове партійне керівництво висунуло 
вимогу до січня 2001 року підготувати проекти про ос-
нови і структури передвиборчої боротьби, про методи її 
фінансування. Щодо програми, то її мали ухвалити на-
весні 2002 року на партійній нараді.  

Передвиборчу програму було викладено у документі 
під назвою "Лише справедливість гарантує майбутнє. 
Стратегія ПДС 2001/2002" і представлено на другому 
засіданні VII партійного з‘їзду, який відбувся у жовтні 
2001 року у Дрездені [12].  

На початку 2002 року керівницітво ПДС вважало, що 
партія є достаньо сильною, аби набрати не 6% а навіть 
9% голосів і отримати щонайменше 7 мандатів, стано-
вище ПДС у якості третьої за силою партії залишалося 
непохитним, а на сході вона взагалі розглядалася як 
найсильніша політична організація.  

Першу ж репетицію виборів Партія демократичного 
соціалізму провалила. У квітні 2002 року було проведе-
но вибори до федеративного земельного парламенту у 
Захсен-Ангальті. Попри те, що ПДС разом з СДПН 
пройшли до парламенту, Партія демократичного соціа-
лізму значно погіршила своє ситановище у порівнянні з 
1998 роком.  

Головний стратег передвиборчої кампанії Бартш не 
вбачав у подібгих результатах ніякого негативу і продо-
вжував стверджувати, що програму завершено, проте 
для голови пратії Габі Циммер було зрозуміло, що пар-
тія, у своєму прагенні до влади, втрачає політичне об-
личчя. З однієї сторони було підкріплено подальшу ме-
ту ПДС позиціонувати себе як опозиційну партію, з ін-
шої вона все ще була задіяна в урядах і припиняти 
свою участь у них їй не хотілося [10, S. 137]. 

Ситуація на загальноолітичній арені Німеччини пе-
ред виборами постійно змінювалася. Зараз ПДС вже не 
могла просто йти у опозицію до всіх. Слід було постійно 
озиратися по сторонам, зокрема звертати свою увагу 
на СДПН і корегувати свої дії по відношенню до СДПН. 
Як вже зазаначалося, ХДС на той час вже висунула 
свого головного кандидата – Едмунда Штойбера. Було 
також цілком зрозуміло, що парламентська фракція 
ПДС не буде віддавати за нього свої голоси, у якості 
бундесканцлера, хоча про повну підтримку Герхарда 
Шрьодера теж нічого прямо не говорилося. Грегор Гізі у 
своїй публікації висловився так, що "необирання Штой-
бера є вибором ПДС" [7]. 

Влітку 2002 року відбулася зміна стратегії у лавах 
СДПН, що могла потягнути за собою погіршення передви-
борчого становища ПДС. СДПН висловилася за підтримку 
роботодавців і невисловила ніякої конкретики щодо мож-
ливої червоно-зеленої коаліції. Сама ж ПДС у цей час 
замість того аби розвивати свою передвиборчу кампанію 
(на заразок кампаній 1994 і 1998 років), сконцентрувалася 
на діях СДПН, що недозволило надати власній кампанії 
якогось істотного імпульсу. Соціал-демократична партія, у 
свою чергу, ніяк відкрито не демонструвала свої відносини 
з ПДС, тому партія не змогла постійно привертати до себе 
увагу з боку преси. Ніяк не змінив існуючого становища і 
відхід Грегора Гізі з поста сенатора у Берліні, який було 
пов‘язано з аферою, до якої йогго було втягнуто. Журнал 
"Більд" виявив, що Грегор Гізі використовував належні 
йому (через його посаду) години польотів у приватних 
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цілях. Хоча саму відставку керівник кампанії Бартш проко-
ментував як таку, яка не має належного впливу на стан 
ПДС і яка є лише переміщенням політичних кадрів всере-
дині партії.  

У жовтні Соціал-демократи розпочали нову стадію 
своєї політичної кампанії, яка була пов‘язана з введен-
ням військ до Іраку, проти якого вони активно виступа-
ли. Таким чином СДПН потроху почала здобувати ста-
тус антимілітаристської, у зв‘язку з чим поставало пи-
тання про доцільність вибору ПДС, якщо навіть Соціал-
демократична партія виступає проти війни. Звісно, ПДС 
вже більше 17 разів виступала у парламенті проти 
будь-яких військових дій, але СДПН змогла відібрати у 
ПДС ще один козир. 

Іншою подією, яку могла використати ПДС у своїй 
передвиборчій капанії стала повінь у східній Німеччині. 
Але знов таки, саме СДПН, а точніше діяльність Шрьо-
дера змогла відібрати першість. Під час подолання на-
слідкв повіні, Шрьодер отримав можливість показати 
себя у якості талановитого менеджера, який піклувався 
про добробут своїх громадян. ПДС, хоч і закликала до 
солідарності з постраждалим, але Габі Циммер не хоті-
ла робити національну катастрофу інструментом у по-
літичних протистояннях [4].  

У серпні було проведено конференцію керівника пе-
редвиборчої кампанії. Соціальні опитування відображали 
досить хитку позицію ПДС. Замість очікуваних 6% партія 
набирала 4%, а про заявлену кільксть мандатів вже не 
могло йти мови. Відтепер, опинившись у скрутному стано-
вищі, ПДС відкрито йшла на коаліцію з Соціалдемократа-
ми, стверджуючи, що лише у такому варіанті у СДПН бу-
дуть шанси увійти до уряду, що викликало відхилення 
подібних заяв зі сторони самої СДПН [10, S. 130-131]. 

Так, за місяць до виборів Партія демократичного 
соціалізму почала робити спроби виправити своє ста-
новище, намагаючись подати себе як партію, яка не 
дасть Штойберу посісти пост Бундесканцлера. Мало 
того, ПДС пійшла на більш рішучі дії, наприкінці серпня 
представники ПДС виступили з позицією, що якщо буде 

вибір між Шрьодером і Штойбером, а Соціал-демократи 
зможуть зупинити участь німецьких збройних сил у війні 
в Іраку, то ПДС буде готова віддати свої голоси у пар-
ламенті за Шрьодера [10, S. 130-131].  

На виборах до німецького парламенту, які відбулися 
22 вересня 2002 року ПДС, у порівнянні з 1998 роком погі-
ршила свй результат на 1,1 відсоток, здобувши лише 4,3% 
голосів виборців (див. Додаток 6). Замість запланованих 
семи, ПДС здобула лише 2 прямих мандати у Берліні. 
Таким чино здобувши леше двох представників у парла-
менті – Петру Рау та Гезіне Льотзш. 

Вибори стали для ПДС повною поразкою. Показово, 
що найактивніше посприяли поразці ПДС саме ті землі, у 
яких ПДС брала участь в урядах аби підтримувала уряд 
під керівництвом СДПН. Це були Берлін, Саксонія-
Анхальт і Мекленбург-Передня Померанія. Можна сказа-
ти, що здобувши успіх на виборах 1998 року Партія де-
мократичного соціалізму через внутрішні суперечки, змі-
ну керівництва, непродуманість своєї стратегії втратила 
здобуті позиції, що наочно показали вибори 2002 року.  
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ЦЕРКОВНІ ЗМІНИ В РОСІЙСЬКІЙ ІМПЕРІЇ В 60-70-Х РОКАХ ХІХ СТОЛІТТЯ 

 
Аналізуються церковні зміни в Російській імперії в 60-70-х роках ХІХ століття 
There are analysed the church changes in the Russian empire in 60-70-th of the ХІХ century in this article 
 
Друга половина ХІХ ст. в історії Російської імперії була 

ознаменована кардинальними політичними та суспільни-
ми змінами. Правління Олександра ІІ прийнято, в більшо-
сті, називати періодом "Великих реформ". Не будучи ре-
форматором за покликанням чи темпераментом, Олек-
сандр ІІ став ним у відповідь на потреби часу. [4] 

Перетворення, що давно назрівали, розпочалися з се-
лянської реформи 1861 р., котра дала поштовх до прове-
дення інших реформ. Є цілком природній інтерес до цього 
періоду історії з боку науковців, які ретельно досліджували 
зміст основних реформ (судова, земська, військова, освіт-
ня та ін.): їх причини, підготовку, реалізацію та підсумки. 

Варто відзначити, що з історії Російської Правосла-
вної Церкви написаний не один десяток праць. Підходи 
до вивчення проблеми, яка нас цікавить, змінювались і 
багато в чому залежали від зміни ідеології та кола дже-
рел для дослідження. З ідеологічними трансформація-
ми, оновленням та розширенням джерельної бази, змі-
нювався і характер оцінок дослідників стосовно змін в 
церковному житті 60-70-х років ХІХ. Слід відзначити, що 
дане питання знайшло своє відображення, в більшій чи 
меншій мірі, як в загальних працях з історії Російської 
Православної Церкви (Преображенський І., Рунке-

вич С.Г., Знаменський П.В., Смолич І.К)[17] так і в пра-
цях присвячених визначеним аспектам з церковного 
життя. Оскільки самі нововведення не виносились на 
загальний розгляд, і не було прямих публікацій програ-
ми, більшість дослідників сприймали зміни в Церкві як 
окремі перетворення не пов'язані між собою. Тому, пи-
тання церковної реформи на сьогоднішній день зали-
шається відкритим та актуальним для сучасної науки. 

В даній статті ставиться за мету з'ясувати причини, 
початок, хід та результати церковного реформування 
60-х–70-х років ХІХ століття в Російській імперії.  

Тотальний контроль держави над життям Церкви 
був основною рисою церковно-державних відносин в 
Російській імперії ХІХ століття. Церква стала інструмен-
том державної політики, а Синод та обер-прокурор віді-
гравали роль зв'язкової ланки між ними. 

В суспільстві, в пресі розгорались дискусії про роль 
духовенства в державі, виборність в Церкві, необхід-
ність зборів єпископів та реформу церковного суду. 
З'являються праці, як світських осіб так і духовенства, 
котрі присвячені становищу духовенства в Російській 
імперії [2]. 

© Сергієнко А., 2009
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До початку 1860-х рр. в результаті дискусій сформу-
вались, умовно, три різні програми реформ, котрі в зна-
чній мірі відображали інтереси певних осіб та зацікав-
лених груп. Однією з них була партія єпископів, завдан-
ням яких було домогтися відновлення автономії Церкви 
і, можливо, збільшення регіональної влади єпископів та 
скликання помісних соборів. 

Другу партію, менш організовану, але таку, що має 
вплив в державних колах, представляли високопостав-
лені чиновники. Вони пропонували, в формі, що відпо-
відає державним інтересам, перебудувати Церкву як 
фундаментальний соціальний інститут: скасувати духо-
венство як касту, зробити облаштування приходів більш 
раціональним, залучити єпископів до церковного рефо-
рмування [16, с. 89] 

Представниками третьої групи було приходське духо-
венство, увагу до якого привернула праця священика 
І.С.Белюстіна "Описання сільського духовенства" (1858). 
Їх зусилля були направлені на покращення власного ста-
тусу духовенства та його матеріального становища. 

Важливу роль в проведенні державою реформ в це-
рковному відомстві відіграв Петро Олександрович Ва-
луєв, який з 1855 р. був директором Другого департа-
менту Міністерства державного майна, а з початку 1859 
р. очолив Третій відділ цього Міністерства. Таким чи-
ном, він опинився в сфері розробки Селянської рефор-
ми та конституційних проектів. В 1861-1867 рр. він обі-
ймав посаду Міністра внутрішніх справ. 

П.О.Валуєв став першим, хто на офіційних підста-
вах представив перед царем пропозицію щодо необхід-
ності проведення церковних реформ. Свої пропозиції 
він надіслав царю у формі доповідної записки з питань 
про перетворення та покращення становища духовенс-
тва від 18 серпня 1861 р. Безпосередньо проект ре-
форм П. Валуєв обговорював з митрополитом Москов-
ським і Коломенським Філаретом (автором славнозвіс-
ного маніфесту від 18 лютого 1861 рр.). 

Основний зміст проекту зводився до наступного: до-
зволити вільний вихід зі стану духовенства, відкрити до-
ступ до нього іншим; скоротити кількість службового духо-
венства, на законодавчій основі надати їхнім дітям певні 
пільги та привілеї; реформувати духовні навчальні закла-
ди з метою підвищення рівня підготовки священників; 
зблизити приходське духовенство з іншими станами, за-
лучивши їх до участі в поширенні початкової освіти, особ-
ливо серед простих людей. Вирішити найбільш актуальне 
питання: забезпечення фінансового добробуту причтів, – 
планувалось з допомогою більш ефективного використан-
ня традиційних і нових джерел прибутків. 

Особлива увага в проекті відводилась церковній іє-
рархії. Передбачалося залучення архієреїв до держав-
ного управління шляхом участі кількох членів Синоду в 
засіданнях Державної ради. Даний пункт вказує на те, 
що П.О. Валуєв розглядав церковну реформу як один із 
елементів проекту змін системи державного управлін-
ня. Детальною розробкою реформ та їх реалізацією, за 
проектом П.Валуєва, повинен був зайнятися особливий 
урядовий комітет, створений на тій же підставі, що й 
Головний комітет з селянського питання. 

Щойно ідеї П.О.Валуєва стали відомі в царському 
оточенні, брат царя Костянтин Миколайович та і сама 
імператриця виступили проти реалізації цього проекту 
міністра. Останньому залишалося лише чекати слушної 
нагоди, для здійснення своїх задумів. Лише 6 серпня 
1862 р. Радою міністрів було затверджено створення 
при Синоді, з духовенства та світських осіб, особливого 
Присутствія, яке очолив митрополит Ісидор. 

Затвердження законопроектів щодо реформування 
Церкви проходило таким шляхом: підготовлені проекти 

особливим Присутствієм надсилалися спочатку на за-
твердження імператору і тільки потім отримували силу 
закону; їх тексти розсилались на місця і впроваджува-
лись на практиці. В Повному Зібранні законів Російської 
імперії багато з них так і не були опубліковані. Саме 
Присутствіє працювало з матеріалами і так званими 
записками, які були складені його учасниками, а також з 
відгуками на анкети, котрі були розіслані по єпархіях як 
архієреям так і приходському духовенству. Потім ці від-
гуки узагальнювались і використовувались при скла-
данні законопроектів.  

Найбільш важливими питаннями, що стояли на по-
рядку денному в 60-ті роки були: по-перше – визначити 
статус дітей духовенства, по-друге – припинити тради-
цію укладання шлюбів в середині самого стану духо-
венства, котра була загальнопоширеною, але не мала 
законодавчого підґрунтя, по-третє – визначити статус 
дружин духовенства, а особливо вдовиць, котрі хотіли 
залишити духовний стан. 

В 1864 р. дітям духовенства дозволялося вступати 
до гімназій [11,Т.39, №41472], а в 1866 р. було дозво-
лено вступати до семінарій всім без виключення право-
славним [12,Т.41,№42567]. Обер-прокурор Синоду Д. 
Толстой (1865-1882рр.), отримав дотацію у півтора мі-
льйони рублів для духовно-освітніх закладів та дозвіл 
на створення нового Комітету з підготовки реформи в 
сфері духовної освіти (14 травня 1866 р.) на чолі з київ-
ським митрополитом Арсенієм Москвіним. До складу 
цього комітету, в більшості, увійшли світські чиновники. 
За короткий термін був створений новий проект, по суті, 
це була не реформа, а перегляд статутів та штатів цер-
ковних освітніх закладів. В 1867 р. цар затвердив осно-
вні статути та штати духовних училищ та семінарій [10, 
Т.42, №44571,№44572], а в 1869 р. – статут духовних 
академій. Зміни торкнулися управління та змісту на-
вчання. Духовні училища та семінарії в духовному від-
ношенні стали підпорядковуватись місцевим архієреям, 
а окружні академічні управління були скасовані. В семі-
наріях введені вибори ректорів.  

З навчальних програм духовних академій були ви-
лучені фізико-математичні науки, скоротили загально-
освітні предмети, а останній, четвертий, курс навчання 
був присвячений педагогічній практиці в семінаріях. 
Більше того, з навчальних програм вилучалась біблійна 
історія, герменевтика, церковна археологія, полемічне 
богослів'я – все те, що підштовхувало б семінаристів до 
зацікавлення іншими науками [14, с. 154] 

В 1867 р. Київський генерал-губернатор О.П.Базак 
надіслав імператору доповідну записку зі скаргою сто-
совно формування складу чиновників в регіоні, в якому 
основні посади обіймали представники польської знаті, 
які перешкоджали русифікації регіону. Раціональним 
вирішенням цієї проблеми, на його думку, стало б залу-
чення дітей російського православного духовенства, 
котрі були російськомовними і мали відповідну освіту. 
Але їхня замкнутість в духовному стані була перешко-
дою, тому О. Базак пропонував виключити семінаристів 
з духовного стану і надати їм світський юридичний ста-
тус, можливість зробити світську кар'єру і дозволити 
отримувати освіту у світських вищих навчальних закла-
дах. Погоджуючись з думками, котрі були викладені в 
доповідній записці, імператор передав вирішення цього 
питання до Комітету міністрів.  

26 травня 1869 р. був виданий закон, котрий оголо-
шував, що діти осіб православного духовенства не на-
лежать особисто до духовного звання. Але разом з 
цим, він повністю зберігав їх права на освіту в духовних 
навчальних закладах, вступ до кліру та надавав нові 
права: діти священників та дияконів отримали права 
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дітей особистих дворян, а діти церковнослужителів – 
права поважних громадян. Одночасно з духовенства 
були виключені всі особи, які не мали священного стану 
і не перебували на посадах церковнослужителів (поса-
дою церковнослужителя вважався лише псаломщик). 
Офіційно прийняття цього закону мотивувалось надли-
шковою кількістю духовенства [9, с. 241]. 

Другим кроком реформ стала ліквідація спадковості 
приходів: шлюби в середині духовного стану, родинна 
зацікавленість в тому як розділяться церковні місця, 
привела до закріплення тривалих зв'язків між родинами 
духовенства. Така шлюбна практика стала традицією в 
духовному стані, не маючи на те законодавчої основи. 
Шлюби такого характеру мали дві причини: вони забез-
печували пенсійне утримання тому духовенству, котре 
залишило свої посади за віком, забезпечувало сиріт, і 
дозволяло займати посади кліриків шляхом отримання 
їх в придане. Це давало можливість родині священика 
контролювати своє церковне місце: воно відходило до 
семінариста, котрий отримав відповідну освіту та одру-
жився на доньці колишнього священика, та обіцяв 
утримання її родині [1, с. 138]  

Юридичний взаємозв'язок між внутрішньо-
клерикальними шлюбами і правом передачі місць був 
розділений законом від 1867 р. За ним представники 
родин духовенства не отримували права укладати 
шлюб з представником інших станів, але й не мали 
права представляти претензії щодо призначення ново-
го священика в приході [10, Т.42, №44610]. 

Третім кроком стало підняття питання про юридич-
ний статус дружин духовенства, котрі номінально мали 
статус своїх чоловіків до того часу, доки ті залишались 
в стані духовенства. Якщо клірик позбавлявся духовно-
го стану, з цього стану виходила і його дружина, вона 
зараховувалась зі своїм чоловіком до стану платників 
податків. В скрутному становищі перебували вдови клі-
риків. Оскільки церква була не в змозі виплачувати їм 
утримування, вдови потребували нового джерела при-
бутків, яким могло стати нове одруження. Але цей ри-
зикований крок міг привести до того, що вдова могла 
втратити свій привілейований статус і зараховувалась 
до того стану, до якого належав її новий чоловік [15, 
Т.9. Ст. 272, 283].Спеціальна комісія, котра займалась 
цим питанням в 1870-71 рр. пропонувала ввести дру-
жин духовенства, як і дітей, в послужні списки лише для 
відомостей про склад сім'ї, а не як знак юридичного 
статусу. Але такі проекти підняли хвилю обурення в 
Державній Раді, подальші пропозиції, щодо сімейних 
реформ, так і не були затверджені. 

16 квітня 1869 р. вийшов проект, запропонований 
особливим Присутствієм "Про склад приходів і церков-
них причтів", що поклав початок формуванню нових 
штатів в єпархіях, до цього проекту входили наступні 
положення, що отримали силу закону: про перегляд 
складу приходів та церковних причтів; про умови при-
значення на свячено- і церковнослужительські місця; 
про переміщення і звільнення священнослужителів; про 
службові права духовенства" [10, Т.42, №46974]. Губе-
рнські присутствія повинні були зайнятись переглядом 
меж приходів та складом причтів, а також розподілом 
приходів за штатами (їх скорочення). Дозволялось за-
лишати ті приходи, причтам яких прихожани признача-
ють від себе утримання. В кожній церкві за новими шта-
тами дозволялось мати двох кліриків: священика та 
псаломщика, в разі багаточисельності приходу можли-
ве було призначення другого священика в якості поміч-
ника настоятелю [8, с. 218]. 

Присутствіє стверджувало: якщо прихожани хочуть 
залишити свої приходські церкви, котрі за штатами ско-

рочувались, вони "повинні призначити від себе належне 
утримання своїм причтам" [7, с. 215].  

Затвердження штатів для єпархій проходило в кіль-
ка етапів. Вперше розпис штатів був введений 20 бере-
зня 1871 в Олонецькій єпархії. В цьому ж році були за-
тверджені штати Архангельської, Астраханської, Воло-
димирської, Волинської, Катеринославської, Калузької, 
Костромської, Могилевської, Саратовської, Тамбовсь-
кої, Тобольської, Томської .[7, с. 214]. 

За введеними штатами 1873 р. у 18 єпархіях самостій-
них приходів нараховувалось 7818 (замість 9810) склад 
причтів в цих єпархіях зменшився на 14701 особу. За ци-
ми штатами кількість приходів скоротилась на 20%, зага-
льна кількість духовенства на 38%, кількість священників 
на 10%. Для відкриття нових приходів потрібно було 
отримати безпосередній дозвіл Св. Синоду [6, с. 174]. 

В 1875 р. були затверджені штати для Литовської, 
Мінської та Полоцької єпархій. Кількість священиків 
повинна була збільшитись на 69 осіб, нараховуючи 
1446; загальна кількість духовенства в цих єпархіях 
нараховувала 3044 особи [5, с. 238]. 

В 1877 р. затвердили штати для Донської, Нижего-
родської, Тверської, Тульської єпархій. Для них кіль-
кість духовенства скоротилася на 33% [5, с. 265]. 

На протязі 1870-х років нові штати були введені фа-
ктично у всіх єпархіях. За підрахунками І. Преображен-
ського, синодального чиновника, на основі звітів обер-
прокурора Св. Синоду, за шістнадцять років дії закону 
1869 р. кількість білого духовенства скоротилася на 
34900 [13, с. 31]. 

Отже, наслідком змін в церковному житті 60-70-х ро-
ків ХІХ століття стала ліквідація станової замкнутості 
духовенства, було реформовано духовні навчальні за-
клади; діти духовенства могли вільно обирати собі 
професійну діяльність, отримувати освіту в світських 
університетах, а майбутні клірики могли вільно одружу-
ватись на представницях інших станів. Зміни не прине-
сли значних результатів, на які розраховували на поча-
тку 60-х років. Можна сказати про ліквідацію перепов-
неності духовного стану, зі звітів зникли скарги на не-
влаштованість молодих семінаристів. Реалізовані прое-
кти церковних змін візуально викреслили юридичне 
поняття духовного стану в імперії, хоча в Зводі законів 
Російської імперії духовенство продовжували називати 
одним з чотирьох станів. Політика скорочення приходів 
ще більше перешкоджала вирішенню проблеми забез-
печення духовенства за рахунок прихожан. В результа-
ті, незавершеність перетворень в духовному відомстві, 
невирішеність питання про матеріальне забезпечення 
духовенства, централізованість прийняття рішень, без 
урахування місцевих, регіональних умов, все це приве-
ло до ускладнень і, як наслідок, до кардинальних змін у 
80-х роках ХІХ століття. 
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РЕФОРМУВАННЯ МОБІЛІЗАЦІЙНОЇ СИСТЕМИ В АВСТРО-УГОРЩИНІ  
НАПРИКІНЦІ ХІХ – НА ПОЧАТКУ ХХ СТОЛІТТЯ 

 
Досліджено процес реформування мобілізаційної системи в Австро-Угорщині та виділено основні його етапи. 
In the article the author describes the main aspects of establishment and development of the Austro-Hungarian conscription system.  
 
Створення Австро-Угорщини 1867 року було спри-

чинене насамперед військовими поразками від італій-
ських та пруських військ кількома роками раніше. При-
родно, що після врегулювання найгостріших національ-
них протиріч, зусилля керівників монархії були спрямо-
вані насамперед на реформування збройних сил. В 
загальноєвропейському контексті існування націй-
держав досвід творення системи оборони Австро-
Угорщиною є унікальним як країни, котра була батьків-
щиною для більш ніж 9 національних та 7 конфесійних 
груп населення. 

Увага до цієї проблеми зумовлена насамперед не-
однозначним її трактуванням в історіографії. Оцінки 
процесу військових реформ в імперії Габсбургів, зокре-
ма з боку сучасників цих подій, зводились до їх тракту-
вання як прямого запозичення прусської призовної сис-
теми, котре не дало реальних результатів, тобто часто 
розглядались скептично [7, 8, 9]. Загальні праці-огляди 
Австро-Угорщини надають нам інформацію щодо її за-
конодавства, в тому числі у сфері мобілізації [5, 9]. В 
той самий час праці з історії збройних сил Австро-
Угорщини переважно містять великий масив інформації 
щодо основних змін у чисельності особового складу, 
переліки частин військ та родів зброї та іншу статисти-
ку, що полегшує прослідковування процесів змін у вій-
ську [2, 3, 4, 13, 14].  

Водночас варто зазначити, що основним принципом 
викладу вищезгаданих праць є хронологічний або те-
матичний (розгляд окремих родів військ або впливу 
окремих особистостей на збройні сили Австро-
Угорщини). Дослідники переважно не виокремлюють 
змін у мобілізаційній системі впродовж періоду 1867-
1918 років та недостатньо глибоко застосовують харак-
терні риси різних його хронологічних відтинків для суці-
льного аналізу цього п'ятдесятилітнього періоду.  

Із загального контексту праць з військової історії Ав-
стро-Угорщини можна виділити працю Дж. Лукаса, кот-
рий чи не єдиний обґрунтовує доцільність періодизації 
історії збройних сил Австрійської та Австро-Угорської 
імперій (ХVІІ – початок ХХ ст.), базуючись на принципі 
організації армії [27]. Саму ідею періодизації можна 
використати і для аналізу процесів реформування мо-
білізаційної системи Австро-Угорщини. Принципом пе-
ріодизації виступатимуть зміни у підході держави до 
мобілізації, які можна простежити і на базі статистичної 
та іншої інформації, котру можна отримати із розгляну-
тої вище літератури.  

Дана стаття має на меті проаналізувати заходи з ре-
формування мобілізаційної системи як основи функціону-
вання збройних сил в Австро-Угорщині, виділити основні 
його етапи та їх фактичне наповнення. В контексті зазна-
ченої теми статті варто також зазначити, що автор, базу-
ючись на ідеї періодизації Дж. Лукаса, але і опонуючи йо-
му, вперше пропонує поділити час існування збройних сил 

Австро-Угорщини на три окремі періоди, котрі можна вио-
кремити відповідно до змін у законодавстві Австро-
Угорщини. Також на базі архівних фондів під новим кутом 
зору розглянуто політику Австро-Угорщини щодо форму-
вання добровольчих військових корпусів на прикладі доб-
ровольчого корпусу водіїв Галичини.  

Внаслідок подій 1867 року країна пройшла через 
значні зміни у адміністративному та, відповідно, війсь-
ковому устрої. Монолітне тіло Австрійської імперії було 
поділено на дві основні частини: Австрію та Угорщину. 
Перша складалася із 14 типових за складом та управ-
лінням провінцій, друга ж була більш монолітною та 
централізованою в адміністративному відношенні та 
мала автономну частину (Королівство Хорватія і Сла-
вонія) у своєму складі [21, с. 410-421]. .  

Водночас окремі частини монархії перебували на різ-
них рівнях соціального та економічного розвитку: терито-
рія Чехії та Моравії славилася своїм високорозвиненим 
промисловим виробництвом, а східні провінції Галичина, 
Буковина, Трансільванія були аграрними. Все це в ком-
плексі накладало свій відбиток і на призовний контингент. 

Загалом, засновуючись на військовому законодав-
стві Австро-Угорщини, а також на низці інших факторів 
мобілізаційної політики, автор пропонує поділити весь 
час існування збройних сил Австро-Угорщини на три 
основні періоди. Їхні хронологічні межі, відповідно, є 
підстави запропонувати наступні: 1867 р. – кінець 70-х 
років ХІХ століття; початок 80-х років ХІХ століття – 
1911 р.; 1912 – 1918 рр. В основі такої періодизації ле-
жать насамперед різні редакції закону про військову 
повинність: від 5 грудня 1868 р., від 2 жовтня 1882 р. та 
від 5 липня 1912 р. 

Зміни кінця 60-х років у військовій сфері полягали 
насамперед в тому, що стару рекрутську систему ком-
плектування було замінено загальною військовою по-
винністю (конскрипцією). Як приклад для наслідування 
було взято пруську ландверну систему, проте її було 
пристосовано до умов Австро-Угорщини, коли держава 
не була настільки багатою, щоб забезпечити все при-
датне до служби населення військовим вишколом [24, 
p. 29; 12, c. 219]. Також важливим фактором у підготов-
ці військ був високий ступінь безграмотності у окремих 
регіонах країни, зокрема в аграрних Галичині та Боснії і 
Герцеговині, що часто ставало на заваді підготовці ви-
сококваліфікованих артилеристів, моряків, молодшого 
командного складу тощо [7, с. 16; 24, p. 32-33].  

Перший період реформ пов'язують із іменем ерц-
герцога Альбрехта. Зміни полягали у встановленні за-
гальної військової повинності та розподілі військ на дві 
національні частини – австрійську та угорську. Було 
створено війська першої лінії (спільна армія), ландвер 
(війська другої лінії), резерв навчених рекрутів та 
ландштурм (запасні частини). Дійсна служба у війську 
тривала 3 роки. Правова діяльність окремих частин 
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війська регулювалася окремими законами. Так, угорсь-
кий ландвер (гонвед) та ландштурм закликався до слу-
жби згідно до закону від 6 грудня 1868 року, ландвер 
Тиролю і Форальбергу (заселені переважно німцями 
провінції на кордоні зі Швейцарією та Італією, які були 
відомі своєю лояльністю до Габсбургів ) – згідно до за-
конів від 19 грудня 1870 р. та від 14 травня 1874 р., 
ландштурм Тиролю – згідно до закону від 19 грудня 
1870 р. Військовослужбовці, призвані на службу, пере-
ходили почергово в загальну армію або її запас, після 7 
років в запасі – в ландвер та його запас, а потім – ана-
логічним чином у ландштурм [9, с. 6-24]. 

Щорічний призов на дійсну службу становив близько 
90 тис. чол. (станом на 1870 р.) і постійно збільшувався 
[23, c. 82]. 

Другий період реформування збройних сил Австро-
Угорщини започаткований Шефом генерального штабу 
графом фон Беком. Він полягав у реальному поширенні 
військової служби на все населення та перетворенні 
ландверу у повноцінні збройні сили першої лінії, котрі 
могли б замінити або доповнити загальну армію. Також 
передбачалось перетворити ландштурм в збройні сили 
другої та третьої ліній. Особи, які не могли проходити 
службу з чітко визначених в законі причин, мусили 
сплачувати військовий податок та зараховувалися до 
ерзац-резерву [27, p. 5-12]. 

Тепер ландвер отримував військовослужбовців на-
пряму із призовних дільниць та був прирівняний за 
принципом комплектування до загальної армії. Також 
практично всі категорії чоловічого населення мали що-
річно залучатися до військових зборів та тренувань для 
збереження кваліфікації. Переважно це були тренуван-
ня впродовж 2-4 тижнів під час загальноімперських ма-
неврів влітку-восени кожного року [10, с. 90, дод. 1; 19, 
арк. 3-4; 20, арк. 3]. 

Але невелика чисельність регулярної армії та не-
стача матеріальних ресурсів призвела до того, що ба-
гато чоловіків так і залишалися ненавченими аж до їх 
списання зі служби та проходили службу лише на папе-
рі. Також надзвичайно велика кількість рекрутів відсію-
валась з різних причин (низький зріст, за станом здоро-
в'я тощо) [23, с. 83]. 

На окупованій території Боснії і Герцеговини, де бу-
ла запроваджена цивільна та військова адміністрація 
Габсбургів, на місцеве населення була також поширена 
загальна військова повинність. Реформи регулювались 
змінами до чинного законодавства: вже згадуваним 
законом про загальний військовий обов'язок від 2 жовт-
ня 1882 р., законом про військовий податок в Австрії і 
Угорщині від 13 червня 1880 р., законом про військову 
повинність у Боснії та Герцеговині від 24 жовтня 1881 
р., законом про австрійський ландвер від 24 травня 
1883 р. [23, с. 1-39]. 

Плани генерала Бека передбачали значне збіль-
шення кількості війська – зростання числа піхотних пол-
ків від 80 до 102, додаткове формування 15 драгунсь-
ких полків та великої кількості артилерійських частин. 
Загалом в результаті реформ мало постати 60 піхотних 
та 12 кавалерійських дивізій, близько однієї чверті кот-
рих належали до ландверу. Останні мали виступати в 
ролі резервних частин для військ першої лінії [27, p. 21-
24]. Проте ціла низка причин, і зокрема перебої з фі-
нансуванням та обструкція окремих національних груп у 
парламенті, призвели до того, що на 1914 рік були на-
явними всього 49 піхотних та 11 кавалерійських дивізій 
[25, p. 4-6]. Загалом до 1911 року щорічний рекрутський 
контингент зріс до 126 тис. чол., що склало менш ніж 
0,25% всього населення імперії [28, s. 6].  

З 1912 року розпочинається третій етап реформ у 
збройних силах. Він полягав у зменшенні терміну дійс-
ної служби з трьох до двох років. Цей захід мав на меті 
значно збільшити кількість дійсно навчених військовій 
справі громадян та чисельність резерву на випадок 
мобілізації [6, с. 97]. Архівні документи, опрацьовані та 
залучені автором, свідчать про те, що перші проекти 
такої реформи з'явились ще на початку ХХ століття і 
мотивувались насамперед скороченням державних 
видатків [2, с. 2; 18, арк. 3, 9]. 

 Згідно до даних австрійської преси початку ХХ сто-
ліття, також існували проекти подальшої уніфікації 
збройних сил імперії. До 1917-1918 рр. планувалося 
також значно збільшити (до 250 тис. чол. ) призовний 
контингент та перейти до більшого рівня охоплення 
населення військовим обов'язком [11, с. 1-6; 6, с. 96-98]. 
Реальних результатів ці заходи не дали через скорий 
початок першої світової війни. 

Не зважаючи на це та на позицію окремих дослідників 
[7, 27, 28], автор пропонує виділити у існуванні збройних 
сил Австро-Угорщини третій період. Його нижня хроноло-
гічна межа окреслена новою редакцією закону про війсь-
ковий обов'язок від 5 липня 1912 року. Верхня – 28 жовтня 
1918 року – час виходу Австро-Угорщини з війни. На ко-
ристь цієї тези свідчить наповненість цього періоду вели-
чезною кількістю змін у підходах до мобілізації, структури 
збройних сил, технологічних новацій, котрі мали місце 
впродовж першої світової війни [25, 26]. 

Запровадження загальної військової повинності та її 
поширення на все населення імперії викликало потребу 
обліку чоловічого населення. Впродовж всього часу 
існування Австро-Угорщини до війська призивали пере-
важно чоловіків віком 20-23 років (1-3 вікові класи). За 
окремих умов могли залучатися і молодші (як доброво-
льці) або старші чоловіки (за недобору). До проходжен-
ня служби чоловікам було заборонено одружуватися 
під загрозою високих штрафів. [5, с. 18-27] За умов мо-
білізації до війська мали вступати чоловіки віком 21-42 
років. Під час першої світової війни вікові межі мобілі-
зації були розширені до 18-55 років [1, с. 20-21]. 

Окремому обліку підлягали люди професійних кате-
горій. Ускладнення структури армії та збільшення її чи-
сельності значно збільшило потребу в особах з профе-
сійною підготовкою. Загалом до 1914 року до цієї кате-
горії було віднесено ковалів, візників, кондукторів, пра-
цівників пошти та телеграфу, водіїв, механіків, теслярів, 
інженерів, архітекторів, будівельників, лікарів та вете-
ринарів, фармацевтів, коновалів, різників, держслужбо-
вців, духовних осіб та вчителів [15, арк. 31 та ін.]. 

У Австро-Угорщині також існувала своєрідна систе-
ма використання коней, яка полягала у тому, що дер-
жава проводила навчання кінських ресурсів так само, 
як і людських. Мобілізація коней регулювалась законом 
від 16 квітня 1873 р. Час від часу військові частини за-
купляли собі коней, об'їжджали та навчали їх, після чого 
передавали у довгострокову аренду цивільним. Після 5-
6 років користування кінь переходив у власність арен-
даря, але за умов мобілізації всі такі коні переходили у 
власність держави аж до кінця війни. Таким чином ра-
зом із створенням резерву навчених солдатів, створю-
вався резерв навчених коней. Одночасно всі інші (циві-
льні) коні імперії підлягали окремому обліку та медич-
ним перевіркам (ремонту) [23, с. 114-126]. 

ХХ століття принесло із собою значний технічний 
прогрес у галузі засобів пересування, хоча більшість 
перевезень на периферії традиційно проводилася на 
возах, котрі також підлягали мобілізації та реквізиціям у 
мирний та військовий час [22, с. 252]. 

Для контролю над автомобілями та мотоциклами 
впродовж першого десятиліття ХХ століття було ініці-
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йовано створення "Добровольчого корпусу водіїв". Фа-
хівці-водії, таким чином, задовго до початку війни пере-
бували на особливому обліку та мобілізувалися для 
навчань та маневрів разом із своїми транспортними 
засобами. За умов мобілізації всі такі засоби переходи-
ли до розпорядження військової влади [16, арк. 28-85; 
17, арк. 8-63]. Створення такого корпусу – типовий при-
клад політики Австро-Угорщини щодо залучення окре-
мих категорій або груп населення, особливо цінних Від-
ню, до військової служби. Стає зрозумілим, що ще до 
початку першої світової війни центральний уряд вико-
ристовував добровольців для формування окремих 
частин військ. Ця політика була продовжена і під час 
війни за національним принципом (Польські легіони, 
легіон Українських січових стрільців тощо). 

Таким чином, підсумовуючи вищесказане, можна 
прийти до того висновку, що реформування збройних 
сил в Австро-Угорщині було насамперед пов'язане із 
внесенням змін до системи мобілізації необхідних для 
війни ресурсів, насамперед людських. Автор, заснову-
ючись на статистичних та архівних даних, виділяє в 
процесі реформ три основні етапи, чого раніше не було 
здійснено в історіографії. Цей поділ засновується на 
докорінних змінах у військовому законодавстві, пов'яза-
ним із поступовим розширенням призовного континген-
ту та його глибшою спеціалізацією. 

Австро-Угорщина використала як підгрунтя для вій-
ськових реформ пруську ландверну систему, проте 
пристосувала її для власних специфічних умов – полі-
національності, безграмотності великої частини насе-
лення, неоднорідності в розвитку різних провінцій мо-
нархії тощо. Водночас було запроваджено кілька пере-
дових як на свій час заходів – окремий облік професій-
них категорій населення та засобів пересування, конск-
рипція коней, залучення добровольців до служби в 
окремих частинах військ. 

 Основним завданням таких реформ було максима-
льне охоплення конскрипцією всього чоловічого насе-
лення імперії. Мобілізаційні реформи виступили в ролі 
об'єднавчого фактора у внутрішній політиці Австро-
Угорщини, хоча вони і не досягли своєї абсолютної ме-
ти – максимального охоплення населення імперії війсь-
ковим обов'язком.  
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ЕЛЕМЕНТИ ПОПУЛІЗМУ ТА ПРОПАГАНДИ  

В СУСПІЛЬНО-ПОЛІТИЧНІЙ ДІЯЛЬНОСТІ ЛУЦІЯ КОРНЕЛІЯ СУЛЛИ 
 

У статті розглядаються найбільш показові прояви популізму в політичній практиці римського диктатора Луція Кор-
нелія Сулли. Автор робить висновки стосовно впливу сулланської пропаганди на свідомість та поведінку різних соціаль-
них категорій populus romanus. 

The article deals with the most demonstrative examples of the populism in the political practice of the roman dictator Lucius Corne-
lius Sulla. Author comes to the conclusion about the influence of Sulla's propaganda to the consciousness and behavior of the different 
social categories of populus romanus. 

 
Останнім часом у вітчизняній науковій літературі все 

більш помітним стає залучення до загальноєвропейської 
тенденції поглибленого вивчення культурно-
антропологічних портретів в історії людства. Історія життя 
кожної людини є унікальною, тим більше, якщо це історія 
життя видатної персоналії, яка своєю діяльністю зробила 
внесок у розвиток європейської спільноти. В нашому до-
слідженні ми не будемо детально характеризувати весь 
життєвий шлях такої непересічної особистості, як Луцій 
Корнелій Сулла, а приділимо більше уваги тим моментам, 
які в сучасній історіографії залишаються в тіні загальнові-
домих подій. Незначні, на перший погляд, приклади мо-
жуть допомогти зрозуміти краще загальну мотивацію вчи-
нків диктатора, його цілі та засоби їх досягнення. З цією 

метою, основними завданнями дослідження було визна-
чено: порівняльний аналіз прикладів застосування пропа-
ганди в суспільно-політичній діяльності Сулли, а також 
висвітлення непрямих популістських методів, засвідчених 
у джерельній базі. 

Із зазначеної проблематики сучасними науковцями 
було розглянуто наступні моменти. В публікації 
Б. Фрайєра наведено характеристику сулланської нумі-
зматичної пропаганди в період 83-82 рр. до Р. Х., [20, 
c. 585, 598–599, 602], а також наголошено на маніпулю-
ванні італіками шляхом гарантування визнання за ними 
їх громадянських прав [20, c. 597, 603]. У статті Є. Ре-
меджа досліджено епіграфічні свідчення пропагандист-
ської діяльності Сулли [24, c. 93–121]. Серед сучасних 
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російських дослідників найбільш детально проаналізу-
вав застосування релігійної пропаганди та її вплив на 
свідомість тогочасного соціуму А. В. Короленков [4, c. 
57–64; 5, c. 222–226, 274, 330–333]. Загалом, сучасні 
автори солідарні в твердженні, що успіхи в політичній 
кар'єрі Сулли супроводжувалися послідовним застосу-
ванням різних видів пропаганди з метою зміцнення сво-
їх позицій [4, с. 63; 20, c. 585; 22, с. 92–93]. Незважаючи 
на порівняно високу ступінь дослідження питання, деякі 
принципово важливі моменти, відображені в джерель-
ній базі, все ще залишаються поза увагою науковців, 
що пояснює актуальність обраної теми. 

Зокрема, недостатньо вивченою залишається дія-
льність Луція Корнелія Сулли в 90-ті роки І ст. [Тут і 
далі – всі дати до Р.Х.]. Достеменно відомо, що саме на 
90-ті роки припадають дві спроби майбутнього диктато-
ра бути обраним до претури, адже після успішних опе-
рацій під час Югуртинської війни та перемог над пле-
менами германців, значно зросли шанси на зайняття 
ним більш високих політичних посад. Ми погоджуємося 
із датуванням цих спроб 99 та 97 рр.: перша спроба в 
99 році була невдалою, й тільки після повторних вибо-
рів, в 97 р., Сулла отримав бажану посаду [5, с. 125]. 
Плутарх вважав, що провал на перших виборах до пре-
тури був спричинений бажанням натовпу бачити Суллу 
спочатку на посаді едила – в такому випадку він був 
зобов'язаний провести щорічні ігри на честь Аполлона 
(ludi Apollinares). Тим більше, що в Місті знали про на-
міри мавританського царя Бокха, з яким Сулла встано-
вив дружні відносини під час війни з Югуртою, надісла-
ти до Риму африканських звірів [9, Plut., Sull., V, 1–2]. 
На думку В. Лецнера, Сулла в своїй промові перед ко-
міціями сам пообіцяв провести видовищні ігри, чим за-
воював прихильність народу [22, с. 93]. Можемо част-
ково погодитися з цією позицією: як і в сьогодення, для 
досягнення успіху, кандидатові була необхідна вдала 
передвиборча програма. Навіть якщо Сулла не давав 
публічної обіцянки, без свідомого надання ним відпові-
дної інформації через посередництво агентів [20, c. 
585] та клієнтелли, пересічні римські громадяни (вони ж 
і виборці) навряд чи знали б про перспективу подарун-
ків від мавританського царя. Але, перш за все, провал 
Сулли в 99 р. був спричинений невдалими політичними 
обставинами та спробами прихильників Сатурніна по-
вернути свій політичний вплив [5, с. 125].  

Врешті-решт у 97 р., Сулла, обійшовши едилітет, став 
претором. Він не забув про свою обіцянку квірітам і невдо-
взі влаштував ігри, спеціально для яких було доставлено 
сто самців хижаків. Вперше в історії публічних видовищ 
Риму левів показували вільними: в сценах бою тварин та в 
сценах полювання, в яких вбивати звірів мали мавритан-
ські стрілки, надіслані разом із ними [26, Sen., De Brev. Vit., 
XIII. 6]. Отже, Сулла виконав те, чого від нього очікували 
римляни, до того ж з таким розмахом, на який ніхто не 
сподівався. Тут мала місце ще одна важлива обставина: 
ігри на честь Аполлона були започатковані в 212 р. місь-
ким претором Публієм Корнелієм Суллою, пращуром Лу-
ція Корнелія [13, Liv., XXV. 12. 4, XXVII. 23. 5]. Ф. Інар з 
цього приводу робить слушний висновок: влаштовуючи 
свято, Сулла прагнув продемонструвати це як сімейну 
справу, як призначення роду служити культові Аполлона 
[3, с. 60–61]. Це цілком відповідає традиційній релігійній 
пропаганді Сулли, якою він супроводжував всю свою полі-
тичну діяльність [4, с. 63]. 

Після завершення терміну претури, Сулла отримав 
призначення в Каппадокію, де необхідно було поверну-
ти на престол Аріобарзана [9, Plut., Sull., V. 6–7] та за-
лякати понтійського царя Мітрідата VI Євпатора. 
Останній, внаслідок своєї бурхливої зовнішньої політи-

ки, все ближче наближався до сфери римських інтере-
сів. Під час перебування Луція Корнелія на сході, відбу-
лася подія, яка за браком джерел провокує багато за-
питань у дослідників. На березі Євфрату було проведе-
но переговори з Оробазом, послом парфянського царя 
Арсака [9, Plut., Sull., V. 8–9; 14, Liv., Per., LXX]. На пе-
реконання сучасних авторів, це була перша зустріч 
двох світових держав [8, с. 306], на якій Сулла ініціював 
"розподіл світу" по Єфрату [3, с. 63]. За Плутархом, 
який, найбільш імовірно, отримав цю інформацію з ме-
муарів самого диктатора, Луцій Корнелій наказав по-
ставити три крісла – для Оробаза, Аріобарзана й для 
себе, – і під час переговорів сидів посередині [9, Plut., 
Sull., V. 8–9]. За браком необхідності офіційного дого-
вору підписано тоді не було [5, с. 135], але своїм втру-
чанням у справи двох східних держав – Парфії та Кап-
падокії, –Сулла чітко дав зрозуміти, хто є головним в 
цьому регіоні [5, с. 135]. Не витримавши приниження, 
парфянський цар Гордій стратив свого посла [9, Plut., 
Sull., V. 8–9]. У Періохах Лівія під 99-92 рр. взагалі від-
мічено, що "до Сулли приходять парфянські посли від 
царя Арсака, прохаючи дружби римського народу" 
(parthorum legati a rege Arsace missi venerunt ad Syllam 
ut amicitiam populi R. peterent.) [27, Liv., Per., LXX]. От-
же, навіть скорочений варіант Лівія принижує варварсь-
ких послів дієсловом petere – невідоме царство, вже під 
час свого першого знайомства з могутнім Римом, про-
сить у нього дружби. 

Виникає питання: чому цю масштабну подію не було 
відзначено належним чином у наративних джерелах та 
нумізматичних пам'ятках? Справа в тому, що Рим і 
Парфія ще не усвідомлювали всіх наслідків своїх май-
бутніх взаємовідносин. Для Риму, який нас цікавить 
більше, це було тільки чергове східне царство, яке рано 
чи пізно має скоритися римським легіонам. Сулла діяв 
так, як і мав діяти на його місці кожний пропретор. Тому 
не слід вважати переговори Сулли та Оробаза якоюсь 
екстраординарною для того часу подією [12, с. 319]. На 
той момент це були не більш ніж чергові переговори, 
що відступили на другорядне місце на тлі більш склад-
них внутрішніх проблем. Але для пропагандистської 
політики Луція Корнелія ця подія мала величезне зна-
чення – це була чергова перемога на користь populus 
romanus, і, що мало найбільше значення, це була пе-
ремога в очах його солдат.  

Після захоплення влади в Римі в 88 р., окрім законо-
давчого розв'язання найбільш гострих політичних про-
блем, Сулла зробив спробу вирішити основні проблеми 
соціального характеру. Серед заходів, що стосувалися 
поліпшення матеріального становища римлян були на-
ступні: скасування закона Сульпіція Руфа, за яким сена-
торам заборонялося мати борг більше двох тисяч драхм 
[9, Plut., Sull., VIII]; часткова ануляція боргових зобов'я-
зань і обмеження лихварських відсотків за т. зв. lex 
unciaria [11, с. 153; 19, с. 54–58.]. В процесі цих реформ 
було прийнято закон "про дванадцяту долю". В науковій 
літературі існує декілька варіантів його інтерпретації. 
Т. Моммзен припустив, що Сулла та Руф швидше за все 
відновили закон 357 р., за яким максимальний розмір 
боргових відсотків складав 10–12% річного капіталу [8, 
с. 284]. Інші дослідники наполягають на введенні Суллою 
мораторію на всі борги [18, с. 397]. За спостереженням 
Т. Франка, в період з 91 р. і до кінця диктатури Сулли, 
"римські нобілі були кревно зацікавлені в політиці інфля-
ції" [19, с. 54–58], тобто в падінні грошового курсу та в 
псуванні монети. Погоджуючись із позицією Т. Франка, Н. 
В. Чеканова підкреслює, що Сулла під час вирішення 
боргового питання діяв не задля поліпшення становища 
найбіднішого населення Риму, а, перш за все, в інтере-
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сах представників сенатської знаті, які на той час були 
переобтяжені боргами [17, с. 169; див. також: 11, с. 148–
162]. Нажаль, текст закону є досить суперечливим, але 
можна констатувати спробу покращення фінансового 
становища в Місті, що мало вагоме значення для його 
іміджу в умовах, що склалися на той час. 

Незважаючи на прискорені темпи реформ, не було 
залишено поза увагою й аграрне питання. Воно вирішу-
валося розселенням громадян за межі Риму та виве-
денням колоній ветеранів [14, Liv., Per., LXXVII]. Слід 
наголосити, що в Періохах Лівія цей захід Сулли під-
креслено виноситься окремо, як особливо важливий, 
тоді як інші позначені загальним виразом "civitatis 
statum ordinavit". Відштовхуючись від цього, можна зро-
бити наступні висновки. По-перше, на 88 р. аграрне 
питання вже відчутно давало про себе знати, що може 
бути пов'язане з невпинним збільшенням населення 
Міста та його околиць, зумовленим в свою чергу все 
більш зростаючим прагненням італіків будь-якою ціною 
здобути громадянство [17, с. 40–41]. По-друге, сама по 
собі посилена увага Сулли до вирішення проблеми в 
дуже обмежений час і за умов, коли його позиції не бу-
ли достатньо міцними, свідчить про його твердий намір 
подолати не лише політичні, а й соціальні проблеми. 
Характерно, що незважаючи на свою заклопотаність, 
Сулла встиг в черговий раз продемонструвати перед 
загалом свою вірність класичним республіканським мо-
рально-етичним нормам: рабу, який виказав оголоше-
ного ворогом (hostis) Публія Сульпіція, за послугу дер-
жаві була дарована воля, але за зраду свого господаря 
він був скинутий зі скелі [9, Plut., Sull., Х; 14, Liv., Per., 
LXXVII]. Таким чином, законопроекти 88 р. демонстру-
ють прагнення Сулли діяти в інтересах сенатської вер-
хівки, але водночас створити для populus romanus об-
раз захисника старовинних традицій, підкреслити свій 
курс на відновлення загальновідомих норм та звичаїв. 

Навесні 87 р. Сулла залишає територію Італії і ви-
рушає на війну з царем Мітрідатом VI Євпатором. Зви-
чайно, підкорення Римом Малої Азії та грецьких тери-
торій відбулося ще в попередні століття, проте внаслі-
док активної діяльності понтійських агентів тут панува-
ли відверто антиримські настрої. Поліси Еллади постій-
но змінювали свою зовнішньополітичні вподобання, 
переходячи то на один, то на інший бік, ще більше 
ускладнюючи просування римських легіонів по згаданих 
територіях. Цікавим є той момент, що невдовзі після 
переправлення п'яти сулланських легіонів в Грецію, тут 
починається чеканка власної монети [5, с. 207, 398; 9, 
Plut., Lucull., II. 2]. Нагляд за справами при монетних 
дворах було доручено Луцію Ліцинію Лукуллу. На пер-
ший погляд, цей захід був продиктований суто матеріа-
льною необхідністю. Але, не кажучи вже про згадану 
пропагандистську кампанію Мітрідата під час підготовки 
до війни з Римом [1, App., Mithr., ХХVII], нагадаємо, що 
навіть його еллінський прибічник, афінський тиран Аріс-
тіон випускав свою монету. Вона містила понтійські ди-
настичні символи, а на реверсі був напис: Мітрідат [і] 
Арістіон [5, с. 206, 398]. За таких умов випуск суллансь-
кої монети може розглядатися як відповідь на провока-
ційні дії супротивника, й автоматично набуває більш 
вагомого значення для нашого дослідження, як один з 
методів поширення проримської пропаганди. 

 Привертає увагу й інша подія часів мітрідатової вій-
ни: група аристократів, не витримуючи розправ Цинни в 
Римі, переїхала в Грецію, щоб знайти захист біля легіо-
нів Сулли. Звичайно, це була та частина правлячої 
римської еліти, яка займала просулланські позиції в 
боротьбі двох партій. Серед них була також народні 
трибуни, яких переслідував їх колега П. Ленат [2, Vell., 

II. 24. 2]. Звичайно, що самих лише політичних переко-
нань було недостатньо, щоб примусити нобілітет зали-
шити Рим і Італію. Тут мали місце такі умови, коли ніхто 
не міг бути впевненим у своєму майбутньому й навіть у 
своєму житті [1, Арр., В. С., І. 71]. Пізніше ця подія мала 
широкий резонанс на користь Луція Корнелія: міська 
аристократія мусила залишити батьківщину й шукати 
порятунку в бойових діях із зовнішнім ворогом. Позиції 
Сулли до встановлення диктатури були досить сумнів-
ні, адже на той час, завдяки діям Цинни та Марія, він не 
мав права командування легіонами [20, с. 586, 594] і 
практично діяв на власний розсуд. Прибуття представ-
ників знатних фамілій, їх служба під його керівництвом, 
надавали йому більшої ваги в очах громадян та армії. 
Диктатор не забував цієї підтримки: в своїх листах та 
під час переговорів він вимагав від сенату повернути всі 
права громадянам, які втекли від розправ Цинни до 
нього в Ахайю [14, Liv., Per., LXXIV; 20, с. 591]. Навіть 
дещо пізніше, під час святкування свого тріумфу 29-
30 січня 81 р., він не втратив можливості похизуватися 
пафосним поверненням нобілітету та їх сімей до Риму 
[1, App., B. C., I. 101; 9, Plut. Sull., XXXIV. 1–2].  

З переходом військової ініціативи на бік римських 
військ та полегшенням стану на фронтах бойових дій, 
Луцій Корнелій Сулла розпочав активне втручання у вну-
трішні справи полісів, а також сприяв поширенню серед 
їх громадян прихильності до Риму. Завдяки наявним на-
ративним та епіграфічним джерелам, нам відомо про 
наступні приклади такої політики. Беотійський поліс 
Ороп, за підтримку та вірність римській владі, був позба-
влений фінансових претензій вершників, а жреці місце-
вого культу Амфіарая отримали для культового користу-
вання досить великий наділ землі [16, Cic., De deor. nat., 
III. 48; 25, с. 260–266, n. 36]. До того ж, розпорядження 
Сулли стосовно Оропу було легалізовано двічі – в формі 
особистого декрету від 86 р., і пізнішої постанови сенату 
від 80 р. (senatusconsultum de Amphiarai Oropii agris) [25, 
с. 260–266, n. 36]. Подвійна легалізація підтверджує осо-
бисту зацікавленість диктатора в вирішенні локальних 
грецьких проблем та намагання здійснити свої обіцянки. 
Інший беотійський поліс – Фіви, незважаючи на покаран-
ня за підтримку Архелая, саме завдяки наказам Сулли 
став місцем проведення ігор на честь чергової перемоги 
в війні, задля чого в полісі було споруджено новий театр 
[9, Plut., Sull., XIХ]. 

За постановою сенату того ж періоду, малоазійська 
Стратонікея, за зразкову вірність під час війни, отриму-
вала право користування своїми давніми законами, її 
громадяни, полонені в ході військових дій, звільнюва-
лися, храму Гекати було надано право притулку (асілії), 
забезпечувалися привілеї для послів в Римі [5, с. 259-
260]. Всі залежні від Старонікеї поселення були зобо-
в'язані платити їй данину, а за самим полісом визнава-
лося право на володіння оточуючими поселеннями, 
гаванями та прибутками від підкорених територій [10, с. 
19]. Щоправда, цей senatusconsultum був ініційований 
Суллою тільки в 81 р., але на прикладі Оропу можемо 
припустити, що схожа процедура відбулася й у випадку 
з Стратонікею: під час бойових дій Сулла видав особи-
сте розпорядження, а вже пізніше вийшла постанова 
сенату. Схожі тексти містять постанови про Таби та про 
фасосців [5, с. 260]. Луцій Корнелій особисто займався 
також справами союзу технитів Іонії та Геллеспонту. 
Збереглося підтвердження привілеїв цього союзу, зга-
дане Суллою в листі до громадян Коса: вони оголошу-
валися вільними від літургій, військового податку, та 
постою військ [23, n. 13].  

Пропагуючи проримсько-просулланські ідеї серед 
населення інших країн, Сулла не втрачав можливості 
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проводити агітацію на свою користь й серед власних 
легіонів. Так, частими явищами були: поширення серед 
легіонерів чуток щодо щасливих знамень про майбутні 
перемоги [9, Plut., Sull., XVII, 2–4], проведення 
каральних експедицій в землі енетів, карданів, синтів, 
[1, App., Mithr., 55; 5, с. 240], переслідуючи подвійну 
мету – тренування та захоплення здобичі. Все це в 
комплексі сприяло зростанню відданості легіонерів 
своєму полководцю, їх віри у його військовий талант, а 
отже забезпечувало стратегічну перевагу невеликої, у 
порівнянні з понтійськими силами, римської армії. 

Після укладення Дарданського мирного договору з 
Понтом, Луцій Корнелій повернувся в Італію. На почат-
ку 83 р. він знову ініціював випуск власної монети типу 
IMPER ITERVM, що прославляла перемоги римлян на 
сході та божественну допомогу Суллі в їх досягненні 
[20, с. 598]. В середині того ж року відбувається чеканка 
монети нового зразку: на реверсі містився портрет Су-
лли на колісниці тріумфатора [4, с. 64., прим. 48; 5, с. 
274; 20, с. 599]. Б. Фрайєр висловив думку, що це було 
перше зображення живої людини на римських монетах 
[20, с. 599], до того ж випущених до проведення тріум-
фу. Більш важливим для нашого дослідження є те, що 
такі монети були ефектним пропагандистським викли-
ком для ворогів. Разом з тим, військам було суворо за-
боронено займатися мародерством та грабунком [20, c. 
603], що забезпечувало їм лояльність населення та 
швидке просування Італією. 

Як відомо, перша вирішальна битва відбулася біля 
Тифатської гори й завершилася перемогою суллансь-
ких легіонів. На честь цієї події місцевому храму Діани 
Тифатської було віддано в володіння цілющі джерела. 
Крім того, Луцій Корнелій залишив тут два написи з по-
святою [2, Vell. Pat., II. 25. 4], які, можливо, були пер-
шими його написами на території Італії [24, с. 110]. Як 
справедливо зауважують деякі дослідники, такий крок 
був дуже сміливим: хоча з точки хору релігії це був бла-
гочестивий вчинок, але фактично святкувалася перемо-
га над власними співгромадянами [5, с. 277]. Як і в ін-
ших випадках, реакція тут могла бути подвійною: воро-
ги сприйняли таку поведінку як зухвалу самовпевне-
ність, а прихильники – як черговий прояв віри їх воєна-
чальника в своє виключне щастя. Що ж стосується пе-
ресічних солдат та громадян, то ефект мав бути безу-
мовним: самі боги супроводжують армію, що прийшла 
звільнити Рим від тиранії марінаців, і щасливий воєна-
чальник віддячує їх за це належним чином. 

Із встановленням диктатури в Римі, Сулла в межах 
своїх реформ 82-82 рр., зробив спробу вплинути зако-
нодавчим шляхом на суспільні чесноти. Було прийнято 
закони по обмеженню розкоші: встановлювалась мак-
симальна сума витрат на поховання, заборонялося 
вживати певні страви, обмежувалися витрати на бенке-
ти [9, Plut., Sull., XXXV. 3-4; 5, с. 322]. Окремим законом 
каралося хабарництво (lex de peculatu), за яким вводи-
лася якісно нова санкція – сплата штрафу, що в два з 
половиною рази перевищував вказану суму [3, с. 340–
341, 348–349; 21, с. 208]. Повернувся Луцій Корнелій і 
до вирішення боргового питання: його постанова лега-
лізувала обіг монети із зниженим вмістом срібла, а та-
кож продовжувалася дія закону Валерія Флакка від 86 
р., що полегшував сплату боргів [5, с. 323].  

Слід наголосити, що починаючи з часів диктатури 
Сулли в римському соціумі спостерігається посилена 
увага до питань релігії [3, с. 349]. Зокрема, відбувається 
офіційне визнання сотеріологічних символів, які 
поширилися внаслідок східних походів та контактів з 
Єгиптом. Зростає популярність есхатологічних настроїв, 
в яких між собою перепліталися мрії про майбутній золо-

тий вік та недалеку загибель світу [7, с. 447; 15, с. 60–61]. 
Крім того, проводиться активне культове будівництво на 
території Італії. В столиці було відновлено знищений 
пожежею у 83 р. храм Юпітера Капітолійського, храм 
Геркулеса, а на есквілінському пагорбі встановлено 
скульптуру божества (Hercules Sullanus) [3, с. 351, 355]. 
Більше того, в Місті було відреставровано Форум, 
Гостилієву курію, Капітолій, розпочато будівництво Та-
булярію [3, с. 351–352; 5, с. 332]. За межами римського 
померію було реконструйовано храм Юпітера Анксур 
(Jupiter Anxur) в Таррацині, святилища Геркулеса в Ти-
бурі та біля Сульмона, Фортуни – в Пренесте [5, с. 332]. 
Отже, релігійне будівництво поширилося не тільки на 
столицю, а й на всю Італію. Відновлювалися також спо-
руди, зруйновані в ході громадянської війни, на місці 
підкорених поселень італіків засновувалися колонії 
сулланських ветеранів. Прикладом може бути давнє сам-
нітське місто в Кампанії, що набуло статусу римської 
колонії у 80 р. і отримало ім'я Colonia Cornelia Veneria 
Pompeianorum, скорочено – Помпеї. Як видно з самої 
назви, колонія була присвячена Луцієм Корнелієм богині 
Венері, своїй улюбленій покровительниці [1, App., B. C., I. 
97. 452; 9, Plut., Sull., XXXIV. 4; 3, с. 325]. Отже, 
продовжуючи свій курс соціальної політики, обраний ще 
в 88 р., Сулла під час диктатури приділив належну увагу 
нагальним проблемам всередині країни, вирішивши 
питання економічного та релігійно-ідеологічного харак-
теру. 

Таким чином, можна зробити висновки, що політич-
на кар'єра Луція Корнелія Сулли від самого початку 
супроводжувалася активним пропагуванням серед 
римського соціуму іміджу благодійника та продовжува-
ча старовинних республіканських звичаїв. Перша зако-
нодавча ініціатива майбутнього диктатора свідчить не 
лише про його посилену увагу до вирішення невідклад-
них завдань, а й про прагнення розв'язати другорядні 
питання, спрямовані на створення уявлення про нього, 
як дбайливого захисника юридичних та морально-
етичних традицій Республіки. В період свого перебу-
вання за межами Італії, Луцій Корнелій постійно поши-
рював проримські ідеї серед населення Греції та Малої 
Азії, водночас успішно нав'язуючи думку про своє ви-
ключне щастя та богообраність римським легіонам.  

Встановивши одноосібну диктатуру, за допомогою 
перш за все саме військової сили, Луцій Корнелій Сулла 
знову активно займається питаннями ідеології та релігії. 
Він виявляє педантичну послідовність, підтверджуючи 
юридично своє законодавство періоду мітрідатової та 
громадянських війн. Отже, диктатор впродовж всієї суспі-
льно-політичної діяльності дотримувався початково обра-
ного ним пропагандистського курсу, що в значній мірі за-
безпечило його перемогу в найважливішій для нього війні 
– війні за владу над власним народом. 
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ЦИРКУЛЯРИ ЦЕНЗУРНИХ УСТАНОВ КИЄВА ЯК ІСТОРИЧНЕ ДЖЕРЕЛО 

 
В статті досліджуються циркуляри цензурних установ Києва як джерело з історії України ХІХ – поч. ХХ ст. 
The article is investigated circulars of Kiev's censorship institutions like a source of Ukrainian history XIX – XX century.  
 
Після проголошення незалежності України вітчиз-

няні історики одержали можливість розширити тематику 
своїх досліджень. Це в свою чергу вимагає введення до 
наукового обігу нових історичних джерел. 

Важливим інформативним джерелом вивчення 
суспільно – політичної історії України ХІХ – поч. ХХ ст., є 
циркуляри, тобто листи однакового змісту, які 
розсилались центральними державними установами 
Російської імперії у кілька установ, наприклад, 
губернаторам, начальникам губернських жандармських 
управлінь чи головам цензурних комітетів. Мета даної 
статті – дослідження інформативних можливостей 
циркулярів цензурних установ, адже цим практично ніхто 
з вітчизняних джерелознавців не займався. 

 Циркуляри були двох видів – інструктивні та 
інформативні. У перших містяться розпорядження 
вищестоящих установ підлеглим. У других – вищестоячі 
установи інформували місцеві цензурні установи про 
утворення нових цензурних комітетів, призначення чи 
звільнення цензорів, закриття чи призупинення видання 
газет і журналів і т.п.   

Прикладом інформативного циркуляру є циркуляр 
Головного управління в справах преси МВС такого 
змісту: "…з 1 липня цього року (1907) з дозволу 
Міністерства внутрішніх справ покладено початок 
облаштування при Головному управління у справах 
преси особливої бібліотеки, в якій будуть 
зосереджуватися всі друковані твори, що вийшли у світ 
за поточні 12 місяців.  

У зв'язку з утворенням цієї бібліотеки, з 1-го цього 
липня встановлюється загальна реєстрація друкованих 
творів за картковою системою із зазначенням усіх відо-
мостей, що стосувалися цих видань, а саме: назви 
друкованого твору, об'єму, ціни, місця надрукування, імені 
автора і видавця, фірми типографії і т.д. Складення цих 
карток покладається на членів комітетів та інспекторів у 
справах преси… Результати встановленої таким чином 
реєстрації книг будуть друкуватися щотижнево в Книж-
ковому літописі Головного управління у справах преси." [4, 
арк. 49]   

Ще одним прикладом інформативного циркуляру є 
циркуляр Головного управління у справах преси від 10 
квітня 1905 р. № 3148 в якому йшлося про таке: 
"…Головне управління в справах преси, за наказом п. 
Міністра внутрішніх справ, має честь повідомити Ваше 

Превосходительство, що нагляд за періодичною пресою 
в губернських містах, де немає спеціальних установ чи 
посадових осіб у справах преси…складає один із голо-
вних обов'язків віце-губернаторів." [4, арк. 17] Або такий 
циркуляр: "…наказом Головнокомандуючого арміями 
Південно – Західного фронту від 31 липня цього року за 
№ 26 в Київській губернії введено військову цензуру в 
повному об'ємі, відповідно до ст. 6 "Тимчасового поло-
ження про військову цензуру." [4, арк. 197]  

Інструктивні циркуляри, які зберігаються у фондах 
цензурних установ Києва у ЦДІАК України, за змістом 
поділяються на: 

1. Розпорядження з загальних питаннь преси. 
2. Розпорядження, що стосувалися цензурування 

періодичних видань. 
3. Розпорядження, що стосувалися цензурування 

творів українською мовою. 
4. Про цензурування творів польською мовою. 
5. Про цензурування творів єврейською мовою. 
6. Розпорядження про заборону в пресі розгляду 

справ про політичні злочини і взагалі про недопущення 
в пресі ніяких відомостей про політичних злочинців. 

7. Про твори, які підлягали дозволу поліції. 
8. Керівництва по цензуруванню художніх творів і 

про художні виставки. 
9. Про права цензури відносно засобів тиснення. 

10. Про цензурування медичних прейскурантів та 
оголошень. 

11. Про цензурування духовних творів. 
12. Про порядок друкування на обкладинках схва-

лення Міністерства народної освіти. [3, арк. 1]  
Розглянемо, для прикладу, циркуляр №7 від 17. 05. 

1862 р., який відносився до розпоряджень з загальних 
питаннях преси і стосувався різних обмежень щодо 
друкованого слова. В цьому циркулярі зазначалося: 

"І. У всіх взагалі друкованих творах не допускати 
порушення належної поваги до вчення і обрядів 
християнських віросповідань, охороняти недоторканість 
Верховної влади та її атрибутів до осіб царствуючого 
дому, непорушність основних законів, народну мораль, 
честь і домашнє життя кожного. 

ІІ. Не допускати в пресі творів і статей, які містили 
шкідливі вчення соціалізму та комунізму, схиляються до 
потрясіння та повалення існуючого порядку і 
поширенню анархії …  
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ІІІ. При розгляді творів і статей про недосконалість 
існуючих у нас постанов, дозволяти до друку лише спе-
ціальні вчені роздуми, написані належним тоном . 

ІV. У роздумах про недоліки і зловживання 
адміністрації не допускати друкування імен осіб, 
власної назви місць та установ. 

V. Роздуми, вказані у попередніх двох пунктах, 
дозволити лише в книгах, які містять не менше десяти 
друкованих аркушів, і в періодичних виданнях, на які 
підписна ціна з пересилкою не менше семи карбованців 
у рік" [3, арк. 3] (тобто у тих, які були не доступні 
простому народу).   

Шостим пунктом міністрам внутрішніх справ та 
народної освіти було дано право припиняти шкідливі, з 
точки зору влади, періодичні видання на термін не 
більше восьми місяців.  

Наступним пунктом було наказано "не допускати до 
друку статті: а) в яких розгортається неприязнь і 
ненависть одного стану до іншого і б) в яких містяться 
образливі насмішки над цілими станами чи посадами 
державної і громадської служби." [3, арк. 3] 

В іншому циркулярі за № 984 від 13 квітня 1875 р., що 
також належав до першої групи, Головне управління в 
справах преси МВС звертається до київського окремого 
цензора з внутрішньої цензури з вимогою бути уважнішим 
при цензуруванні дешевих видань, призначених для 
народного читання, тому що "…ведеться в імперії 
навмисна пропаганда між простим народом, яка має на 
меті посилити у ньому невдоволення своїм становищем і 
взагалі існуючим порядком речей…" [3, арк. 16-17] Одним 
із знарядь для цієї пропаганди, – говорилося в цьому ж 
циркулярі, – служить поширення в середовищі простого 
народу брошур обурливого змісту, які продавалися по 
самій низькій ціні, або роздавалися безкоштовно. У 
випадку виявлення шкідливих місць у цих виданнях їх 
потрібно забороняти, повідомляючи при цьому Головне 
управління…"щоб рукопис, заборонений в одному кінці 
Росії, не міг бути дозволений якимось чином, в іншому." [3, 
арк. 17]    

Згідно з іншим циркуляром, № 6042 від 1892 р., 
встановлювалась певна процедура, яку проходили 
твори, перш ніж вийти у світ. Рукописи, що 
представлялися в цензуру, повинні були бути чітко та 
чисто переписані, зшиті, пронумеровані по сторінках і 
оплачені встановленим гербовим збором. Для 
отримання випускного білету потрібно було 
представляти: дев'ять екземплярів віддрукованого 
твору з розглянутим і підписаним цензором оригіналом 
та посвідчення типографії, в якому необхідно було 
зазначати в якій кількості екземплярів віддруковане 
видання. Цензурний дозвіл друкувався на зворотній 
стороні титульного аркушу, але прізвище цензора, що 
скріпив рукопис чи книгу, не оголошувалося. На 
кожному віддрукованому екземплярі книги чи брошури 
повинно було зазначатися ім'я і місце проживання 
типографщика, літографщика чи металографщика. 
Даний цензором дозвіл на друкування рукопису чи 
книги був дійсним протягом таких термінів: для творів 
однотомних – одного року; тих, що містили від двох до 
трьох томів – двох років; більш об'ємних – трьох років. 
Після закінчення цих термінів, якщо твори не були 
видані, вони підлягають новому перегляду і дозволу 
цензури на загальній основі. [3, арк. 57]   

Екземпляри видань повинні були своєчасно 
доставлятися в Головне управління в справах преси 
типографіями і літографіями, через чиновників, що 
цензурували місцеві періодичні видання з особливими 
для підцензурних і безцензурних видань списками із 
зазначенням наступних відомостей: 

1. Дня видачі білета на випуск видання у світ, чи 
квитанції про прийом встановленої законом кількості 

екземплярів видання, якщо воно віддруковано без 
попередньої цензури 

2. Повного заголовку твору, з зазначенням місця 
надрукування, фірми типографії, року і кількості 
сторінок. 

3. Формату видання і кількості віддрукованих 
екземплярів.  

4. Повного перекладу іншомовних видань, за 
виключенням німецьких, французьких, англійських, 
латинських, грецьких та польських. [3, арк. 63]   

Щодо цензурування періодичних видань, то 
прикладами таких циркулярів можуть служити циркуляри 
№ 1130 від 17 березня 1881, № 2183 від 29 травня 1881 р. 
якими у періодичних виданнях заборонялися статті, що 
містять міркування про необхідність зміни існуючого 
державного устрою, а також висловлюються сумніви у 
патріотизмі у вищих колах суспільства; заборонялося 
повідомлення слухів про зміни в особовому складі вищих 
державних чинів. [3, арк. 126, 129] У циркулярі №2213 від 
31 травня 1881 р. зазначалося, що "періодична преса 
може приносити безперечну користь лише тоді, коли вона 
чесно і відверто сприяє роз'ясненню повсякденних питань, 
слугуючи для вираження справжньої суспільної думки. 
Систематичне ж розміщення різних суджень, 
безпідставних відомостей та брехливих чуток, 
спрямованих на збудження невдоволення проти заходів, 
що вживалися урядом, не може бути допущене". [3, арк. 
133]   

До циркулярів, які відносилися до цензурування 
творів українською мовою, можна віднести циркуляр 
Головного управління у справах преси від 21 грудня 
1885 року, в якому київському окремому цензору по 
іноземній цензурі зазначалося: "Внаслідок порушеного 
Вашим превосходительством питання про те, як 
поступати у тих випадках, коли типографії, всупереч 
вимогам цензури, будуть друкувати твори на 
малоросійському наріччі так званою кулішівкою, маю 
честь вас повідомити, що в таких випадках, крім 
невидачі випускного білету, потрібно призупиняти 
випуск у світ видання через місцевого 
губернатора…який має право доручити чиновнику, що 
наглядає за типографіями, опечатати екземпляри 
видання, щоб попередити випуск їх у світ без дозволу 
цензури…Рукописи написані кулішівкою зовсім не 
дозволяти до надрукування… " [3, арк. 294] 

Така політика царського уряду відносно 
національних меншин прослідковувалася і в циркулярі 
від 20 червня 1859 р., в якому було заборонено 
друкування азбук, які містили польський алфавіт, а 
також вводилося за правило, щоб твори українською 
мовою, написані для поширення між простим народом, 
друкувалися не інакше як російськими буквами, і щоб 
подібні народні книги, надруковані за кордоном 
польським шрифтом, не були допущені до ввозу в 
Росію. [2, арк. 1] Не допускалися до надрукування 
статті, в яких пропагувалося поновлення незалежності 
Польщі. З особливою увагою наказувалося розглядати 
твори польською мовою для народного читання і бук-
варі. [2, арк. 5]   

Стосовно цензурування творів єврейською мовою, 
то для цензорів єврейський видань, була складена 
спеціальна інструкція. В обов'язки цензорів єврейських 
книг входило: вилучення із книг і статей місць, які 
можуть підтримувати у народу схильність 
відчужуватися від навколишнього християнського 
населення; місця де вихваляється все єврейське і в той 
же час паплюжиться все іноплемінне. Наказувалося 
забороняти книги, які за своїм духом і спрямованістю не 
відповідають поглядам уряду. [1, арк. 5-6]  

До шостого пункту різновидів циркулярів можна віднести 
циркуляр № 2063 розісланий не лише цензорам, а й 
губернаторам, в якому наказувалося "щоб у пресі не 
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з'являлося ніяких відомостей і повідомлень про арешти по 
політичних справах і про дізнання та слідства, які 
проводилися по них…ніякі відомості про політичні справи, 
не оприлюднені в "Правительственном вестнике" не 
повинні мати місця на сторінках газет і журналів…". [3, арк. 
364]  

Як приклад сьомого пункту різновидів циркулярів 
розглянемо циркуляр № 191 від 1884 р. В ньому йшлося 
про те, що попередньому перегляду і дозволу місцевої 
поліції підлягають усі оголошення, призначені для 
надрукування в періодичних виданнях, за виключенням 
оголошень бібліографічних, які повністю підлягають 
загальній цензурі, тобто віданню цензурних комітетів і 
окремих цензорів з внутрішньої цензури. [3, арк. 374] Щодо 
цензурування художніх творів, то в одному з циркулярів 
зазначалося, що всі портрети Височайших осіб повинні були 
представлятися на попередній перегляд міністерства 
імператорського двору. [3, арк. 381] Ще в одному циркулярі № 
3148 від 1889 р. говорилося, що "в деяких ілюстрованих 
виданнях нерідко розміщуються політипажі, які зображують 
оголених жінок. Ілюстровані журнали і газети своїми 
малюнками постійно привертають до себе увагу юнацтва; 
тому допущення в них зображень вказаного виду повинно бути 
віднесено до неуважності цензури, якій підлягають всі 
ілюстровані видання." [3, арк. 380] 

Стосовно прав цензури, які відносилися до засобів 
тиснення, то прикладом може бути циркуляр № 2467, у 
якому наказувалося: "…беручи до уваги, що штемпелі 
можуть містити у змісті своєму будь – що протизаконне чи 
взагалі незручне для розповсюдження серед публіки, пан 
міністр внутрішніх справ визнав за необхідне: 1) піддати 
тексти каучукових штемпелів, як тих що ввозилися з-за 
кордону, так і тих, що виготовлялися в Росії, цензурному 
перегляду; і 2) торгівлю вищеназваними штемпелями 
піддати тому ж нагляду, якому підлягають заклади, які 
займаються виготовленням і продажем засобів тиснення." 
[3, арк. 386] В розпорядженнях про пропуск у пресу 
медичних прейскурантів і оголошень, говорилося, що при 
дозволі в пресі оголошень про продаж ліків не допускати 
розміщення реклами в газетних оголошеннях про медичні 
засоби, дозволяючи розміщення в таких оголошеннях 
лише одну назву дозволених засобів і місце їх продажу. 
Друкування ж оголошень про засоби, які не були 
розглянуті Медичною радою і не дозволені до ввезення з-
за кордону, було зовсім заборонено. [3, арк. 394]  

До одинадцятого різновиду циркулярів відносилися 
розпорядження, що стосувалися цензурування 
духовних творів. Для прикладу розглянемо циркуляр № 
2319 від 13 червня 1880 р. в якому наказувалося 
доставляти в Комітет цензури духовних книг для 
перегляду всі зображення, які відносилися до 
православної віри, християнського богослужіння і 
священної історії що надходили із-за кордону і були 
призначені для поширення серед публіки. [3, арк. 410] В 
іншому циркулярі було постановлено просити сприяння 
світської влади наглядати за тим, щоб іновірці ніде при 
свідках і публічно чи на багатолюдних зборах не 
критикували православну віру і церкву, а також не 
поширювали в народі таких книг, брошур, картин і 
листів, у яких міститься щось докірливе для 
православ'я. [3, арк. 414] 

Щодо дванадцятого різновиду циркулярів, то в них 
зазначалося, що книги призначені для навчальних 
закладів розглядалися Ученим комітетом Міністерства 

народної освіти. По розглянутих творах робилися ви-
сновки, що даний твір рекомендується, просто схвалю-
ється, чи лише допускається у вигляді керівництва, чи у 
вигляді посібників, для бібліотек основних та учнівсь-
ких; деякі ж книги призначаються комітетом для тих і 
інших класів навчальних закладів. У такому вигляді ви-
значення Комітету і його особливого відділу, затвер-
джені міністерством народної освіти, друкуються в жур-
налі міністерства і повідомляються департаментом на-
родної освіти авторам чи видавцям розглянутих книг. 
[3, арк. 422] Київському окремому цензору наказувало-
ся, що при дозволі до надрукування нових видань книг, 
схвалених Ученим комітетом для кожного нового ви-
дання вимагати у видавців посвідчення про отримання 
дозволу Ученого комітету, тому що твір, який отримав 
раніше схвалення при новому виданні, в результаті 
нових умов, може бути і не схвалено. [3, арк. 425]  

Цензура виконувала і морально – етичну функцію. Це 
ми можемо прослідкувати за допомогою циркуляру, в 
якому говорилося, що "останнім часом у деяких 
періодичних виданнях стали з'являтися статті, 
присвячені розгляду питань, що відносилися до етичної 
сторони життя, причому в статтях цих по деяких 
питаннях, таких, наприклад, як альфонізм, проституція і 
т. ін. нерідко висловлювалися погляди зовсім протилежні 
установленим суспільним поглядам і поняттям про 
моральні основи. Так, наприклад, заняття проституцією у 
вказаних статтях прирівнювалося до чесного ремесла, в 
альфонізмі не вбачалося нічого аморального і таке 
інше." [3, арк. 261] У зв'язку з цим Головне управління в 
справах преси просило Цензурні комітет і окремих 
цензорів з внутрішньої цензури не допускати подібних 
статей у невеликих дешевих виданнях, які доступні для 
широкого загалу. Були накладені арешти на такі 
брошури:  

"Правила Фаллуса. Как достигают величайшего 
блаженства в супружестве", "Тайны Камма – Сутры. 
Как достичь наибольшей половой силы", "Только для 
мужчин." [5, арк. 144] та інші.  

Основна маса досліджуваних циркулярів 
зберігається у фондах Київського цензурного комітету 
(ф.293), Канцелярії Київського окремого цензора 
(ф.294) та Київського тимчасового комітету у справах 
преси (ф.295) Центрального державного історичного 
архіву України у м. Києві. Незначна кількість 
зберігається у фондах канцелярій губернаторів, в 
обласних архівах міст, які були губернськими центрами.  

 Проведене дослідження свідчить, що циркуляр – 
різнобічне, багатогранне історичне джерело, яке містить 
велику кількість інформації про всі сторони діяльності 
цензури: правила організації цензури на місцях і в сто-
лицях, перелік заборонених і дозволених видань, причину 
заборони тих чи інших газет і журналів; видання якого 
змісту взагалі не допускалися до друку, коли і на який 
термін було призупинено видання. Циркуляри цензурних 
установ показують ставлення влади до різних періодичних 
і неперіодичних видань в різні історичні епохи. 

 
1. Центральний державний історичний архів України у м. Києві (далі ЦДІАК). 

– Ф. 293. – Оп. 1. – Спр. 162. 2. ЦДІАК України. – Ф. 293. – Оп.1. – Спр. 552. 3. 
ЦДІАК України. – Ф. 294. – Оп. 1. – Спр. 4а. 4. ЦДІАК України. – Ф. 295. – Оп. 1. 
– Спр. 2. 5. ЦДІАК України. – Ф. 295. – Оп. 1. – Спр. 75. 
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